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Úgy tízpercenként pillantottam a telefonomra. És alighanem így tett az ország 
focidrukkereinek többsége a fülledt július eleji vasárnapon. A nyár amúgy is fur-
csa időszaka a drukkerlétnek: örülsz a nyaralásnak, a vízpartnak, a melegnek, de 
ott motoszkál benned a sajgó hiány: nincsenek meccsek, kénytelen vagy az élet 
kevésbé fontos dolgaival foglalkozni… Ebben az áldatlan állapotban segítenek az 
átigazolási hírek, némi izgalmat hoznak a focimentes szürke hétköznapokba. Le-
igazolja-e a világ egyik legnagyobb klubja a magyar válogatott üdvöskéjét? Ez a 
kérdés volt az oka az állandó telefonnézegetésnek. 

Utoljára akkor lehetett ilyen izgatott a hazai drukkerhad – köztük magam is –, 
amikor az Eindhovenben brillírozó Dzsudzsák nagy dobásra készült, mi pedig tü-
relmetlenül vártuk, hogy melyik sztárcsapat jelenti be a szerződtetését. Aztán ki-
derült, hogy szépreményű játékosunk egy kimondhatatlan nevű dagesztáni klub-
hoz igazolt. Csak gazdaglegény lett a mesebeli szegénylegényből, nem királyfi, úgy 
éreztük, hősünk elbukott, és vele buktunk mi is. Holott mindössze arról volt szól, 
hogy egy tehetséges ifjú a lehetőségei közül választott egy új munkahelyet, ahol 
nem mellesleg jól meg is fizették. Valójában senkinek semmi köze nem volt hozzá, 
mégis a saját kudarcunknak éreztük. 

Na, de spongyát rá, több mint egy évtized telt el azóta, és itt az új hősünk, aki viszont beváltotta a 
hozzá fűzött vérmes reményeinket. Merthogy a válasz igen lett a fenti kérdésre, büszkeségtől dagad-
hatott a honfikebel: egy magyar focistát, a mi fiunkat irgalmatlan összegért leigazolta a Liverpool. A 
Szoboszlait. A Szobót, mert ugye a kedvenceinket illik valamilyen bennfentes becenéven hívni. Kicsi volt 
a valószínűsége annak, hogy elbukik, és ezáltal vele bukunk mi is, mert benne nincs meg a klasszikus 
magyar „nemsikerülés” esélye, az örök „volna”, hogy a Törő is világsztár lehetett volna, meg a Détári 
is, csak hát a körülmények. Nála nem lehetnek kifogások, mert ő ízig-vérig profi. Technikás, elegáns, 
céltudatos, imponálóan magabiztos, mégis alázatos, laza, de szorgalmas, aki gyerekkora óta tudatosan 
sztárfocistának készült.  

Talán azért, mert egyáltalán nem a magyar foci „terméke”. Közismert történet, hogy Szoboszlai ex-
futballista édesapja nem volt elégedett a hazai utánpótlásképzéssel, ezért inkább saját focisulit alapí-
tott, hogy a fia a legjobb alapokat kapja, aztán már kiskamaszként inkább Salzburgba kerüljön, mint egy 
magyar csapathoz, majd meghódítsa Németországot is, most pedig jöhet a világ legerősebb bajnoksága, 
annak is az egyik legpatinásabb klubja. 

A története cseppet sem igazolja a hazai futball virágzását, éppen ellenkezőleg. Mégis miénk a si-
kere, mintha mi rugdostuk volna a gólokat a Bundesligában, minket igazolt volna le a Liverpool, és a 
következő szezonban minket éltetnének majd az Anfield fanatikusai a You’ll never walk alone legendás 
klubhimnusz éneklése után. És így van ez jól. Sok kisgyerek akarja majd követni a példáját, és rengeteg 
Pool-drukker lesz Magyarországon. Mondjuk, én pont nem. Megrögzött Manchester United-szurkoló-
ként lehetetlen, hogy az ősi rivális Liverpoolnak drukkoljak. Úgyhogy velem azért jól kiszúrt ez a mese-
beli királyfi. De ez legyen az én bajom.

Mesebeli királyfi

Juhász Mátyás

Fotó: Rózsa Erika



A Projekt18 Kft. felhívást tesz közzé az alábbi – Budapest Főváros XVIII. kerület Pestszentlőrinc-Pestszentimre Önkor-
mányzata, valamint a Városgazda XVIII. kerület Nonprofit Zrt. tulajdonát képező – üres helyiségek és telkek bérletére. 

Üzlethelyiség, raktár

Cím Helyrajzi szám Méret Rendeltetés

Havanna utca 9. fszt. 319. 151126/4/A/319 37 m2 raktár

Havanna utca 9. fszt. 320. 151126/4/A/320 8 m2 raktár

Havanna utca 50. fszt. 218. 
Havanna utca 50. fszt. 219. 
Havanna utca 50. fszt. 220.

151159/7/A/218
151159/7/A/219
151159/7/A/220

41 m2 üzlet

Havanna utca 52. fszt. 292. 151159/7/A/292 23 m2 üzlet

Üllői út 313. fszt. 8. 152921 17 m2 üzlet

Üllői út 425. fszt. 4.
Üllői út 425. fszt. 5. 150839 73 m2

58 m2
üzlet és

kiegészítő helyiség

Üllői út 451. pince 14. 150812/0/A/14 25 m2 pince

Üllői út 736. fszt. 2. 147017 17 m2 raktár

Vándor Sándor utca 1. fszt. 1. 150259/126 128 m2 üzlet

A pályázaton történő részvétel feltétele a pályázati dokumentáció megvásárlása. A dokumentáció ára 5000 Ft, mely összeg 
készpénzben befizethető a társaság 1181 Baross u. 7. szám alatti pénztárában.

A dokumentáció átvehető és a pályázat leadható ugyanitt személyesen vagy meghatalmazott útján, a befizetési bizony-
lat bemutatásával. A pályázati ajánlatot zárt borítékban kell benyújtani.

A kiíró a Ptk. 6:74. § (2) bekezdés alapján fenntartja a jogot, hogy egyik pályázó ajánlatát se fogadja el, és az adott in-
gatlanra vonatkozó pályázatot eredménytelennek nyilvánítsa.

A pályázat benyújtásának határideje: 
2023. július 17. 16.00 óra

A pályázat elbírálásának várható időpontja: 2023. július 20.
Pályázók értesítése: a következő naptári héten telefonon vagy írásban

Megtekintési időpont egyeztetése:  297-4461, +36-30-572-8376
A lista tájékoztató jellegű. További tájékoztatásért érdeklődjön személyesen a Városgazda XVIII. kerület Nonprofit Zrt. 

Ügyfélszolgálatán (1181 Baross u. 7.) vagy a fenti telefonos elérhetőségeken.
Internetelérhetőség: www.varosgazda18.hu/vagyonkezeles/

Területhasználat

Cím Helyrajzi szám Méret Rendeltetés

Küllő utca (Alsó Erdősor utca) 152638/2 5025 m2 területhasználat

Németh József utca 53. 152321 250 m2 területhasználat

Garázs, parkolóhely

Cím Helyrajzi szám Méret Rendeltetés

Méta utca 2. 150228/102 18 m2 parkolóhely (49 db)

Pályázati felhívás üres helyiségek 
és telkek bérletére
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Újraindult a forgalom az 50-es villamos vo-nalán, ahol az eddiginél hárommal több új alacsonypadlós villamos jár. Miután a beru-házás során nem találtak matuzsálemi korú közműveket, a nyáron az ütemtervnek meg-felelően folytatódik az Üllői út átépítése. 
Az Üllői út átépítése miatt a villamosközlekedés mintegy két hónapra történő leállása után június 12-től ismét közlekedhetnek az 50-es villamossal a XVIII. és a XIX. kerületiek, akik ezt a járatot dön-tően használják. Az indulásnál jelen voltak az érin-

tett polgármesterek, a főpolgármester és a XVIII. kerület országgyűlési képviselője is.
LÉGKONDICIONÁLTANKülön öröm, hogy a vonalon újabb légkondicio-nált, alacsonypadlós CAF-szerelvényeket állítottak üzembe, amelyek elsősorban az idősek, a kisma-mák és a mozgásukban korlátozottak közlekedését könnyítik meg, de a hűsítő klímaberendezés a ká-nikulai időszakban mindenkinek jólesik. Az új villamosok közlekedéséhez szükséges át-alakítások során kiszélesítették az Üllői út mentén 

a villamosmegállókat, biztonságosabbá téve a pe-ronokat. Július végéig az Üllői út páratlan oldalán szegélycserére lehet számítani, s eközben a kétirá-nyú forgalom szűkített sávokon folyhat. A  szük-séges közműmunkák is elkezdődnek, a Fővárosi Vízművek Zrt. szakemberei az útfelújítás miatt szükségessé vált vízcsőkiváltásokon dolgoznak.
BIZTONSÁGOS LETT
Szaniszló Sándor polgármester tájékoztatása sze-rint elkezdődött a beruházás második fázisa. – Biztonságosabbá tettük a villamosmegállók megközelítését az Üllői úton, ami az egyik fontos célunk volt. A következő lépés az, hogy elérjük, minél több korszerű, alacsonypadlós CAF-villamos járjon az 50-es vonalán. A mai naptól megdupláz-tuk, három helyett immár hat új szerelvény köz-lekedik – mondta Szaniszló Sándor a június 12-i 

Újraindult az 50-es, folytatódik a munka

A vízcsövek átépítése nem akadályozza a forgalmatEzúttal is megkérdeztük a Fővárosi Vízművek Zrt. szakembereit arról, hogy mikor és milyen munkála-tokat végeznek az Üllői úti rekonstrukcióval kapcso-latban.

A szakemberek tájékoztatása szerint a Fővárosi Vízművek Zrt. a XVIII. kerületi Béke tér és Szarvas csárda tér közötti szakaszon várhatóan július köze-pén kezdi el a munkát. Az útépítés ütemezéséhez iga-zodva több részletben októberig fejezik be az Üllői út felújítása miatt szükségessé vált vízkiváltásokat. A kivitelezés során az Üllői utat és a villamosvá-gányokat keresztező közcsőszakaszokat váltják ki, 6 helyszínen 7 átvezetést, illetve 10 bekötés átépíté-sét végzik el. Így a Garay utca–Gulner Gyula utcai 500 milliméteres és 110-es átmérőjű vezeték átköté-sét, a Dalmady utca–Pozsonyi utcai 150 milliméter átmérőjű vezeték átkötését, a Honvéd utcai 110 mil-liméter átmérőjű vezeték átkötését, a Honvéd utca–Rimaszombat utcai 10 bekötés átvezetését, a Losonc utcai 110 milliméter átmérőjű vezeték átkötését, a Bajcsy Zsilinszky utca–Nagyenyed utcai 150  mil-liméteres vezeték átkötését és a Beregszász utcai 110 milliméter átmérőjű vezeték átkötését újítják fel. A munkálatok ütemezése és kivitelezése során folyamatosan egyeztetnek az útépítést végző kivi-telezővel, valamint részt vesznek a hetente tartott kooperációs megbeszéléseken, ahol minden érintett vállalkozó, szervezet képviselteti magát. A munkála-tokkal az útépítés forgalomtechnikájához igazodnak. Az Üllői úti fő forgalomkorlátozást a vízhálózati munkák nem befolyásolják, azon túlmenően csak a mellékutcák Üllői úti torkolatában okoznak majd a vízvezeték-átépítések egy-egy rövidebb időszakban forgalomkorlátozást. 

B. Z.

Újabb CAF-villamosok járnak az 50-es vonalán
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Tábori nyár

ÉTKEZÉS

Diétás étkezés igényléséhez az ennek szük-

ségességét igazoló egészségügyi dokumen-

tum másolatát, külön étrend esetén pedig az 

erre vonatkozó nyilatkozatot a befizetéskor 

le kell adni. 

Betegség vagy egyéb okok miatti távollét 

esetén 8.30-ig lehet lemondani a következő 

naptól az étkezést a 06-20-485-3509 vagy a 

290-1034 telefonszámon. Fontos tudni, hogy 

csak szabályszerű lemondás esetén téríthető 

vissza vagy számítható be az alapraj szolgál-

tatási díja!

Június 26-án megnyitotta kapuit a Bókay 

Tábor, ahova folyamatosan várják a je-

lentkezőket. A két helyen, a Bókay-kert-

ben és a Pestszentimrei Ady Endre Ál-

talános Iskolában működő napközis 

táborban rengeteg kikapcsolódási és 

sportolási lehetőséget biztosít az önkor-

mányzat a gyereknek, hogy a szünidő 

egyetlen napja se teljen unalmasan. Ösz-

szeszedtük a táborral kapcsolatos legfon-

tosabb tudnivalókat. 

DÍJBEFIZETÉS 

Az alap- és a szakrajokra au-

gusztus 8-ig lehet befizetni, 

keddi napokon 8 és 18 óra kö-

zött a Bókay-kertben. A befi-

zetési napokon bármennyi 

turnus befizethető előre kész-

pénzben vagy bankkártyával. 

Szakraji befizetésre csak kész-

pénzben van lehetőség. 

SZAKRAJOK

Túrázás, kézműves foglalkozások, agyagozás, úszás (kezdő és haladó), legózás, labdarúgás, tenisz, akrobatikus 

 rock&roll, mazsorett (kezdő és haladó) harcművészet, zumba, íjászat. 

Szervezési okok miatt egy héten csak egy szakraji foglalkozás vehető igénybe. A szakraj díjának a befizetésére csak 

a Bókay-kertben, a befizetési napokon van lehetőség. Egyes szakrajok indulása minimális létszámhoz kötött, így ha a 

foglalkozás érdeklődés hiányában elmarad, akkor a díját természetesen visszakapják a szülők. 

NAPIREND 

Reggeli ügyelet: 6–8 óra között a Bókay-kert 

Szélmalom utcai kapujánál, illetve Pestszent -

imrén az iskolában

Tábori foglalkozások ideje: 8–16 óra kö-

zött
Táborzárás: 17 óra, ezt követően nem tu-

dunk felügyeletet biztosítani

A tábort 16 óra előtt a gyermek csak a 

szülővel vagy annak írásos engedélyével 

hagyhatja el!

Fotók:
Ruzsa István

budapest
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Karácsony Gergely sikerként értékeli az első budapesti lakógyűlést. Úgy véli, most először kapott lehetőséget minden fővárosi arra, hogy elmondja a véleményét néhány kérdésben. A főpolgármesterrel készült interjúban rákérdeztünk a Pestszent-lőrinc-Pestszentimrét érintő ügyekre, és az is szóba került, hogy jelölteti-e magát a posztra 2024-ben.

n Ha valamit utáltam, amikor társasházban lak-tam, az a lakógyűlés volt. Jó választás volt ez az elnevezés?
n Lakógyűlésre valóban nem szeretünk járni, vi-szont tudjuk, hogy ott dőlnek el a közvetlen kör-nyezetünket érintő kérdések. Ezért gondoltuk, hogy olyan nevet keresünk, amit a budapestiek jól ismernek, és azt üzeni, hogy mi egy közösség va-gyunk.

n Nemzeti konzultációnak csak nem hívhatták…n Főleg azért, mert az eszközeiben lehet, hogy hasonló, de tartalmilag pont az ellenkezője annak. Azzal megvezetni akarják, mi megkérdezni akartuk az embereket. Azt akartuk üzenni, hogy mi nem az emberek feje fölött lebegő politikusok vagyunk, hanem, ha úgy tetszik, jó közös képviselők.
n Én a baloldalról is láttam komoly kritikát a la-kógyűléssel kapcsolatban.
n Egy politikusnak nem dolga minősíteni a poli-tikától és még tőlünk is független értelmiségiek véleményalkotását, de lássuk be, hogy az ellenzé-ket vagy azért kritizálják, mert nem csinál valamit, vagy azért, mert csinál. A kérdések, amiket feltet-tünk, nem álkérdések. Ezekről szól az életünk, eze-ken múlik Budapest jövője. 

n A 136 ezer válasz alapján a Fővárosi Önkor-mányzatnak döntéseket kell hoznia. Mi várható?n A Lánchíd kapcsán véglegesítettük a mostani forgalmi rendet, egyúttal benyújtjuk a számlát a kormánynak. 
n Hány százalék esélyt ad annak, hogy fizetnek? n Nullánál többet. Ha nem adnak pénzt, akkor az a kormány kisszerűségének lesz a szimbóluma. Két olyan kérdés van, amihez csak mi kellünk, ezeket megoldjuk. Amihez pedig a kormány is kell, abban próbáljuk őket jobb belátásra bírni. Folytatjuk a harcot, erre kaptunk felhatalmazást a budapesti-ektől, elmentünk a bíróságra, és ha kell, tovább is megyünk, nem engedjük kivéreztetni a városunkat.

NEM FOGJUK A BUDAPESTIEKET BÜNTETNIn Milyen helyzetben van a Főváros?
n Pénzügyileg nehéz helyzetben vagyunk, hi-szen az elmúlt négy évben rengeteg megszorítást kaptunk a nyakunkba. Önmagában a Covid és az energiakrízis is elég lett volna ahhoz, hogy nehéz legyen, de ennél sokkal súlyosabb a kormányzati megszorítás. Ezek közül a legnagyobb sarc a szo-lidaritási hozzájárulás, ami ötmilliárdról jövőre 75 milliárd forintra emelkedik. Tizenötször annyit vesznek el Budapesttől, mint Tarlós István utolsó 

évében, mindezt gazdasági válság idején. A jövő évi adóbevételeink kapcsán sincsenek nagy reménye-ink, hiszen jelenleg még az infláció brutális mérté-két figyelembe véve is csökkennek az állam áfa-be-vételei, ezért a következő évre ez komoly gondot jelez előre. Tehát ilyen szempontból nehéz hely-zetben vagyunk, más szempontból viszont, ami a város élhetőségét, fejlődését, zöldítését, egyálta-lán a budapesti miliőt illeti, sokat léptünk előre. n Önök egyfelől azt mondják, hogy nincs pénz, másfelől meg építenek, fejlesztenek. Működik a város, az intézmények, a közüzemek, a tömegköz-lekedés. 
n Igen, és ez komoly teljesítmény. Ilyen gazdasági helyzetben, ilyen kormányzati sarcpolitikától sújt-va a város működése sem magától értetődő. De én nem vagyok hajlandó lemondani a fejlesztéséről csak azért, mert Budapest-ellenes kormány ül a nyakunkon. Képzeljék el, hogy a város költségve-tése reálértékben nagyjából harminc százalékkal csökkent. Persze ha nem jönne a busz vagy a kukás autó, ha leállna a villamos, akkor mindenki észre-venné, hogy baj van. De mi megóvjuk a budapes-tieket a kormány büntetőpolitikájának hatásaitól.n Ami viszont látszik, az a metrófelújítás, a Lánchíd, a Blaha Lujza tér, az új járművek.

n Fontos tudni, hogy amióta EU-tagok vagyunk, Budapest nagymértékben uniós forrásokból fej-lődik. Amikor átadtuk a hármas metrót, akkor az döntően uniós források elköltését jelentette. A CAF-villamosokat is európai uniós pénzből sze-reztük be. És amennyiben a kormány rendezi a vi-szonyát az Európai Unióval, lesznek még források Budapesten, és meg is vannak a terveink az élhető város további fejlesztésére.

42-ESSEL A GLORIETTRE
n Beszéljünk a Főváros és a XVIII. kerület kapcso-latáról. Ennek eredménye az 50-es villamos fejlesz-tése.
n Ez fontos, mert a közösségi közlekedésben ma már nem elég az, hogy jön a villamos. A villamos-nak szépnek, korszerűnek, légkondicionáltnak, alacsonypadlósnak kell lennie, hogy versenyben lehessünk azzal a komforttal, amit az autós közle-kedés kínálhat. 

n Olvastam, hogy új buszok érkeznek a kerületbe is.n Az elmúlt harminc év legnagyobb buszcse-reprogramját hajtjuk végre, 135 korszerű buszt ál-lítottunk forgalomba. Ezzel majdnem a felére tud-tuk csökkenteni a budapesti buszok átlagéletkorát. n Sokat hallottam a tervről, hogy a 42-es villamos eljut Pestszentlőrincig.
n Ez egy régi terv, de most van hozzá uniós forrás. Látom, hogy a lajosmizsei vasútvonal felújításával kapcsolatban mindenféle viták indultak. Polgár-mester úr azért dolgozik, hogy ha már felújítás van, akkor nézzük meg, hogy nem tud-e még kevésbé terhére lenni a vasúti pálya a kerületnek. Én ezzel 

teljes mértékben egyet tudok érteni. A két tervet össze kell hangolni, hiszen a két pálya keresztez-ni fogja egymást. Nekünk az a fontos, hogy bármi lesz is a lajosmizsei vonallal, tervezni tudjuk a 42-es vonalának meghosszabbítását, és adott esetben még a vasúti pálya felújítása előtt átadni. Én azt gondolom, hogy az Európai Unió és a magyar kor-mány előbb-utóbb csak meg fog állapodni a forrá-sok lehívásáról. Ahhoz azonban, hogy a forrásokat fel tudjuk használni, működőképes önkormányzat kell, ami pedig akkor lesz, ha a kormány felhagy a kifejezetten politikai okokból hozott megszorítá-sokkal. Az elkövetkező évben nem számítok áttö-résre, mert kampányban a politika mindig hülyébb az átlagnál is, ha fogalmazhatok így. De utána a kormánynak sem lesz érdeke, hogy háborúban áll-jon a magyar gazdasági teljesítmény 38 százalékát adó várossal.

A város közös képviselője

Fotók:
Ványi Ákos

sport

67

spo
rt

A PLER-Budapest hét évet töltött el a kézilab-

da NB I/B osztályában, mígnem idén sikerült 

kiharcolnia a feljutást, és ősztől újra a legma-

gasabb osztályban szerepelhet. Mindez azt is 

jelenti, hogy olyan csapatok látogatnak majd 

el a BUD Arénába, mint a Telekom Veszprém, 

a Pick Szeged vagy éppen a Ferencváros, és 

ezeken a mérkőzéseken telt ház is lehet az új 

sportcsarnok ezerfős nézőterén.

Ilyen rangadókra vágytak évek óta a szurkolók, a 

játékosok és a klubvezetés is. Köztük Börcsök  Csaba 

szakosztályvezető, aki 2022 januárjában vette kéz-

be a csapat ügyeit. A XVIII. kerülethez több szálon 

kötődő szakember maga is a klub utánpótlásbázi-

sának számító Kassa utcai iskolában ismerkedett 

meg a sportággal, majd lett a PLER játékosa. A ki-

nevezésekor három-négy éves időszakra tervezett, 

reálisan ennyi idő alatt volt elvárható, hogy a csa-

pat esélyessé váljon az NB I-be való feljutásra.

n Hamarabb sikerült a bravúr, így két kérdés is 

adódik. Miért nem jött ez össze korábban, illetve 

minek köszönhető a viszonylag gyors feljutás?

n Ez egy összetett dolog, nehéz utólag megfejte-

ni. Azt ne felejtsük el, hogy ha kiesik egy csapat az 

NB  I-ből, akkor a játékosok többsége szétszéled. 

A  legjobbaknak azonnal akad kérője, mások pedig 

új kihívást keresve igazolnak el ilyenkor. Ezt a PLER 

sem tudta elkerülni, ráadásul az utánpótlás leg-

jobbjait is elvitték az akadémiák. Újra fel kellett épí-

teni a csapatot, és ez a folyamat még idén is tartott. 

n Nem volt elvárás a feljutás, tavaly nyáron az első 

ötbe kerülés volt a realitás. Mikor változott ez meg?

n Valóban az első ötbe jutás volt az alapvető cél 

erre a szezonra, de útközben rájöttünk, hogy több 

is van ebben, és a szezon második felében egyre in-

kább gondolkodtunk a feljutáson. Az utolsó előtti 

fordulóban dőlt el, ráadásul úgy, hogy mi Egerben 

a bajnoktól egy góllal kikaptunk, viszont hazafelé 

a buszon megtudtuk, hogy a mögöttünk álló Győr 

szintén vereséget szenvedett a Tatától, és így az 

utolsó, Békés elleni hazai meccsünktől függetlenül 

az NB I-be jutottunk. A vezetőedző Horváth Attila, 

a kapusedző Bakos István és az erőnléti edző, Nagy 

Ábel kiváló szakmai munkát végzett. Jó hír, hogy 

mindannyian maradnak, és hosszabb távra tervez-

hetünk velük. 

n Az NB I-es felkészülés július 17-én kezdődik. Im-

már az új otthonukban?

n Igen, a BUD Arénában kezdjük a munkát. Nagyon 

fontos, hogy „belakjuk” a csarnokot, és magát a lé-

tesítményt is fel kell készíteni az első bajnokira. Je-

len pillanatban még nincs kész a sorsolás, de akár 

a Veszprém vagy a Szeged is lehet az első. Főleg, 

ha hazai meccsel kezdünk, akkor aztán nincs mese. 

Az NB I más kávéház, itt már nem lehet megtenni, 

hogy nem a saját pályánkon készülünk. Hiszen ezt 

vártuk mindannyian, hogy hazatérjünk, és legyen 

egy olyan otthonunk, amilyen régen is volt. Nagy 

tétmeccsek jönnek, sok szurkolóra számíthatunk. 

Az önkormányzat maximálisan mellettünk áll, 

mozgósítottak ők is minden kapcsolatrendszert, 

hogy megfeleljünk az NB I-nek. Szigorú követelmé-

nyek vannak a csapatokkal szemben egy-egy mér-

kőzés lebonyolításával kapcsolatban. Hogy mást 

ne mondjak, a mérkőzésekről szóló beharangozó és 

összefoglaló, az interjúk, a sajtótájékoztatók is szi-

gorú szabályok szerint történnek. Nemcsak a klub 

honlapján, hanem a közösségi médiában is.

n A PLER-Budapest tradicionális nevelő egyesület, 

az egyik legjobb utánpótlásképző bázis az országban. 

n Már az U16-os, az U18-as és az U20-as csapa-

tunknál is komolyak az elvárások. Itt ér össze a 

Kassa Utcai Általános Iskola és a PLER kézilabda 

utánpótlása. Külön hangsúlyt fektetünk ezekre a 

fiatalokra, két tapasztalt edző, Kovács Mihály és 

Laurencz Szabolcs felel a szakmai munkáért. Sze-

Az NB I-re készül a PLER

Légiósok és régi PLER-esek is érkeztek

Az NB I-re jelentős erősítéssel készül a PLER-Budapest. A sikeres 

szerepléshez, amely a csapat esetében a bennmaradás kiharcolását 

jelenti, gyorsan körül kellett nézni a játékospiacon. Több légióssal is 

megállapodott a klub - szerb, horvát, lengyel és ukrán játékosok is 

aláírtak már, a hazai erősítések közül pedig többen, egykori PLER-

nevelésként, gyakorlatilag hazaérkeznek.

– Az újak mellett természetesen a feljutó csapat legjobbjaira, köztük 

rutinos játékosokra, illetve a már NB I/B-ben bizonyító fiataljainkra is 

számítunk – mondta Börcsök Csaba.

mélyükben egyszerre van jelen a rutin és a fiatalos 

temperamentum. Az eredmények pedig magukért 

beszélnek. Az U18 mindössze egy góllal maradt le a 

Final Fourról, míg az U20-as csapat magabiztosan 

játszott a négyes döntőben, és imponáló játékkal 

41-32-re nyert a nagy esélyesnek számító NEKA el-

leni fináléban. A PLER a fennállása óta 74 NB I-es 

játékost adott a magyar csapatoknak, és tíz válo-

gatott játékossal is büszkélkedhetett. Ezt az utat 

szeretnénk folytatni a jövőben is.
Puskás Attila

Börcsök Csaba

Méltó körülmények között fogadhatják a világsztárokat 

Az új BUD Arénában játszik a PLER az NB I-ben

Fotók: 

Ványi Ákos
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Az Aktív Magyarország program támogatásával 
létesített pálya építési költségeit részben önkor-
mányzati, részben pályázati forrásból fedezték. 

– A Bókay-kert új gördeszkapályáján kívül 
a fiatalok szabadidős tevékenységét szolgálja a 
BMX-pálya, a Bókay-gödör sporteszközei és a Ha-
vanna-lakótelepi kézilabdapálya is – mondta Sza-
niszló Sándor polgármester, aki Kunhalmi Ágnes 
országgyűlési képviselővel, Somody László alpol-
gármesterrel és Takács-Kiss Mártával, a Magyar 
Országos Görkorcsolya és Gördeszka Szövetség 
elnökségi tagjával együtt adta át a pályát.Az Aktív Magyarország öt évvel ezelőtt kereste 

meg a szövetséget, hogy szakmai segítséget kérjen 
minél jobb minőségű gördeszkapályák építéséhez. 
Azóta kilenc pályát adtak át, és további négy-öt 
épül még az országban. A Bókay-kerti, mint a leg-

újabb létesítmény, már bekerült a versenynaptár-
ba, és július 29-én itt tartják a Magyar Gördeszka 
Bajnokság fordulóját.– Kétféle pálya létezik, a street és a park. Ez egy 

street pálya, ilyen típusú versenyekre alkalmas. 
Nagyon jó minőségben épült, hazai viszonylatban 
kiemelkedő, de akár nemzetközi versenyre is alkal-
mas – árulta el Takács-Kiss Márta. – Alapvetően 
gördeszkásoknak készült, de bizonyos feltételek 
mellett görkorcsolyázók és BMX-biciklisek is hasz-
nálhatják.

A szövetség számára sokat jelent egy-egy új 
pálya átadása, a sportág térhódítását szolgáló inf-
rastruktúra fejlesztése.– Minél több jó minőségű pálya lesz, annál 

több egyesület alakulhat, egyre több versenyzővel. 
Jelenleg kilenc egyesületben negyvenkét engedély-
lyel rendelkező versenyző tartozik a szövetséghez. 
Figyelembe véve, hogy a gördeszkaszakág három 
éve jött létre, ez nagyon jónak számít. Rendsze-
resen részt veszünk most már külföldi gördeszka-
versenyeken is, és két versenyzővel ott voltunk a 
dubai világbajnokságon. Somody László a nyitórendezvényen elmondta, 

hogy a pálya létrehozásában az éppen bemutatót 
tartó görkorcsolyás, deszkás és biciklis srácok a 
kezdetektől fogva részt vettek ötleteikkel, javasla-
taikkal a görpark megvalósításában.

Takács-Kiss Márta, Szaniszló Sándor, Kunhalmi Ágnes, Somody László

Megnyílt Magyarország legkorsze-
rűbb gördeszkapályája a Bókay-kert-
ben. A különféle technikai elemekkel, 
rámpákkal és meghódítandó akadá-
lyokként szolgáló korlátokkal ellátott 
betonpálya építésekor a tervezők fi-
gyelembe vették a gördeszkások javas-
latait. A szabadidős sportlétesítményt 
június 17-én egy zenés bulival és sport-
ági bemutatóval tarkított esti program 
keretében avatták fel.
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Újraindult a forgalom az 50-es villamos vo-
nalán, ahol az eddiginél hárommal több új 
alacsonypadlós villamos jár. Miután a beru-
házás során nem találtak matuzsálemi korú 
közműveket, a nyáron az ütemtervnek meg-
felelően folytatódik az Üllői út átépítése. 

Az Üllői út átépítése miatt a villamosközlekedés 
mintegy két hónapra történő leállása után június 
12-től ismét közlekedhetnek az 50-es villamossal a 
XVIII. és a XIX. kerületiek, akik ezt a járatot dön-
tően használják. Az indulásnál jelen voltak az érin-

tett polgármesterek, a főpolgármester és a XVIII. 
kerület országgyűlési képviselője is.

LÉGKONDICIONÁLTAN
Külön öröm, hogy a vonalon újabb légkondicio-
nált, alacsonypadlós CAF-szerelvényeket állítottak 
üzembe, amelyek elsősorban az idősek, a kisma-
mák és a mozgásukban korlátozottak közlekedését 
könnyítik meg, de a hűsítő klímaberendezés a ká-
nikulai időszakban mindenkinek jólesik. 

Az új villamosok közlekedéséhez szükséges át-
alakítások során kiszélesítették az Üllői út mentén 

Újraindult az 50-es, 
folytatódik a munka

Újabb CAF-villamosok járnak az 50-es vonalán
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a villamosmegállókat, biztonságosabbá téve a pe-
ronokat. Július végéig az Üllői út páratlan oldalán 
szegélycserére lehet számítani, s eközben a kétirá-
nyú forgalom szűkített sávokon folyhat. A  szük-
séges közműmunkák is elkezdődnek, a Fővárosi 
Vízművek Zrt. szakemberei az útfelújítás miatt 
szükségessé vált vízcsőkiváltásokon dolgoznak.

BIZTONSÁGOS LETT
Szaniszló Sándor polgármester tájékoztatása sze-
rint elkezdődött a beruházás második fázisa. 

– Biztonságosabbá tettük a villamosmegállók 
megközelítését az Üllői úton, ami az egyik fontos 
célunk volt. A következő lépés az, hogy elérjük, 
minél több korszerű, alacsonypadlós CAF-villamos 
járjon az 50-es vonalán. A mai naptól megdupláz-
tuk, három helyett immár hat új szerelvény köz-
lekedik – mondta Szaniszló Sándor a június 12-i 

A vízcsövek átépítése nem 
akadályozza a forgalmat
Ezúttal is megkérdeztük a Fővárosi Vízművek Zrt. 

szakembereit arról, hogy mikor és milyen munkála-

tokat végeznek az Üllői úti rekonstrukcióval kapcso-

latban.

A szakemberek tájékoztatása szerint a Fővárosi 

Vízművek Zrt. a XVIII. kerületi Béke tér és Szarvas 

csárda tér közötti szakaszon várhatóan július köze-

pén kezdi el a munkát. Az útépítés ütemezéséhez iga-

zodva több részletben októberig fejezik be az Üllői út 

felújítása miatt szükségessé vált vízkiváltásokat. 

A kivitelezés során az Üllői utat és a villamosvá-

gányokat keresztező közcsőszakaszokat váltják ki, 

6 helyszínen 7 átvezetést, illetve 10 bekötés átépíté-

sét végzik el. Így a Garay utca–Gulner Gyula utcai 

500 milliméteres és 110-es átmérőjű vezeték átköté-

sét, a Dalmady utca–Pozsonyi utcai 150 milliméter 

átmérőjű vezeték átkötését, a Honvéd utcai 110 mil-

liméter átmérőjű vezeték átkötését, a Honvéd utca–

Rimaszombat utcai 10 bekötés átvezetését, a Losonc 

utcai 110 milliméter átmérőjű vezeték átkötését, a 

Bajcsy Zsilinszky utca–Nagyenyed utcai 150  mil-

liméteres vezeték átkötését és a Beregszász utcai 

110 milliméter átmérőjű vezeték átkötését újítják fel. 

A munkálatok ütemezése és kivitelezése során 

folyamatosan egyeztetnek az útépítést végző kivi-

telezővel, valamint részt vesznek a hetente tartott 

kooperációs megbeszéléseken, ahol minden érintett 

vállalkozó, szervezet képviselteti magát. A munkála-

tokkal az útépítés forgalomtechnikájához igazodnak. 

Az Üllői úti fő forgalomkorlátozást a vízhálózati 

munkák nem befolyásolják, azon túlmenően csak a 

mellékutcák Üllői úti torkolatában okoznak majd a 

vízvezeték-átépítések egy-egy rövidebb időszakban 

forgalomkorlátozást. 

B. Z.

Újabb CAF-villamosok járnak az 50-es vonalán
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sajtótájékoztatón, amelyen Karácsony Gergely fő-
polgármester is részt vett.

A polgármester hozzátette: remélhetően szep-
tembertől újabb korszerű villamossal gyarapodik 
az 50-es vonala. 

A 42-ES IS CÉL
– Azon vagyunk, hogy egyre több új villamos köz-
lekedjen a kerületünkben. A következő önkormány-
zati ciklusban azt tervezzük a legnagyobb kerületi 
projektnek, hogy mind az öt lakótelepünket össze-
kösse a 42-es villamos a Határ úti metróállomással.

Kérdésünkre válaszolva a polgármester azt is 
elmondta, hogy a villamosrekonstrukció néhány 
nappal a határidő előtt készült el. Abban bíznak, 
hogy az idő ugyanilyen ügyes kihasználásával az 
Üllői út teljes felújítása is előbb fejeződik majd 
be. Ezt azonban nem szeretnék elkiabálni, mert az 
időjárási körülményeken még nagyon sok múlhat. 

– Az biztos, hogy akárhányszor járunk is nap-
közben az Üllői út mentén, itt pihenő munkást 
nem lehet látni, és ez így van rendjén – emelte ki 
Szaniszló Sándor.

FŐVÁROS ÉS KERÜLET
Kunhalmi Ágnes, a kerület országgyűlési képvi-
selője szerint azért lehet ilyen, illetve hasonló be-
ruházásokat véghezvinni, mert a fővárosi és a helyi 

A klimatizált kocsikban elviselhető a nyári hőség

A tervek szerint az összes elavult hannoveri villamost lecserélik majd

Elsősorban az idősek, a kismamák és a mozgásukban 
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önkormányzatot is demokraták irányítják, akik 
összefognak a budapestiek érdekében. 

– Nem kell ahhoz nagyon öregnek lenni, hogy 
értékeljük az új, alacsonypadlós villamosokat, 
mert az időseken kívül a kismamáknak, a mozgá-
sukban korlátozottaknak és a piacról csomagot ha-
zacipelőknek is nagy segítséget jelentenek a közle-
kedésben – mondta Kunhalmi Ágnes. 

Az országgyűlési képviselő hozzátette: az Üllői 
út XVIII. kerületi szakaszán nagyon közel vannak 
a megállók az úttesthez, ezért majdnem kiesett 
egyik alkalommal, amikor megbotlott a villamos 
magas lépcsőin, de hál’ istennek itt vannak már az 
alacsonypadlós villamosok. 

EGÉSZ BUDAPESTEN
Karácsony Gergely, aki a két hónapi kényszerszü-
net előtt utazott még egyet az utolsó villamossal, 
most az elsők egyikére is felszállt.

Jó alkalmak ezek a találkozások a beruházás 
menetének megtekintésén kívül arra is, hogy az 
érintett kerületek polgármestereivel való beszélge-
téseken szóba kerüljenek a jövőbeli elképzelések is. 

A főpolgármester elmondta, hogy a Főváros 
mintegy 2 milliárd forintot fordított az 50-es vil-
lamos vonalára érkező korszerű szerelvények fo-
gadásához szükséges átalakításokra, hiszen ezek a 
járművek másfajta áramellátást igényelnek. 

– Jöhetnek az 50-es vonalára az új CAF-szerel-
vények, mert sokaknak tehetjük így könnyebbé a 
közlekedést. Reméljük, hogy a fejlesztések folyta-
tásával a jövőben egész Budapesten le tudjuk cse-
rélni a magaspadlós villamosokat.

NEM ADJÁK FEL
Karácsony Gergely szerint a régi villamosok le-
cserélése alapvetően pénzkérdés, de azt látni kell, 
hogy nincs Európában olyan nagyváros, ahol ilyen 
kiterjedt hálózata lenne a villamosoknak, és eny-
nyien használnák azokat. Ez részben abból is ered, 
hogy például a 4-es és 6-os vonalán gazdagabb or-
szágokban már régen metró járna. 

Nagy igény lenne a járműpark frissítésére is. 
– Az 51 új CAF-villamos beszerzése az elmúlt 

harminc év legnagyobb járműfejlesztése, amely 
együtt fut a busz- és a trolipark fejlesztésével. 
Ahhoz, hogy teljes mértékben lecserélje a Fővá-
rosi Önkormányzat a hannoveri villamosokat, új 
közbeszerzést kellene kiírni – mondta Karácsony 
Gergely. – Ehhez most nem a legjobb időszakban 
vagyunk, nemcsak a forráshiány miatt, hanem 
azért is, mert az árak eléggé elszabadultak. Nagy 
előrelépés az Üllői úton az újabb villamosok köz-
lekedése, és nem adjuk fel azt a tervünket, hogy a 
teljes vonalon lecseréljük a régi járműveket.

Bodzay Zoltán

Szaniszló Sándor, Kunhalmi Ágnes, Karácsony Gergely

Fotók: 
Ványi Ákos

korlátozottak közlekedését könnyítik meg
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– Felháborodással fogadtuk a hírt, és különösen 
megdöbbentünk, amikor a református oktatási 
központ jelezte, hogy szeretné a fenntartói jogokat 
is átvenni. Éltünk a gyanúperrel, hogy a kalózakció 
szervezői egy készülő jogszabályban bíznak, amely 
szerint az egyház a fenntartói jogok birtokában 
akár magához a tulajdonhoz is hozzájuthat. Ha 
sikerrel járt volna az elképzelésük, amely szerin-
tem kezdetben a kerületi Fidesztől sem állt távol, 
a XVIII. kerületet azonnal hatalmas, több mint 
egymilliárd forintos vagyonvesztés érte volna. És 
akkor még nem szóltam az erkölcsi kárról.  A Kon-
dorban a tanulók hatvan százaléka hátrányos hely-
zetű, különleges nevelési igényű, amit az SNI há-
rom betűje is jelöl. A tanári kar is ennek a szakmai 
igénynek felel meg. A tapasztalat sajnos azt mutat-

ja, hogy amikor a tulajdonosváltás után valamelyik 
egyház vett a birtokába egy oktatási intézményt, 
utána mindig szegregáció történt. Ezeket a gyere-
keket is viszonylag rövid időn belül eltávolítanák 
az iskolából, és felmenő rendszerben nem biztosí-
tanák tovább azt a fajta speciális képzést, amelyre 
szükségük van. Ezért tehát a sarkunkra álltunk, és 

azt mondtuk, szó sem lehet róla, hogy átvegyék a 
fenntartói jogokat. Ezt az illetékes államtitkárral 
bezárólag minden érintettel közöltük. Elszántan 
állt mellettünk a szülői munkaközösség is, támasz-
kodhattunk rájuk, köszönet érte. Határozottságun-
kat látva a rosszhiszemű betolakodók márciusban 
ejtették a tervüket.

– Volt olyan értesülés is, hogy a tankerület 
állítólag Maruzsa Zoltán köznevelési államtitkár 
utasítására cselekedett. Szerkesztőségünk írásban 

Az iskolafoglalás vége
Véget érni látszik hosszú hónapok küzdelme a Kondor Béla 
Általános Iskolában: június 26-án megkezdte kiköltözését 
az épületből a halásztelki Bocskai István Református Okta-
tási Központ részlege. A Külső-pesti Tankerület engedélyé-
vel szállták meg januárban az iskolát, elfoglaltak egy egész 
emeletet, és távozásra kényszerítették a Vörösmarty Mihály 
Gimnázium és a Dohnányi Ernő Zeneiskola ott tanuló diák-
jait. A Külső-pesti Tankerületi Központ ráadásul még csak 
nem is értesítette a tulajdonos önkormányzatot. A történet 
tanulságairól beszélgettünk Kőrös Péter alpolgármesterrel, 
az érintett terület önkormányzati képviselőjével.

Kiköltözik a Bocskai. Fotó Váradi Levente
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kérdezett rá erre. Az illetékes Belügyminisztéri-
um Kommunikációs Főosztálya közölte lapunk-
kal, hogy – idézem – „Maruzsa Zoltán közneve-
lési államtitkár nem adott utasítást a Külső-pesti 
Tankerületi Központnak arra, hogy kössön bérleti 
szerződést a Bocskai István Református Oktatási 
Központtal. Ugyanakkor az államtitkár egyetértett 
azzal, hogy számos megfontolásból – többek kö-
zött a rezsiköltségek megosztása, a kihasználtság 
emelése – létrejöjjön a határozott idejű, erre a tan-
évre szóló bérleti szerződés.”  

– Igen, a „parancsra tettem” hazugsága elég 
hamar kiderült. Mi azonban azt is közöltük a rosz-
szhiszemű beköltözőkkel, hogy haladéktalanul 
távozzanak az épületből. Erre azonban nem mu-
tattak hajlandóságot, bírósági eljárást kellett kez-
deményeznünk. Az iskolafoglalók sajnos a kerület-
ben is támogatókra leltek: Lévai István Zoltán, a 
Fidesz önkormányzati frakciójának vezetője Face-
book-bejegyzésében nem titkolta, hogy a képvise-
lő-testületi ülésen nem támogatták a „városvezetés 
azon javaslatát, amely a Bocskai István Református 
Oktatási Központot arra szólítja fel, hogy diákja-
ik az ideiglenesen használt 24 tantermet azonnal 
hagyják el”, mert – és itt megint szó szerint idézek 
a frakcióvezető bejegyzéséből – „a tanuláshoz való 
joga egy gyermeknek sem sérülhet”. Érdekes, ami-
kor viszont a betolakodók miatt januárban azonnal 
utcára kerültek a Vörösmarty és a Dohnányi sza-
bályszerűen ott tanuló diákjai, kerületi tanulók, 
egyetlen szava sem volt Lévai István Zoltánnak. 
Vagyis ő úgy véli, hogy a XVIII. kerületi diákoknak 
a tanuláshoz való joga nyugodtan sérülhet, ők nem 
számítanak. 

– Lapunk megkérdezte Rábel Krisztinát, a 
Külső- pesti Tankerületi Központ igazgatóját is, 
hogy mi motiválta a tankerületet arra, hogy szer-
ződést kössön a területi illetőségén kívüli oktatási 
központtal. A válasz így szólt: A „Külső-pesti Tan-
kerületi Központ olyan iskolának segített, amely-
nek működése előző helyszínén ellehetetlenült, és 
átmeneti megoldásra volt szüksége. A tankerület 
vagyongazdálkodásában lévő befogadó épületben 
volt számukra bőven hely, így tudtunk rajtuk se-
gíteni, és hozzájárultak az épület fenntartási költ-
ségeihez is.”

– A Külső-pesti Tankerület azok érdekeit kö-
teles szem előtt tartani, akik a jogszabály szerint 
hozzá tartoznak. Ez Budapest XVIII., XIX. és XX. 
kerülete. A halásztelkiekhez a tankerületnek sem-
mi köze. Segítőkészségét pedig kimutathatta vol-
na akkor is – és ez csak egyetlen példa –, amikor 
a beázástól szenvedő Karinthy Frigyes Gimnázium 
tanárai és tanulói vödörrel és felmosóronggyal a 
kezükben tiltakoztak egyebek közt a gyalázatos 
körülményeik miatt. Ehelyett kirúgtak hat tanárt, 
és azóta távozásra kényszerültek újabb tanárok 
onnan és más kerületi iskolákból is, mert – az igaz-
gató asszony kifejezésével élve – „működésük el-
lehetetlenült” a kormány oktatáspolitikája miatt. 

Információnk szerint a református oktatási 
központ részlege július közepén hagyja el végleg a 
Kondor iskola épületét.  

Kerekes András

 A Kondor iskola tanárai közü – függetlenül attól, mikor hagyják el vég-

leg az épületet a halásztelki betolakodók – értesüléseink szerint négyen 

mindenképp felhagynak a tanítással, és más megélhetési forrást ke-

resnek. Az ok: a közoktatás helyzetét, benne a pedagógusok normális 

munkakörülményeit ellehetetlenítő státusztörvény, amelyet a tiltako-

zók csak bosszútörvényként emlegetnek. Parlamenti elfogadása a lap-

zártánk utáni napokra várható. A Karinthy Frigyes Gimnáziumból tavaly 

év végén hat tanárt bocsátottak el, azóta még tizenegyen távoztak a 

tanári karból, fényképüket egy szívszorító tablón az interneten is lát-

hattuk. Lapunk úgy tudja, hogy a kerületben még körülbelül száz tanár 

fontolgatja, illetve már el is döntötte, hogy távozik a tanári pályáról.

Kirúgott karinthys tanárok az iskola előtt. Fotó: Kürti János
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– A kivitelező közbeszerzési pályázat nyerteseként 
végzi a munkát. A szakrendelő menedzsmentje a 
folyamatos betegellátás biztosítása érdekében a ki-
vitelezési munkálatok alatt komoly szervezési fel-
adatokat lát el, így a végén mindennek a nyertesei 
leszünk – mondta a főigazgató, és hozzátette, hogy 
a betegek mindezt nem nagyon érzékelik, az ellá-
tás rendben zajlik, minden részleg dolgozik. 

– Átmenetileg más természetű gondjaik is vol-
tak: két háziorvos kiesett az ellátásból. 

– Elhunyt Rózsa főorvos úr, akivel harminc 
éven át harmonikusan dolgoztunk együtt, fájdal-
mas veszteség, Fejes doktor pedig más munkahely -
re ment. Mostanra mindkét helyet sikerült betölte-
nünk. Örömmel jelzem, hogy hosszú szünet után 
ismét lesz a Zsebőkben endokrinológiai szakren-

Folytatódik 
a szakrendelő felújítása

delés, augusztus elsejétől hetente egyszer rendel 
majd nálunk dr. Sréter Lídia professzor asszony, 
aki a belgyógyászati klinika tanáraként ment nem-
rég nyugdíjba. Onkológia rendelést is vállal majd. 
Továbbá sikerült idecsábítanom egy friss diplo-
mást a bőrgyógyászatra. 

– Korábban úgy volt, hogy a szakrendelő mű-
szerparkja CT-vel és MR-rel is gazdagodik majd, de 
úgy tudom, ez még megfontolás tárgyát képezi. 

– Az én szakmai véleményem az, hogy mind-
kettő nélkülözhető. Ugyanis sürgős esetben, pél-
dául ha daganatra gyanakszunk, egy héten belül 
kapunk időpontot. Az sem jut hozzá gyorsabban, 
aki fizetősre jelentkezik be. Normál esetben egy 
hónap, hat hét a várakozási idő. A várólisták te-
kintetében országosan, sőt nyugat-európai vi-
szonylatban is jól állunk, ezt igazolják a németor-
szági adatok, amelyekről folyamatos ismereteink 
vannak.

K. A.

Újra beindultak a munkálatok a Zsebők Zoltán Szakrende-
lő épületében. Dr. Szebényi Attila főigazgató főorvos bízik 
benne, hogy az év végére befejeződik a teljes körű felújítás.

Fotó: Ványi Ákos
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Könnyen átlátható és felhasználóbarát lesz 
az új, júliusban induló www.bp18.hu oldal, 
amelynek legfőbb célja a kerületi lakosok 
ügyintézésének megkönnyítése. 

– Készült egy felmérés, amely szerint az embe-
rek elsősorban nem a hírek miatt látogatnak el 
az önkormányzati honlapokra, sokkal inkább a 
hivatalos ügyeiket szeretnék azok segítségével 
elintézni – mondta Hámori László, a Városgazda 
XVIII. kerület Nonprofit Zrt. média- és rendez-
vényszervezési igazgatója.  – Ezt az igényt szem 
előtt tartva terveztük meg az új weboldalt, ame-
lyen az egyértelmű instrukciók alapján néhány 
kattintással érhetők el a legfontosabb tudnivalók 
és nyomtatványok. 

Az új oldal szerkesztése során nagy súlyt he-
lyeztek az átláthatóságra és a rendezettségre. Fon-
tos szempont volt, hogy az internethasználatban 
kevéssé jártasak is elérjék a számukra szükséges 
információkat. Rögtön a nyitóoldalon van például 
az „Ügyintézés” rovat, aminek egyik menüpontja a 
„Miben segíthetünk A-Z”, erre kattintva különféle 
témaköröket találnak a felhasználók. 

– Igyekeztünk a legfontosabb témákat össze-
gyűjteni. Adózás, parkolás, állatvédelem, gyámha-
tóság, építésügy, anyakönyvi ügyek stb. Két-három 
kattintással megkaphatók azok az információk, 
amelyekért felkeresik az érdeklődők a honlapot. 
Fontos újítás még, hogy az oldalon megtalálható 
lesz a kerület térképe, amin szintén témakörök 
szerint lehet keresni. Például ha a „Gyermekorvo-
sok” fülre kattintanak, akkor a térképen megjelölve 
láthatják a kerületben praktizáló összes gyermek-
orvos nevét a rendelési idővel és az elérhetőséggel 
együtt. Emellett természetesen a honlap klasszi-
kus funkciója is megmarad. Tartalmaz híreket, fo-
tókat, videós anyagokat, valamint a Bp18 Városkép 
magazin lapozható verzióját is. 

Az igazgató azt is elmondta, hogy a Bp18 te-
lefonos applikáció külalakja nem változik, azon-
ban össze lesz kötve az új honlappal, és képes lesz 

Megújul a kerület honlapja

push értesítéseket küldeni. Ez azt jelenti, hogy ha 
pél  dául baleset történik a kerületben, és erről hírt 
osztanak meg a weboldalon, akkor az automatiku-
san jelez az applikációt használók telefonján. 

dv.
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A ma Péterhalmi-erdőnek ismert zöldterü-
letből az 1950-es évekig gyakorlatilag sem-
mi sem létezett. Az akkori erdészek munká-
jának eredménye ez a ma már hetvenéves 
erdő. Az idegenhonos fának számító fenyő-
fák életkora elérte az ötven-hatvan évet, és 
a homokos talajon hozzávetőleg ennyi az 
elvárható élettartamuk. A fák cseréje indo-
kolttá vált, ezért tavaly a Flór Ferenc utca 
mentén, idén pedig a pestszentimrei Határ 
utca melletti erdőterületen végeztek erdő-
felújítási, erdőfrissítési munkálatokat a Pi-
lisi Parkerdő Zrt. munkatársai. 

– Egy időben elkezdett átalakítással próbáljuk meg 
a fenyőfák alatt megjelent természetes újulatból 
és  a mesterségesen elültetett csemetékből kiala-
kítani a jövő erdejét – foglalta össze az elvégzett 
munkák lényegét Rittling István, a Pilisi Parkerdő 
Zrt. erdészetvezetője. 

A XVIII. kerületi önkormányzat és a Pilisi 
Park  erdő közös célként fogalmazta meg azt, hogy 
ameddig az öreg fák állapota még engedi, a Péter-
halmi-erdőben fokozatos felújítással kerüljék el a 
senkinek sem jó tarvágást.

– Az önkormányzat a saját lehetőségeihez mér-
ten támogatja a Pilisi Parkerdő városierdő-fejlesz-
tési programját, mert ezzel lehet biztosítani egy el-
várható erdei kiránduló, szabadidős környezet, és 
ez a program kifejezetten a tarvágások elkerülését 
segíti – mondta Petrovai László alpolgármester, aki 
Ferencz István önkormányzati képviselővel együtt 
Rittling Istvánnal járta be júniusban a Határ utca 
menti erdőszakasz ösvényeit.

KÖVETNI KELL A KLÍMAVÁLTOZÁST
A fák cseréje során elsősorban az őshonos fák 
telepítése a cél, de a klímaváltozást, a tavalyi re-
kordnagyságú aszályt és a jövőben is várható egyre 
szárazabb nyarakat figyelembe véve ebben a tekin-
tetben érdemes kompromisszumokat kötni. 

– Minden körülmények között a szárazságtűrés 
az első számú szempont, amire figyelünk. Ha előre-
tekintünk, a klímaváltozás kapcsán nagyon ijesztő 
víziók jelennek meg. A kérdés az, hogy tudunk-e 
erdőt produkálni vagy sem. Könnyen lehet, hogy az 
erdő kialakításához, megmentéséhez el kell fogad-
nunk bizonyos idegenhonos fafajokat is. Az ősho-
nos fák közül jelen van és lesz a hárs, a vadkörte, a 
virágos kőris. De itt van az ostorfa, amely megosz-
tó, mert idegenhonos fafaj, viszont nagyon jól tűri 
a szárazságot, és jól betölti a parkfunkciót, ezért 
valószínűleg lesz szerepe a jövő faállományában. 
Juhart, amely inkább hegyvidéki fa, azért ültetünk, 
mert kitűnően tudja hasznosítani az alföldi homo-
kot – magyarázta az erdészetvezető.

Arra a lakossági észrevételre, miszerint az el-
múlt évben ültetett csemeték nagy része elpusz-
tult, egyértelmű szakmai választ tudott adni Ritt-
ling István.

– Munkánk során igyekszünk követni a termé-
szet folyamatait. Egy fa az életében százezrével 
hozza a magokat, amelyeknek csak a töredékéből 
lesz csemete, és egy fa helyére egy fa nőhet, így 
a természet sokkal bőkezűbben szórja a magokat, 

Erdőfelújítás
a klímaváltozásra is figyelve

Rittling István, Ferencz István, Petrovai László
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mint amennyi fa fel fog nőni. Ennyire mi nem va-
gyunk bőkezűek, de a csemetéknél legalább tízsze-
res mennyiséggel dolgozunk, azaz egy erdősítés 
egy hektárján tízezer csemetét ültetünk. Ebből a 
végére talán ötszáz–ezer nő fel, a többi folyamato-
san elpusztul. Ez egy természetes folyamat.

Az önkormányzat által tervezett erdei kutya-
futtató megvalósításáról azt mondta az erdészet-
vezető, hogy dolgoznak a megoldáson, mert a 
törvény értelmében erdőt bekeríteni csak felújítás 
vagy vadaskert kialakítása esetén lehetséges, és a 
kerítés fogalma nincs is pontosan definiálva. 

– Nem egyszerű a feladat, de meg fogjuk oldani 
– mondta Rittling István.

FARÖNKÖK A BOGARAKNAK
A rovaroknak a peték elhelyezéséhez, a lárvák 
fejlődéséhez fontosak a holt fák. Első generációs 
erdőről lévén szó ezek még nem jelentek meg na-
gyobb mennyiségben, ezért a mostani felújítás so-
rán kitermelt fákból rönkhalmokat építettek, ame-
lyeknek az a szerepük, hogy elkorhadva segítsék a 
rovarvilágot.

– Válogatósak ám ezek a kis élőlények, mert 
nem mindegy nekik, hogy puhafa, keményfa, álló 
fa, fekvő fa, illetve hogy mennyi ideje fekvő fa van 
itt. Így ezekkel a rönkkupacokkal élőhelyeket ho-
zunk létre az erdőn belül.

A ZÖLDHULLADÉK NEM AZ ERDŐBE VALÓ
Az erdőnek a lakóházak mellett húzódó szélén le-
vágott fűkupacok, kerti, sőt szobanövények marad-
ványai is fellelhetők. Bármennyire érthető is, ha 
azt gondoljuk, hogy ezek elbomlanak, tehát nem 
okoznak kárt az erdőben, ez nem így van.

– A kerti zöldhulladék nem az erdőbe való – 
szögezte le Rittling István –, a kerti növények is 
idegenhonosnak számítanak egy erdőben. A leg-
többjük kitűnően alkalmazkodik, és nem kell, hogy 
megtelepedjen egy nem ideillő faj.

Puskás Attila

VAROSGAZDA18.HU/PROGRAMOK18
FACEBOOK.COM/PROGRAMOK18

Fotók: 
Puskás Attila

HIRDETÉS
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Öt darab kutyás ugró, illetve mászó agility -
akadállyal bővült a Május 1. téren lévő Kán-
tor kutyafuttató. A játékos sporteszközök 
kisebb és nagyobb négylábúakkal egyaránt 
használhatók. A sportág ráadásul nemcsak 
a kutyát, hanem a gazdáját is megmozgat-
ja, akinek az akadályok teljesítése közben 
lépést kell tartania a kedvencével.

Az angol agility szó jelentése gyorsaság, fürgeség, 
mozgékonyság. Az így jelölt kutyás sport azonban 
többet takar ennél. A játékos sportolás, a kutya 
akadályok közötti irányítása során igazi harmónia 
jön létre a gazda és az állat között.

– Nem kell félni attól, hogy az agility egy sport-
ág, mert semmiféle szaktudás nem kell ahhoz, 
hogy a kutyánkat végigvezessük ezen a néhány 
akadályon, hiszen azokat a kutyák természetes 
mozgásához alakították ki – mondta Kassai Dá-
niel önkormányzati képviselő, aki Somody László 
alpolgármesterrel és Nagy Balázs képviselőtársá-
val közösen lobbizott a mini ügyességi pályáért. – 
Azért is találtuk megfelelő helyszínnek a Május 1. 
teret, amely mindhármunk képviselői körzetét 

összekapcsolja, mert egy kitűnő találkozási pont a 
kerületi kutyások számára. 

Az alapötletet Kassai Dániel a Városligetből me-
rítette, ahol egy nagyobb, drágább és több akadály-
lyal – például alagúttal is – rendelkező pálya épült. 

– Egy ilyen kicsi pálya, mint a mienk az öt aka -
dállyal, jóval olcsóbb, pár milliós tétel. Egy ját-
szóeszközt elhelyeztünk a Pöstyén téren is. Ott 
nincs hely kutyafuttató számára, viszont a környék-
beli kutyásoknak szinte már egy közösségi helye 
lett a tér, ahol több tucatnyi kutyabarát találkozik. 

Az önkormányzat további ügyességi pályákat 
kíván telepíteni a jövőben, így például a Barcika 
téren és az Alacskai úti lakótelepen lévő kutyafut-
tatót szeretnék majd a Kántorhoz hasonló módon 
bővíteni. A Május 1. téren az akadályok mellett a 
kutyapiszok gyűjtésére alkalmas új hulladéktáro-
lókat is felszereltek. 

A Pöstyén térrel kapcsolatban Kassai Dániel 
megemlítette még, hogy a frissen ültetett fák meg-
óvása érdekében öntözőzsákok felszerelését terve-
zi az önkormányzat, hogy a nyári szárazság miatt 
ne száradjanak ki a fák, és ne kelljen azokat rövid 
időn belül cserélni. P. A.

Agility a kutyafuttatóban

Kassai Dániel és Nagy Balázs. Fotó: Kürti János
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Az Országgyűlés júniusban elfogadta a víz-
gazdálkodásról szóló törvény módosítását, 
amelynek értelmében a 2024. január 1-je 
előtt engedély nélkül létesített, 50 méter-
nél nem mélyebb és az első vízzáró réteget 
el nem érő háztartási kutak mentesülnek az 
engedélyeztetési kötelezettség alól. Ugyanígy 
nem szükséges vízjogi engedély és bejelentés 
a hasonló paraméterekkel rendelkező mező-
gazdasági kutak fennmaradásához sem.

Mindez a XVIII. kerületieknek is jó hír, mivel itt a 
kerti kutak többsége jellemzően nem éri el a tör-
vényben maximálisan meghatározott 50 méteres 
mélységet.

– Pestszentlőrinc-Pestszentimrén nem kell 
ötvenméteres kutakat fúrni, így a már meglévő 
kutaknál is a 20 és 40 méter közötti talpmélység 

a jellemző. A Béke tér környékén például 20 mé-
ter környékén kezdődik a vízadó réteg – mondta 
el egy, a XVIII. kerületet jól ismerő kútfúró vállal-
kozó, aki szerint érdemes kihasználni még az idei 
évet kút létesítésére.  

A fővárosban egy kút megfelelő szivattyúval és 
csővel jellemzően 1 kilowattóra áram áráért 5 köb-
méter vizet képes adni. A hosszú távú megtérülés 
függ a locsolási igénytől, a kert nagyságától, de egy 
saját kút mindenképpen nagy segítség a kerttulaj-
donosoknak.

A törvényben foglalt háztartási vízkivételi 
mennyiség továbbra sem haladhatja meg az évi 
500 köbmétert, és a vizet kizárólag kertöntözésre, 
illetve nem gazdasági célú házi vízellátásra – pél-
dául ivóvíz, mosás, mosogatás, tisztálkodás – lehet 
felhasználni.

P. A.

Nem kell engedély 
a meglévő kutakhoz

Fotó: Ványi Ákos
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Tábori nyár

ÉTKEZÉS
Diétás étkezés igényléséhez az ennek szük-
ségességét igazoló egészségügyi dokumen-
tum másolatát, külön étrend esetén pedig az 
erre vonatkozó nyilatkozatot a befizetéskor 
le kell adni. 

Betegség vagy egyéb okok miatti távollét 
esetén 8.30-ig lehet lemondani a következő 
naptól az étkezést a 06-20-485-3509 vagy a 
290-1034 telefonszámon. Fontos tudni, hogy 
csak szabályszerű lemondás esetén téríthető 
vissza vagy számítható be az alapraj szolgál-
tatási díja!

Június 26-án megnyitotta kapuit a Bókay 
Tábor, ahova folyamatosan várják a je-
lentkezőket. A két helyen, a Bókay-kert-
ben és a Pestszentimrei Ady Endre Ál-
talános Iskolában működő napközis 
táborban rengeteg kikapcsolódási és 
sportolási lehetőséget biztosít az önkor-
mányzat a gyereknek, hogy a szünidő 
egyetlen napja se teljen unalmasan. Ösz-
szeszedtük a táborral kapcsolatos legfon-
tosabb tudnivalókat. 

DÍJBEFIZETÉS 
Az alap- és a szakrajokra au-
gusztus 8-ig lehet befizetni, 
keddi napokon 8 és 18 óra kö-
zött a Bókay-kertben. A befi-
zetési napokon bármennyi 
turnus befizethető előre kész-
pénzben vagy bankkártyával. 
Szakraji befizetésre csak kész-
pénzben van lehetőség. 
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SZAKRAJOK
Túrázás, kézműves foglalkozások, agyagozás, úszás (kezdő és haladó), legózás, labdarúgás, tenisz, akrobatikus 
 rock&roll, mazsorett (kezdő és haladó) harcművészet, zumba, íjászat. 

Szervezési okok miatt egy héten csak egy szakraji foglalkozás vehető igénybe. A szakraj díjának a befizetésére csak 
a Bókay-kertben, a befizetési napokon van lehetőség. Egyes szakrajok indulása minimális létszámhoz kötött, így ha a 
foglalkozás érdeklődés hiányában elmarad, akkor a díját természetesen visszakapják a szülők. 

NAPIREND 
Reggeli ügyelet: 6–8 óra között a Bókay-kert 
Szélmalom utcai kapujánál, illetve Pestszent -
imrén az iskolában

Tábori foglalkozások ideje: 8–16 óra kö-
zött

Táborzárás: 17 óra, ezt követően nem tu-
dunk felügyeletet biztosítani

A tábort 16 óra előtt a gyermek csak a 
szülővel vagy annak írásos engedélyével 
hagyhatja el!

Fotók:
Ruzsa István
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57 485-ször minimum 15 perc. Ilyen sok XVIII. kerületi 
mozgott ennyit május 31-én, a Kihívás Napján. Min-
den résztvevő büszke lehet, hiszen a hozzájárulásával 
budapesti szinten az első, országos szinten a második 
helyen végzett Pestszentlőrinc-Pestszentimre. Az éj-
féltől este 9 óráig tartó sportnapon részt vettek óvo-
dák, iskolák, civil szervezetek és sportegyesületek is. 

A legsportosabb kerület
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Fotók: 
Kürti János 

Ruzsa István 
Ványi Ákos
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Egy csobbanás?
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Június közepén kinyitott a Bókay strand, ahol a gyere-
kek és a felnőttek is lazíthatnak a forró nyári napokon. 
A gyermekeket biztonságos játszóhely is várja a strand 
területén.

NYITVATARTÁS
n  Hétfőtől vasárnapig mindennap 9–19 óra között, 

hőségriadó esetén 20 óráig

ÁRAK 
n  Felnőtt, nyugdíjas, ifjúsági belépő: 1900 forint/alkalom/fő
n  Gyermekbelépő (3–14 éves korig): 1200 forint/alkalom/fő
n  Családi belépő (2 felnőtt, 2 gyerek vagy 1 felnőtt és 3 gyerek 

belépésére jogosít): 4900 forint/alkalom
n  Napozóágy bérlése: 600 Ft/nap/ágy
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Amikor gyerekekkel együtt készülünk kül-
földre utazni repülővel, érdemes néhány 
dologra felkészülni. Mit vigyünk magunk-
kal az útra? Hogyan töltsük el az időt a re-
pülőgép indulásáig? Szerencsére a repülő-
téren számos olyan szolgáltatás érhető el, 
amely segíti a kicsiket és nagyokat abban, 
hogy a repülés csodás élmény legyen!

KÉSZÜLŐDÉS
Amikor gyerekekkel repülünk, néhány fontos do-
logra érdemes odafigyelnünk, hogy minél bizton-
ságosabb és kellemesebb legyen az utazás a kicsik 
számára. Első lépésként mindig üljünk le beszél-
getni velük a nyaralásról és az utazásról, különö-
sen, ha először utaznak repülővel. Ha mi, szülők 
pozitívan állunk az utazáshoz, a lurkók is boldog 
izgalommal várják majd a nagy kalandot. 

Az érdeklődés felkeltésére vagy a félelmek el-
oszlatására utazás előtt a témában készült képes-
könyveket, meséket is nézegethetünk, illetve já-
tékokon keresztül is megmutathatjuk, milyen egy 
repülőút. Ehhez nyújthat segítséget a Király utcai 
Minipoliszban található 120 m2-es minirepülőtér, 
melynek állomásain az öt-tíz év közötti gyerekek 
interaktív módon, játszva tanulhatnak különböző 

repülőtéri folyamatokról, munkakörökről. A há-
rom fő repülőtéri állomás – utasfelvétel (check-in), 
utasbiztonsági ellenőrzés, váró és beszállítókapu 
– a Heinemann Duty Free Budapest jóvoltából egy 
mini duty free üzlettel egészült ki, amely teljessé 
teszi a repülőtéri élményt. A stand remek lehető-
séget kínál arra, hogy a gyerekek már kicsi korban 
megismerjék a repülőtér működését, és játékos 
módon megtanulják az utazási szabályokat. 

VÁRAKOZÁS A REPÜLŐTÉREN
Egy repülőútnál fontos felkészülni arra is, hogy a 
reptéren töltött várakozással teli idő maratoninak 
tűnhet a legkisebbek számára. Szerencsére a vára-
kozó szülőknek és gyerekeknek számos kényelmes 
térrel és szolgáltatással készül a Budapest Airport. 

Az üzemeltető hat baba-mama szobát alakított 
ki a terminálépületekben, ahol privát módon, fo-
tellel, pelenkázóval és mikróval felszerelt terekben 
láthatjuk el kisgyermekeinket. Emellett a Food-
Courton, a B utasmóló indulószintjén, továbbá az 
1. utasmólón gyerekjátszó várja a csemetével uta-
zókat. 

A repülőtér üzemeltetője ingyenes babako-
csikat is elérhetővé tett a terminálokon annak 
érdekében, hogy a kisgyermekkel érkező utasok 
komfortosan és könnyedén tudjanak mozogni 
csöppségeikkel a repülőtéren. Az ingyenesen el-
vehető babakocsikat a biztonsági ellenőrzést kö-
vetően vehetjük igénybe, egészen a felszállásig. 
A terminálokon összesen négy babakocsi-tároló és 
tizenkét babakocsi található jelenleg. 

A kényelmet szolgálja még, hogy családosként 
a gyorsítósávot (Fast track) is használhatjuk az 
utasbiztonsági ellenőrzésnél.

Ha pedig megszomjaznánk, akkor jó tudni, 
hogy a repülőtér teljes területén tizenhárom ívóvíz 
kút is található, ahol megtölthetjük kulacsunkat. 

Gyerekekkel repülni tehát nemcsak lehetséges, 
de érdemes is. Óriási kalandokban lehet része az 
egész családnak!

(X)

Repülés gyerekkel

Fotó: Baranyi Róbert / Budapest Airport
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ELFOGADÓHELY NEVE KEDVEZMÉNY

Intense Stúdió 15

AEROPARK Budapest 50

Ági Molett Divat 5

SensDance Theatre 50

Fodrászcikk 10

Manava Stúdió 20

LaKoma ételbár 10

Anikó Virág Ajándék 10

Aurora Thai masszázs 10

Dalton Beauty Bar 10

Barna Futó- futóműbeállítás és javítás 10

Bg Carp Shop 5

Dynamic Thai Masszázs Szalon 10

Body-Face Academy & Spa Szépségszalon 25

BonZsúr kávézó 5

Budapesti Tigrisek SE. 100

Nemes Pecsenye 5

Bylessa hobbi bolt 5

smartom.hu 10

Ditte masszázs és csontkovács kezelés 10

dr. Szilva Gábor ügyvéd 20

Szent Bernát Pestimrei Kisállat-Ambulancia 10

Levendula Virág-Ajándék 10

Betty Körömszalon 10

Felnijavitasbudapest.hu 10

Fényhíd.hu Kft 5

Jó Élet Good Life Biobolt 10

Fondán Cukrászda 10

Fresh Garden Béke tér 10

Tündér Pékség 5

Imre Udvar Kiskedvenc Ellátó 10

Guth Judit Aliz Hajhosszabbító és Fodrász 10

Kölyökpark Sárkány Center 50

H-Pláza Kft. 5

Texas Étterem 10

Fény Herbárium 10

Herczku- Kályhás Kft. 10

Hollandimpex Szolárium 20

Homoki-Zár Kft. Budapest 10

Ruhajavítás 5

ELFOGADÓHELY NEVE KEDVEZMÉNY

Formabontó Szalon & Kozmetika 10

Joe Bácsi Étterem 10

KIRO Tervezőiroda 10

Kiss Attila - DrNest Ingatlan 20

CFC Fit 10

Rózsa Művelődési Ház 50

Pestszentimrei Közösségi Ház 50

Kondor Béla Közösségi Ház 50

BAVET Állatorvosi rendelő 10

My Soft Gelato 10

MassageAddict Masszázsterápia 10

MiniDog 5

Beauty Blossom Szépségszalon 10

Nemes Fitness 5

Polc-stúdió Mintabolt 10

Retro Palacsintázó 5

Zsika Masszázs 10

Peak Gym Gold 10

Podisport 10

Helen Doron Gyereknyelviskola 5

Király Kifőzde 5

Best of Hair Fodrászat 10

Pala Étterem 10

Resolut Partner 10

K5 Kult Bisztro 10

Gloriett Fejlesztőház 20

Szentimre Optika 20

Don Teo Kutyakozmetika 10

Takács Norbert Építészmérnök 15

Tomory Lajos Múzeum 100

Top Car 10

Havanna Kézi Autómosó 10

VÁ-Építész 10

Vad Ágnes Coach 50

Mesterek Boltja 5

Ügyfélszolgálat 100

Nemes Ventilátorház- Légtechnikai szakáruház 5

Lili Beauty-Full 5

Zatik Faáruház 5

Zsozsóshop 10

1. Fresh Garden Béke tér

2. Hollandimpex

3.Pala étterem

TOP 3
ELFOGADÓHELY

2023. MÁJUS

VÁROSKÁRTYA-ELFOGADÓHELYEK
Töltse le Ön is Városkártyáját!
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Karácsony Gergely sikerként értékeli az 
első budapesti lakógyűlést. Úgy véli, most 
először kapott lehetőséget minden fővárosi 
arra, hogy elmondja a véleményét néhány 
kérdésben. A főpolgármesterrel készült 
interjúban rákérdeztünk a Pestszent-
lőrinc-Pestszentimrét érintő ügyekre, és 
az is szóba került, hogy jelölteti-e magát a 
posztra 2024-ben.

n Ha valamit utáltam, amikor társasházban lak-
tam, az a lakógyűlés volt. Jó választás volt ez az 
elnevezés?
n Lakógyűlésre valóban nem szeretünk járni, vi-
szont tudjuk, hogy ott dőlnek el a közvetlen kör-
nyezetünket érintő kérdések. Ezért gondoltuk, 
hogy olyan nevet keresünk, amit a budapestiek jól 
ismernek, és azt üzeni, hogy mi egy közösség va-
gyunk.

n Nemzeti konzultációnak csak nem hívhatták…
n Főleg azért, mert az eszközeiben lehet, hogy 
hasonló, de tartalmilag pont az ellenkezője annak. 
Azzal megvezetni akarják, mi megkérdezni akartuk 
az embereket. Azt akartuk üzenni, hogy mi nem az 
emberek feje fölött lebegő politikusok vagyunk, 
hanem, ha úgy tetszik, jó közös képviselők.
n Én a baloldalról is láttam komoly kritikát a la-
kógyűléssel kapcsolatban.
n Egy politikusnak nem dolga minősíteni a poli-
tikától és még tőlünk is független értelmiségiek 
véleményalkotását, de lássuk be, hogy az ellenzé-
ket vagy azért kritizálják, mert nem csinál valamit, 
vagy azért, mert csinál. A kérdések, amiket feltet-
tünk, nem álkérdések. Ezekről szól az életünk, eze-
ken múlik Budapest jövője. 
n A 136 ezer válasz alapján a Fővárosi Önkor-
mányzatnak döntéseket kell hoznia. Mi várható?
n A Lánchíd kapcsán véglegesítettük a mostani 
forgalmi rendet, egyúttal benyújtjuk a számlát a 
kormánynak. 
n Hány százalék esélyt ad annak, hogy fizetnek? 
n Nullánál többet. Ha nem adnak pénzt, akkor az 
a kormány kisszerűségének lesz a szimbóluma. Két 
olyan kérdés van, amihez csak mi kellünk, ezeket 
megoldjuk. Amihez pedig a kormány is kell, abban 
próbáljuk őket jobb belátásra bírni. Folytatjuk a 
harcot, erre kaptunk felhatalmazást a budapesti-
ektől, elmentünk a bíróságra, és ha kell, tovább is 
megyünk, nem engedjük kivéreztetni a városunkat.

NEM FOGJUK A BUDAPESTIEKET BÜNTETNI
n Milyen helyzetben van a Főváros?
n Pénzügyileg nehéz helyzetben vagyunk, hi-
szen az elmúlt négy évben rengeteg megszorítást 
kaptunk a nyakunkba. Önmagában a Covid és az 
energiakrízis is elég lett volna ahhoz, hogy nehéz 
legyen, de ennél sokkal súlyosabb a kormányzati 
megszorítás. Ezek közül a legnagyobb sarc a szo-
lidaritási hozzájárulás, ami ötmilliárdról jövőre 
75 milliárd forintra emelkedik. Tizenötször annyit 
vesznek el Budapesttől, mint Tarlós István utolsó 

A város közös képviselője



budapest

31

évében, mindezt gazdasági válság idején. A jövő évi 
adóbevételeink kapcsán sincsenek nagy reménye-
ink, hiszen jelenleg még az infláció brutális mérté-
két figyelembe véve is csökkennek az állam áfa-be-
vételei, ezért a következő évre ez komoly gondot 
jelez előre. Tehát ilyen szempontból nehéz hely-
zetben vagyunk, más szempontból viszont, ami a 
város élhetőségét, fejlődését, zöldítését, egyálta-
lán a budapesti miliőt illeti, sokat léptünk előre. 
n Önök egyfelől azt mondják, hogy nincs pénz, 
másfelől meg építenek, fejlesztenek. Működik a 
város, az intézmények, a közüzemek, a tömegköz-
lekedés. 
n Igen, és ez komoly teljesítmény. Ilyen gazdasági 
helyzetben, ilyen kormányzati sarcpolitikától sújt-
va a város működése sem magától értetődő. De én 
nem vagyok hajlandó lemondani a fejlesztéséről 
csak azért, mert Budapest-ellenes kormány ül a 
nyakunkon. Képzeljék el, hogy a város költségve-
tése reálértékben nagyjából harminc százalékkal 
csökkent. Persze ha nem jönne a busz vagy a kukás 
autó, ha leállna a villamos, akkor mindenki észre-
venné, hogy baj van. De mi megóvjuk a budapes-
tieket a kormány büntetőpolitikájának hatásaitól.
n Ami viszont látszik, az a metrófelújítás, a 
Lánchíd, a Blaha Lujza tér, az új járművek.
n Fontos tudni, hogy amióta EU-tagok vagyunk, 
Budapest nagymértékben uniós forrásokból fej-
lődik. Amikor átadtuk a hármas metrót, akkor az 
döntően uniós források elköltését jelentette. A 
CAF-villamosokat is európai uniós pénzből sze-
reztük be. És amennyiben a kormány rendezi a vi-
szonyát az Európai Unióval, lesznek még források 
Budapesten, és meg is vannak a terveink az élhető 
város további fejlesztésére.

42-ESSEL A GLORIETTRE
n Beszéljünk a Főváros és a XVIII. kerület kapcso-
latáról. Ennek eredménye az 50-es villamos fejlesz-
tése.
n Ez fontos, mert a közösségi közlekedésben ma 
már nem elég az, hogy jön a villamos. A villamos-
nak szépnek, korszerűnek, légkondicionáltnak, 
alacsonypadlósnak kell lennie, hogy versenyben 
lehessünk azzal a komforttal, amit az autós közle-
kedés kínálhat. 

n Olvastam, hogy új buszok érkeznek a kerületbe is.
n Az elmúlt harminc év legnagyobb buszcse-
reprogramját hajtjuk végre, 135 korszerű buszt ál-
lítottunk forgalomba. Ezzel majdnem a felére tud-
tuk csökkenteni a budapesti buszok átlagéletkorát. 
n Sokat hallottam a tervről, hogy a 42-es villamos 
eljut Pestszentlőrincig.
n Ez egy régi terv, de most van hozzá uniós forrás. 
Látom, hogy a lajosmizsei vasútvonal felújításával 
kapcsolatban mindenféle viták indultak. Polgár-
mester úr azért dolgozik, hogy ha már felújítás van, 
akkor nézzük meg, hogy nem tud-e még kevésbé 
terhére lenni a vasúti pálya a kerületnek. Én ezzel 

teljes mértékben egyet tudok érteni. A két tervet 
össze kell hangolni, hiszen a két pálya keresztez-
ni fogja egymást. Nekünk az a fontos, hogy bármi 
lesz is a lajosmizsei vonallal, tervezni tudjuk a 42-
es vonalának meghosszabbítását, és adott esetben 
még a vasúti pálya felújítása előtt átadni. Én azt 
gondolom, hogy az Európai Unió és a magyar kor-
mány előbb-utóbb csak meg fog állapodni a forrá-
sok lehívásáról. Ahhoz azonban, hogy a forrásokat 
fel tudjuk használni, működőképes önkormányzat 
kell, ami pedig akkor lesz, ha a kormány felhagy a 
kifejezetten politikai okokból hozott megszorítá-
sokkal. Az elkövetkező évben nem számítok áttö-
résre, mert kampányban a politika mindig hülyébb 
az átlagnál is, ha fogalmazhatok így. De utána a 
kormánynak sem lesz érdeke, hogy háborúban áll-
jon a magyar gazdasági teljesítmény 38 százalékát 
adó várossal.

Fotók:
Ványi Ákos
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n Azért sajnálatos, hogy a Főváros lemondta az 
Üllői út felújítását.
n Én is sajnálom, de óriási adósságokat örököl-
tünk, nemcsak pénzügyi szempontból, hanem az 
infrastruktúrában is. Tarlós István mindig úgy ál-
lította be a közöttünk lévő különbséget, hogy ő a 
mérnök, én meg a szociológus. Ehhez képest a bu-
dapesti úthálózat, a felüljárók, a hidak borzasztó 
állapotban vannak. Ráadásul diszkrimitatív volt az 
útfelújítási pénzek elosztása is, a pesti külső kerü-
letek egy része egy vasat sem kapott. Ebben próbá-
lunk igazságot tenni, de az Üllői út felújításához 

nem jutott el a Főváros, a kerület azonban magá-
énak érezte azt. Azért itt is van dolgunk, hiszen a 
vízműveknek komoly feladata lesz, miközben a vízi 
közműágazat is a tönk szélén áll.
n Viszonylag sűrűn jár a kerületben…
n Mindenhova sokat járok, a XVIII. kerületbe 
különösen. Polgármester úrral jó a munkakapcso-
latunk, függetlenül attól, hogy egy koalíciós kor-
mányzásban mindig lehetnek viták. Támogatom 
őt, hogy újra megszerezze a XVIII. kerületiek bi-
zalmát.

A KERÜLET NE LEGYEN
FELVONULÁSI TERÜLET
n Közvetve, de sokakat érint a népligeti felüljáró 
helyzete…
n Amikor arra utaltam, hogy borzasztó adósságot 
vettünk át, akkor ebben a felüljárók jövője az egyik 

legfeszítőbb kérdés. Tarlós alatt egyetlen felüljáró 
sem újult meg. A Népliget kapcsán vannak hosszú 
távú elképzelések, amelyek felvetik a kérdést, hogy 
szükség van-e erre a felüljáróra, de rövid távon az 
a cél, hogy a felüljárót abban az állapotban tartsuk, 
hogy biztonságosan ki tudja szolgálni a forgalmat.
n Van olyan javaslat, hogy le kellene bontani?
n Rövid távon ez a kérdés fel sem merül. Most az 
a kérdés, hogy kellően biztonságos-e a felüljáró, 
és mit kell tennünk azért, hogy biztonságos ma-
radjon. Számunkra az a cél, hogy csökkentsük a 
tranzitforgalmat Budapesten, ahol minden máso-
dik autóval megtett kilométert nem a budapestiek 
tesznek meg, hanem főként az agglomerációból 
jövők. Tehát ne azt nézzük, hogy a kerületiek ho-
gyan jutnak be a belvárosba, mert a nagy kérdés 
az, hogy hogyan tudjuk a XVIII. kerületet és egész 
Budapestet kimenekíteni abból a helyzetből, hogy 
„felvonulási terület” az agglomeráció és a belváros 
között.
n A Ferihegyi úton is elképesztő a forgalom.
n Az is borzasztó állapotban van. Ez egy állami 
fenntartású út, az állam vállalta a felújítását. A 
vasúti közlekedés bekötése a repülőtérre állami 
feladat, és felfoghatatlan, hogy van rá terv, van 
uniós forrás, mégsem valósul meg. Szerintem azért 
nem, mert ha elkészülne, akkor a reptér felérté-
kelődne, és az állam még drágábban tudná csak 
megszerezni. 

STADION-ÜGY
n A közelmúltban átadták az atlétikai stadiont. Ez 
szép, de az állam még 800 millió forinttal tarto-
zik a kerületünknek ez ügyben. Be lehet ezt a pénzt 
hajtani?
n Az igazi probléma az, hogy az elmúlt évben még 
tárgyalóasztalhoz sem hívtak. És nemcsak az a baj, 
hogy a pénzek nem érkeztek meg, de még a dön-
tések sem születtek meg, és ez az, ami felháborít, 
mert ez színtiszta szószegés. A XVIII. kerület ese-
tében különösen fontos lenne, hogy kimozdítsuk a 
holtpontról ezt az ügyet, hiszen ott egy olyan meg-
kezdett beruházás van, amivel a forrás hiányában 
nem tudnak haladni.
n A Zsebők Zoltán Szakrendelő felújításáról van 
szó…
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n Igen, de sajnos se döntés, se papír nincs arról, 
hogy ez a pénz meglesz. Mi betartottuk a megál-
lapodást, ha a kormány nem tartja a szavát, akkor 
nem tudunk mást tenni, mint hogy telekürtöljük a 
nyilvánosságot. Érdekes kép lenne a híradókban, 
amikor az atlétikai világbajnokság megnyitójával 
párhuzamosan az ellenzéki politikusok tüntetnek 
a stadion előtt, és követelik a pénzüket, bár én nem 
ezt szeretném. 

LEGYEN ÜNNEP
n A gazdasági helyzetről bőven esett szó, de ilyen 
körülmények között hogyan lehet a 150 éves Buda-
pestet ünnepelni?
n Ha jobb anyagi helyzetben lennénk, akkor nyil-
ván sokkal több forrást tudtunk volna biztosítani 
a születésnapra. Ez a város rengeteg, ennél sokkal 
nehezebb korszakon van túl, túléljük ezt is. 
n Ha egy rendezvényt kellene kiemelni, akkor me-
lyik lenne az?
n Egyet? Nehezen választanék a Budapest Nagyre-
gény, a Metrófesztivál, a Budapest-hatás kiállítás, 
a rengeteg kulturális program közül, de akkor a 
szeptember 16-i Lánchíd-fesztivált ajánlom, amely 
afféle előrehozott születésnap meg a Lánchíd fel-
újításának is az ünnepe, amire mindenkit nagy 
szeretettel várok. 

AZ ELŐVÁLASZTÁS MEGTÖRTÉNT
n Végül beszéljünk a politikai ambícióiról. Indul?
n Igen.
n Lesz előválasztás?
n Szerintem nem. Az előválasztás 2019-ben meg-
történt, amikor főpolgármester-jelölt lettem. Azt 
gondolom, hogy azok a polgármesterek, és hát 
a főpolgármester is, akiket megválasztottak és 
helytálltak, megérdemelnek annyit, hogy újra az 
ellenzéki pártok közös jelöltjeivé váljanak.
n Ki lehet a kihívója?
n Vannak pletykák, és nem hiszem, hogy Tarlós 
István anélkül mondott volna nevet a nyilvános-
ságban, hogy azt ne egyeztette volna. De én nem 
gondolom azt, hogy két személy versenyez majd. 
Két politika, két nézetrendszer, két hozzáállás ver-
senye lesz. Én ezt a várost képviselem, ennek a vá-
rosnak az autonómiáját, a szabadságát, az itt élő 
embereket. A másik erő pedig a hatalmat fogja kép-
viselni, ezért teljesen mindegy, hogy ki ő, hogy kit 
küld ellenem a hatalom. Én ezt a hatalmat akarom 
legyőzni a választáson, és tovább akarom vinni azt 
a politikát, ami nem a politikusokról szól. Ahol én 
egy jó közös képviselője vagyok ennek a városnak, 
vagyis a budapestiek hatalmát képviselem a hata-
lom emberével szemben.

Gyuricza Péter

Véglegesítették a Lánchídon a forgalmi rendet. Fotó: Ruzsa István
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Hibátlan forgatókönyv: a főhőst az előadás 
végén a színpadra szólították, és zúgott a 
taps a Rózsa Művelődési Házban. Nem tit-
kolhatta meghatottságát. Tantestületi kol-
légái, a felsős tanulók és a szülők különös 
szeretettel köszönték meg neki az elmúlt 
évtizedeket. Aztán az egész megismétlő-
dött pár órával később, immár az alsósok 
körében. Nyugdíjba vonult Kuba Gábor, az 
Eötvös Loránd Általános Iskola és Magyar–
Angol Két Tanítási Nyelvű Általános Iskola 
igazgatója. Búcsúztatása stílszerűen az ál-
tala kitalált Eötvös-gála keretében történt.

– Igen, ez a gálaműsor valóban az én találmányom, 
igazgatói kinevezésem után nyomban hozzáláttam 
az előkészítéséhez. Örülök, hogy a kollégáim part-
nerek voltak ebben, és hagyományt teremtettünk 
– mondta Kuba Gábor. – Nem hirtelen jött az öt-
let, akkor már töviről hegyire ismertem az iskola 
vonzáskörét, tudtam, honnan jönnek hozzánk 
a tanulók, tudtam, mennyire sokfélék a családi 
helyzetüket, az érdeklődési körüket és a képessé-
geiket illetően is. Azt akartam, hogy közülük mi-

nél többen kapjanak szereplési lehetőséget, mert 
mindenki tehetséges valamiben, és szeretné, ha 
ezt másnak is megmutathatná. Az idei volt a tizen-
harmadik alkalom, a Covid miatt két év kimaradt. 
Remélem, hogy a távozásom után is része marad az 
iskola életének. 

Kuba Gábor négy évtized után hagyja el a Laka-
tos úti iskolát, amelyben végigjárta a ranglétrát, és 
az utóbbi másfél évtizedben igazgatóként vezette 
az intézményt. 

Úgy indult, hogy a sport lesz a jövője: ifjúsági 
válogatott kosárlabdázó volt, bátyja nyomdokain a 
TF-re készült (ma Testnevelési Egyetem), ahol az 
édesapja is dolgozott, de egy sérülés miatt a szer-
tornára alkalmatlanná vált, és elsőre a tanítókép-
zőbe sem vették föl. Egy darabig csellengett, majd 
mondták neki, hogy a XVIII. kerületben képesítés 
nélküli pedagógust keresnek. Mire kiért, abban az 
iskolában már változott a helyzet, de kapott egy 
újabb címet: menjen a Darus utcába, keresse Pil-
hoffer Ferenc igazgatót.  

– Sorsdöntő találkozás volt, minden mozza-
natára emlékszem. 1976. december elsejét írtunk. 
Egy darabig beszélgettünk, vagyis inkább ő kérde-

Megkerülhetetlen 
személyiség

Kuba Gábor búcsúztatása az Eötvös-gálán
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zett erről-arról, aztán egyszer csak azt mondta: jól 
van, Gábor, nekem tetszik, amit hallottam, most 
menj, ebédelj meg, aztán keresd meg Terike nénit, 
az ő párja leszel. Álmomban sem gondoltam vol-
na, olyan gyorsan és simán ment az egész. Azóta 
itt vagyok a kerületben, idestova negyvenhét éve. 
Pilhoffer Ferenc irányításával a Darus fantasztikus 
iskola volt. Hihetetlen bizalommal volt irántunk, 
felkarolta az ötleteinket, minden segítséget meg-
adott az önálló munkavégzéshez. Öröm erre em-
lékezni csaknem fél évszázad távolából, és öröm, 
hogy ő ma is itt van közöttünk. Sajnos 1981-ben 
bevitték a minisztériumba, az iskolai légkör rom-
lani kezdett, két-három év alatt kicserélődött az 
egész tanári kar. Szerencsére ma megint jó a Darus.

 A megváltozott Darusban Kuba Gábor sem bír-
ta sokáig. Közben elvégezte a budapesti tanítókép-
ző főiskolát, és 1983 nyarán munkára jelentkezett 
a Lakatos úti iskolában, majd másnap, huszonhat 
és fél évesen bevonult katonának, mert a halasztás 
csak a főiskolai tanulmányok idejére szólt. 

– Ahogy leszereltem, azonnal visszamentem a 
Lakatosba. Néhány hónappal később a klubnapkö-
zi igazgatóhelyetteseként dolgozó kolléganőm ro-
konlátogatásra Kanadába ment, megbízottként én 
vettem át a munkáját, majd amikor Piroska meg-
üzente, hogy kint marad, véglegesítettek.

Kuba Gábor azóta egyfolytában vezető pozíció-
ban dolgozott a Lakatos úti iskolában, amelyet ma 
Eötvös Loránd Általános Iskola és Magyar–Angol 
Két Tanítási Nyelvű Általános iskolaként ismerünk. 

– Pár évvel később, 1989-ben nyugdíjba ment az 
igazgatónő, hárman pályáztak a helyére, de egyiküket 
sem fogadták el, így a helyettesek közül kiemeltek en-
gem. Harminckét éves voltam, hetvenkilós langaléta 
fiatalember, Rákóczira emlékeztető nagy göndör haj-
jal, nem éreztem magamat még igazán késznek a fela-
datra, de tisztességgel tettem a dolgom. Három évvel 
később Üllőről jött egy tanárember, elnyerte az igaz-
gatói állást, és engem tett meg általános helyettesnek. 
1997-ben a nyíregyházi főiskolán földrajztanári vég-
zettséget szereztem, majd 2005-ben közoktatásveze-
tő-szakvizsgát tettem. Az elődöm 2008-ban nyugdíjba 
ment, és a távozása után már nem volt mese: meg 
kellett pályáznom az igazgatói állást, amelyet el is 
nyertem, majd még kétszer, 2013-ban és 2018-ban is.

Kuba Gábor a kerületi közoktatás megkerülhe-
tetlen személyisége. Az igazgatói munkaközösség 
vezetője, a Közművelődési és Sport Közalapítvány 
kuratóriumának alelnöke. Hosszú évek óta tá-
boroztat, idén is ott találjuk őt a Bókay-kertben. 
Külföldre is visz tanulókat, legutóbb ő vezette a 
Kiválóságok Tábora Program keretében Ausztriába 
látogató nyolcadikosok egyik csoportját. 1995-ben 
alapító tagja volt a Földrajztanárok Egyletének, 
majd elnökségi tag, 2002-ben alelnök, 2004-ben 
elnök lett. 

– Egy hatszáz fős szervezetről van szó. Tan-
könyveket írtunk, lektoráltunk, tantervek ösz-
szeállításában működtünk közre, de 2010-től, az 
Orbán-kormány hivatalba lépésével ezt a szakmai 
szervezetet is ellehetetlenítették. Az elmúlt két 
tantervet például már úgy írták meg, hogy a ti-
toktartási kötelezettség miatt azt sem tudtuk, kik 
a szerzők. Egy délután volt rá, hogy a szakma vé-
leményezze a kész anyagot, aztán bevezették, tele 
hibával. 

Kuba Gábor a rangos Bárczy István-díj tulajdo-
nosa, ebből a Főváros évente csak huszonötöt ad 
ki, 2020-ban pedig „Pro Urbe Pestszentlőrinc-Pest-
szentimre” díjjal ismerték el a munkáját. 

Kerekes András

Az iskola névadójának szobrával

Fotók:
Ványi Ákos
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– Mi nagyon fontosnak tartjuk, hogy ebben a 
programban, amelynek fő célja a magyar–magyar 
kapcsolatok építése, tanulóink a nyugati magyar-
ság hétköznapi életébe is betekinthessenek, és 
történelmi múltunk ottani emlékeit is megismer-
jék – mondta Somody László alpolgármester, aki 
elismerően szólt az ausztriai Esterházy Alapítvány 
szakmai segítségéről. Az egyházi iskolák tanulói 
is bekapcsolódhattak a programba, és meghívást 
kaptak a kerületi tanulmányi versenyek győztesei 

is. Az alpolgármester kiemelte, hogy most először 
egy bécsi általános iskolát is megmutathattak a ke-
rület kiválóságainak. 

– Azt akartuk, hogy a tanulóink megismerjék, 
tőlünk nyugatra milyen körülmények között ta-
nulnak az iskolások, mit tartanak ott fontosnak 
az oktatásban és nevelésben. Abban az iskolában, 
amelybe eljutottak a mieink, harminc nemzet 
szülöttei tanulnak, mégis milyen harmonikusan, 
egymásra odafigyelve élik a mindennapjaikat. Sze-
retnénk, ha továbbra is jó kapcsolatokat ápolhat-
nánk ezzel az iskolával, és az Esterházy Alapítvány 
segítségével más kerületi iskolák is partnerre ta-
lálhatnának a szomszédos országban – tette hozzá 
Somody László. 

A két csoport egyikét Magyar Márta, a Kandó 
Téri Általános Iskola egykori igazgatója vezette. A 
gazdag programból ő is kiemelte az iskolalátoga-
tást. 

– A Piros Iskola egyik tanárnője néhány éve úgy 
döntött, Ausztriában tanít tovább. Egyik kolléga-

Kiválóságok tábora
Két csoportban négy-négy napot töltöttek Ausztriában má-
jusban azok a VIII. osztályos tanulók, akiket a nevelőtestü-
let, illetve iskolatársaik választottak ki kiváló tanulmányi 
eredményük vagy kiemelkedő közösségi munkájuk alapján. 
A XVIII. kerületi Önkormányzat Kiválóságok Tábora Prog-
ramjának keretében húsz helyi iskolából nyolcvanan is-
merkedtek nyugati szomszédunk magyarlakta területeivel, 
történelmi értékeivel, és amellett, hogy városnéző körutat 
tettek Bécsben, eljutottak az osztrák főváros egyik iskolá-
jába is. 

Egy bécsi iskolába is ellátogattak a kerületi kiválóságok

Fotók:
Ruzsa 
István
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nője, Bakosné Baár Tünde már korábban javasolta, 
hogy keressük meg a volt kolléganőt, így jutottunk 
el abba a bécsi XXI. kerületi iskolába, ahol most 
alsósokat tanít. Látogatásunk előkészítésében ő is 
részt vett, és mondhatom, maradandó emlékekkel 
gazdagodtunk valamennyien. Már ahogy beállt a 
busz az iskola elé, láttuk, itt a helyünk. Lobogott a 
piros-fehér-zöld zászló, énekeltek és táncoltak ne-
künk, aztán mi is így viszonoztuk a figyelmességü-
ket. Német és angol dalokat adtunk elő, de persze 
a magyar sem maradhatott ki: a Tavaszi szél vizet 
áraszt című népdalt énekeltük el, nagy sikerrel.  

Az iskola körülbelül kétszáz tanulója közt sok 
nemzet képviselteti magát, magyarok is vannak 
közöttük. Magyar Mártát nagyon megkapta az is-
kola udvara, a példásan gondozott hatalmas füves 
terület, a tisztaság az épületben, a jól felszerelt 
tantermek. Az udvaron mozgásfejlesztő játékok, 
hinták, mászókák találhatók. A tantermek beren-
dezésén látszott, hogy fontos szerepet szánnak az 

oktatást segítő modern technikai eszközöknek, és 
a gyakorlati ismereti órán sok mindent készítenek 
újrahasznosított anyagokból. 

– A gyerekek azt mondták, jó lehet ilyen iskolá-
ba járni. Ki ne hagyjam: vaníliaöntetes almásrétes-
sel vendégeltek meg minket, és Bécs XXI. kerületi 
polgármesterétől minden tanulónk apró ajándékot 
is kapott, tollat, kulcstartót, csokit, néhány rek -
lám  anyagot. A gyerekek kedvességét mi Balaton 
szelettel viszonoztuk. 

A magyar történelmi múlt sok helyét is föl-
keresték, köztük Doborjánban Liszt Ferenc szü-
lőházát. 

– Tavaly sikerült nagyon jó kapcsolatot kiala-
kítani Gátas Józseffel, a Liszt-múzeum vezetőjével. 
Manfred Fuchs, a Liszt-alapítvány kezelője foga-
dott minket a művelődési ház könyvtárában, ahol 
több olyan hangszert is őriznek, amelyeken Liszt 
játszott. A mi gyerekeink is megszólaltathattak 
egy-egy hangszert, zongorát, ami felejthetetlen él-

A kismartoni Esterházy-kastély
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Fraknó vára

Énekkel, tánccal készültek a bécsi diákok
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mény számukra. A csoportunkból az egyik kislány 
szép zongorajátékával szerzett örömet nekünk – 
mondta Magyar Márta.

Felkeresték a fiatalok Léka várát és Fraknó vá-
rát is, ahol megnézhették az Esterházy-kincstár 
legszebb darabjait. Kismartonban a kastélyban a 
régmúlt főúri élet tárgyi emlékeit magyar idegen-
vezető mutatta be nekik.  

– Sopronban szálltunk meg, onnan mentünk át 
naponta busszal Ausztriába, és a kiemelkedő hazai 
emlékhelyeket sem hagytuk ki. Nagycenken tet-
tünk egy kört a muzeális értékű kisvasúttal. 

A Kandó Téri Általános Iskola egyik végzős ta-
nulója, Sámóczi Zsófi örömmel idézte föl az élmé-
nyeit.

– Minden jó volt, különösen tetszett a Liszt Fe-
renc Múzeum és az Esterházy-kastély. Mehettünk 
egy kört a nagycenki kisvasúttal, és az egész kirán-
duláson végig jó hangulatunk volt, sok új embert 
ismertünk meg, és szeretnénk ápolni ezeket a kap-
csolatokat. 

Kerekes András

Fraknó vára

Az Esterházy-kastélyban
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ROSSZ REAKCIÓK
n Pszichológusként mit gondol az iskolai bukásokról? 
n Öt érdemjegy van, és alapvetően azt láthatjuk 
általuk, hogy mekkora részét sikerült elsajátíta-
ni egy adott tananyagnak, tehát ér bármelyiket 
megszerezni ezekből, csak következményekkel jár. 
Amire pedig nehéz felkészülni, azok a következmé-
nyek. A első gimnáziumi tanév vége felé realizál-
tam, hogy nem tudok angol nyelvből javítani, nagy 
eséllyel meg fogok bukni. Emlékszem én, az addig 
kitűnő tanuló, teljesen összeomlottam, úgy zokog-
tam a tanárnőnek, hogy végül átengedett kettes-
sel. Pedig semmi következménye nem lett volna 
otthon, pótvizsgázhattam volna, de a magamról 
alkotott kép összeomlott volna. Érdekes kérdés, 
hogy a bukás kit minősít: a diákot, a pedagógust, 
a szülőt vagy az adott rendszert? Mi van a hátteré-
ben, egy képesség gyengesége, valamilyen nehéz-
ség, szorgalom hiánya, érzelmi hullámvölgy, túl 
magas elvárás, konfliktus? Szigorúan pszichológiai 
aspektusból a bukás lehet akár motiváló, erőfor-
rásokat megmozgató élethelyzet is, de jellemzőbb 
az önbizalom csökkenése és a stressz-szint emel-
kedése. Szerencsés esetben és támogató közegben 
hosszú távon növelheti a megküzdés képességét, 
de általános és középiskolában mindenképpen 
stigmatizáló, és kéz a kézben jár a szégyennel. 
n Már maga a bukás szó is…

n Igen, a kifejezés is baljós, végzetes hangulatot 
hordoz, ez eleve megnehezíti, hogy helyén lehes-
sen kezelni azt a tanulási szituációt, amikor egy 
vagy több tantárgyból pótvizsgára javasolnak va-
lakit. Azt hiszem, a katasztrófaérzetet a környezet 
reakciói adják, meg az oktatás merev hagyomá-
nyai. Ha évismétléskor volna lehetőség csak egyes 
tárgyakat újratanulni és vizsgákat tenni a felzár-
kózáshoz, vagy az iskola segítené a felkészülést a 
pótvizsgára, akkor a katasztrofizálás helyett egy 
megoldandó helyzetté változna a dolog.

OK, OKOZAT
n A kérdést tovább nehezíti, hogy nem feltétlenül a 
gyermek lustasága áll a bukás hátterében…
n A bukás oka többféle lehet. Az egyik, amikor az 
adott iskola és a tárgyat tanító tanár, az objektív 
és a szubjektív mérések szerint a tanuló nem tud 
megfelelni a tanév teljesítéséhez szükséges felté-
teleknek vagy a vizsgakövetelményeknek.  Ennek 
oka lehet a túl korai iskolakezdés, amelynek követ-
kezményei nem feltétlenül első osztályban mutat-
koznak meg.  Szintén nem feltétlenül időben vagy 
egyértelműen derülnek ki az olyan részképesség-
zavarok, amelyek tanulási nehézségeket okoznak. 
Ilyen a diszlexia, a diszgráfia, a diszkalkulia, illet-
ve a figyelemzavar és az ADHD is. Utóbbinál arról 
van szó, hogy az érintettek nehezen boldogulnak a 
szöveges feladatok értelmezésével, nem tudnak fó-
kuszálni, de sokszor csak a középiskolában derül ki 
a problémájuk valódi oka.  Ez azért nagy baj, mert 
addigra már sokszor megrendül az önbizalmuk, a 
tanulási motivációjuk. Ha a gyereknek tanulási ne-
hézségei vannak, mindig érdemes kivizsgáltatni és 
a helyi pedagógiai szakszolgálat tanácsát kikérni, 
idősebb korban pedig felkeresni ADHD-ambulan-
ciát vagy célzottan szakembert.
n Ha nem tanulási nehézségről van szó, akkor mi 
állhat a háttérben?

Bukás 
vagy csak elégtelen?

Én sosem buktam meg az iskolában, de mindig sajnáltam 
azokat, akikkel megtörtént, mert szinte sosem éreztem 
azt jogosnak. A legtöbb osztálytársamról tudtam, hogy ép-
pen miért nem tanult, és gyakran nem a lustaság volt az 
ok. Azóta már felnőttem, és többször vallottam kudarcot, 
megtanultam, hogy így megy ez. Elbukunk, felállunk, és 
ha támogató közegben vagyunk, akkor nem történik sem-
mi tragédia. Rájöttem, azért sértette az igazságérzetemet, 
mert valójában ér meg(el)bukni. A témáról Szepesi Anikó 
pszichológussal beszélgettünk. 
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n Egy másik gyakori ok az, hogy a gyermek egyszerűen 
nincs a helyén. Nem sikerült az iskolaválasztás, ilyen-
kor jelzés, ha a gyerek folyamatosan úgy érzi, hogy túl 
magas elvárásokat támasztanak vele szemben, nem 
megfelelő számára a tanítási módszer, a tempó. A kor-
repetálás, a folyamatos odafigyelés fontos erőforrás, 
ahogy a kiegyensúlyozott fizikai és lelki környezet is. 
Éhesen, fázva, stresszben nem lehet figyelni, tanulni. 
A családi konfliktusok, az anyagi krízisek a gyerekek 
pszichéjét is megterhelik. Egy jó vagy nem teljesen le-
terhelt pedagógusnak a teljesítményromlás jelzi, hogy 
több odafigyelést igényel az illető. Kamaszkorban már 
nagynak és önállónak tűnnek a srácok, de ilyenkor 
megnő a kockázata az évismétlésnek is.  

TÁMOGATÓ KÖZEG
n Miképpen tudnak segíteni a szülők a bukás fel-
dolgozásában? 
n Minden elégtelennek van előtörténete. Fontos a 
családi kommunikáció, a kölcsönös bizalom, a re-
ális elvárások, és a következményekkel való meg-
küzdés már jóval kisebb korban kialakítható. Ide-
ális esetben a szülők tisztában vannak azzal, hogy 

milyen jegyei vannak a gyereknek, főleg így, a Kré-
ta és diginaplók világában, de azért a bizonyítvány 
kiosztása a nagy lélektani pillanat. Erre kérdez 
majd rá a nagyi és a szomszédok, és ilyenkor szem-
besülünk a rideg valósággal. Meg kell keresni az 
elégtelen eredmény okát, hogyan alakult így a do-
log, kinek mi a felelőssége benne, és ennek mentén 
lehet felépíteni a stratégiát a megoldásra. Érdemes 
nyíltan beszélni a dologról, lehetőleg vádaskodás 
és indulatok nélkül. A pótvizsgára felkészülés csak 
egy elem legyen a nyárból. Ne hánytorgassuk fel 
a bukást, ne éljünk vissza vele, de ha sok benne a 
gyermek felelőssége, akkor legyen következménye. 
Fontos a folyamatos segítség és az életkortól füg-
gően a tanulás kontrollálása, a tananyag beosztá-
sa, a folyamatos, de nem büntetésjellegű tanulás. 
Mindemellett kellenek a csak pihenéssel töltött 
időszakok is, nagyon fontos a szorongás csökken-
tése, sikerélmények keresése.

Alapvető konzultálni a pedagógussal, pedagó-
gusokkal. És egy nyugodt család jobban tud a gye-
rek mellett, mögött állni és motiválni őt. 

Domján Vivien
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Török András világ életében a kultúra terü-
letén dolgozott. Volt kulturális államtitkár, 
belekóstolt a folyóirat-szerkesztésbe és -ki-
adásba. A Fortepan fotógyűjtemény önkén-
tes menedzsere. 1986-ban döntött úgy, hogy 
bécsi mintára útikönyvet ír Budapestről. 
Könyvét elsősorban a külföldieknek szán-
ja, de fontosnak tartja, hogy a magyarok is 
örömmel forgassák. A fiatalokat is szeret-
né megnyerni, ezért rengeteg fénykép van 
benne, valamint QR-kódok is. Vallja, hogy 
Budapest sikerreceptje a régi és az új szim-
biózisa lehet, hiszen nem Róma, nincsenek 
olyan műemlékei, de nem is Hongkong, 
amely a kortárs építészet Mekkája, de a ket-
tő kombinációjával nyerő város lehet.

n Életforma-e Budapestről könyvet írni?
n Várostörténésznek tanultam, és 1986-ban 
Bécsben rájöttem, hogy nem ismerem az osztrák 
fővárost. Vettem két útikönyvet róla, és amikor 
hazafelé jöttünk, úgy éreztem, hogy szeretnék egy 
érdekes városportrét írni Budapestről.
n A te könyved miben más, mint a hagyományos 
bédekkerek?
n Ezt a műfajt valójában úgy hívják, hogy benn-
fentes útikönyv. Sok nagyszerű útikönyvsorozat 
létezik, de azokat általában külföldiek írják. Ezt 
viszont egy idevalósi ember, aki a személyiségét is 
belekeveri a történetbe. Valójában nem turisták-
nak, hanem utazóknak szóló könyvről van szó. A 
turisztikai iparban különbséget tesznek. Egy utazó 
egyedül szeretné felfedezni a várost. 

Bennfentes útikönyv 
Budapestről

A Zeneakadémia épülete
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n A főcím alatt az olvasható, hogy Igazmondó 
városkalauz modern lokálpatriótáknak. Ez mit je-
lent?
n Ez a könyv 25 éve jelent meg először magya-
rul, és Peter Doherty fordította angolra. A magyar 
változatban nem kellettek lábjegyzetek, mert egy 
magyarnak nem kell megmagyarázni, hogy ki volt 
például Petőfi Sándor. Ugyanakkor bántott, hogy 
a budapestiek nem szeretik eléggé a városukat, és 
azt gondoltam, ha többet tudnak róla, akkor jobban 
fogják szeretni. És ez így is lett. Az elmúlt tizenöt 
évben tömegigény lett a várostörténeti sétákra.

MODERN LOKÁLPATRIÓTA
n Emberek ezrei élnek le egy életet Budapesten anél-
kül, hogy egyszer-egyszer meg is néznék, netán lefény-
képeznék a várost. Az a természetes, hogy elmegyünk 
a Hősök tere mellett, de nem állunk meg, felnézünk a 
Gellért-hegyre, de nem megyünk oda sétálni.
n Ez így van. Azt hiszem, hogy a legtöbb budapesti 
még nem járt a Bazilika kilátójában. Háromszázkét 
lépcső vezet föl, de lift is van. Az igazi budapesti 
persze gyalog megy fel, vagy legalább gyalog jön le. 

A modern lokálpatrióta 12 ismérve

1. Kritikusan szereti a városát, de mindig a jót keresve.

2. Nem azért szereti, mert jobb, mint más városok, hanem mert az övé.

3. Tudja és érti, hogy egy nagyváros természetes létformája a változás.

4. Pártolja az újdonságokat, a kreativitást.

5. Mindig többet akar tudni róla: rendszeresen követ számára hiteles 

szak- és véleményforrásokat. 

6. Kerüli a zsigeri véleményalkotást, körültekintően alakítja ki az állás-

pontját.

7. Tudatosan kerüli a „törzsi gondolkodást”, legyen bármely politikai 

nézetrendszer híve is.

8. Nem fél attól, hogy változtassa a véleményét, akár idő- vagy érték-

múlás miatt. 

9. Mindig megtalálja az aktív befolyásolás eszközeit, akár személyesen, 

akár pénztámogatással. 

10.  Városon belül csak akkor ül autóba, ha feltétlenül szükséges.

11.  Szívesen elhagyja a komfortzónáját, hogy jobban megismerje Buda-

pestet.

12.  Amit megtud Budapestről, szívesen megosztja másokkal.

Részlet Török András Budapest könyv című munkájából.

Török András

A Zeneakadémia épülete
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n Elképesztő panoráma nyílik onnan a városra. 
Nemrég jártam a CEU épületének a tetején, az is 
fantasztikus élmény.
n És van kilátója a Vigadónak, sőt a Belvárosi Nagy-
boldogasszony Főplébánia-templomnak is. Minden-
hova érdemes felmenni. Úgyhogy a modern lokálpat-
rióta az, aki pártolja az újdonságokat. A könyvben fel 
is soroltam, hogy milyen a modern lokálpatrióta.
n Ez városfejlesztést is jelent?
n Hiszek a kicsi változások erejében. Például a 
Kálvin tér és a Fővárosi Szabó Ervin Könyvtár kö-
zött volt egy pici, de nagyon forgalmas utca, amely 
egy döbbenetes hangulatú köztér lett. Ugyanígy a 
Jászai Mari térnél sem lehet autóval áthajtani. Az 
ilyen pici változások óriási javulást idéznek elő egy 
környéken. Az Örkény Színház előtti tér gyalogosí-
tása is ilyen, bár néha vannak visszalépések, mert 
ott van az a gyönyörű Medgyessy-szobor a színház 
előtt, ahova nemrég odatettek egy Sissi-szobrot, 
amely rendkívül alacsony színvonalú. 

A Zila Kávéház

A Magyar Zene Háza
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n Mennyit jársz a városban?
n Rengeteget és mindennap. Én turista vagyok a 
szülővárosomban. Tíz éve nincs autóm, bicikli-
vel járok mindenhova, de gyalogolok is. És amióta 
tudom, hogy három perc múlva jön a troli, más a 
közérzetem. A tömegközlekedés szerintem remek 
Budapesten, de a kerékpárnál nincs jobb. Most már 
olyan sok biciklis van, hogy az autósok kénytelenek 
együttműködni. Megjegyzem, ma már inkább a töb-
bi biciklistől félek, meg az elektromos rollerektől. 

KÁVÉHÁZI VÁROSPOLITIKUS
n Milyen markáns változásokra hívnád fel a figyel-
münket?
n Huszonöt éve még a város rendbe hozott ré-
szei szigetszerűek, turistarezervátumok voltak, de 
mára ez összeért.
n Akkor más volt még a Duna turisztikai kihasz-
náltsága is.
n Igen. Aztán történt az a szörnyű baleset, és megint 
visszaesett. Én egy kávéházi várospolitikus vagyok, 
és folyton a jobbításon jár az eszem. Úgy érzem, hogy 
a Dunán olyan sűrű a hajóforgalom, hogy valójában 
ott is olyan szervezet kéne, mint amilyen egy repülés -
irányító. Nagy szükség volna valami ilyesmire. 

A LEGKEDVESEBB HELYEK
n Melyik az a három hely, ahova biztosan elvinnél 
egy külföldit?
n A Zeneakadémiára biztosan. Az valami ritka, kü-
lönleges csodája a magyar aranykornak. Én egyéb-
ként azt javasoltam, hogy nevezzék át a Vörösmarty 
utcai földalatti-megállót Liszt Múzeumra, mert a tu-
ristákat összezavarja, hogy Vörösmarty tér meg Vö-
rösmarty utca. Eredetileg Gizella tér volt, és amikor 
1926-ban átnevezték Vörösmarty térre, akkor kelet-
kezett ez a probléma. Itt az ideje, hogy orvosolják. 
n Liszt Ferencről a repülőteret nevezték el…
n Én a repülőteret Antall Józsefről neveztem volna 
el. Amikor még nem voltam a politikai élet közelében, 
én is nevettem rajta, mint egy régimódi öregúron. 
Amikor azonban 1994-ben bekerültem a Kulturális 
Minisztériumba, megdöbbentem, hogy milyen bo-
nyolult az ország irányítása, és ezt (újra) Antall József 
szervezte újjá. Politikailag nem állt hozzám közel, de 
a demokrácia építésében hallatlan nagy a szerepe. 

n Térjünk vissza a képzeletbeli idegenvezetéshez.
n Megmutatnám a Pintér antik üzletet a Falk Mik-
sa utca 10-ben, mert az egy igazi pesti hely. Pará-
nyi bejárata van, de a föld alatt 1500 négyzetmé-
teres, hatalmas univerzum, régiség- meg aukciós 
bolt, amely nagy titkokat rejt.
n És a harmadik?
n A Magyar Zene Háza, amely káprázatos épület. 
Semmi szükség nem volt rá, mert tele vagyunk ze-
nei intézményekkel, de ez a kérdés mára elavult. 
Itt van egy világszínvonalú, ikonikus épület, cso-
dás programokkal, és azt gondolom, hogy ez óri-
ási nyeresége a városnak. Szemben a Néprajzi 
Múzeummal, amely kívülről csodálatos, belülről 
viszont használhatatlan terek tömege. Szerintem 
sok bajuk lesz vele az ott dolgozó kiváló szakem-
bereknek. Végül hadd említsek egy negyedik helyet 
is: mondanám, hogy jöjjön el Pestszentlőrincre, a 
Zila Kávéházba. Egyrészt ez egy történelmi épület, 
amely az előző rendszerben lövőházból lett strand -
öltözőként megindult a pusztulás felé, másrészt a 
privatizációkor itt résen volt egy vállalkozó, aki 
egy kis fagylaltozó tulajdonosaként küzdötte fel 
magát, és jókor volt víziója. Ez csodálatos történet.

Gyuricza Péter

A Pintér antik üzlet a Falk Miksa utca 10-ben
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n Mielőtt az új könyvről ejtenénk szót, hadd kérdez-
zem meg: hogyan sikerült rávennie Gorbacsovot még 
arra is, hogy egy projektjének a riportere legyen?  
n Végtelenül egyszerűen. Elmeséltem neki, hogy 
szeretném bemutatni a világ élő nagy politiku-
sait, azokat a személyeket, aki a nyolcvanas évek 

végén megváltoztatták a világot, és elsősorban őt, 
mert ő volt ennek a kezdeményezője. És ha már ő 
a főszereplő, megkértem, legyen egyúttal a ripor-
tere is a sorozatnak. Tíz perc múlva már diktálta 
is, kitől mit fog kérdezni. Kisvártatva pedig már te-
lefonált is egykori tárgyalópartnereinek. Mindenki 
készségesen mondott igent neki, majd heteken át 
rendelkezésünkre álltak. Látszott, hogy tisztelik, 
sőt szeretik őt. 
n Gorbacsov a 20. századi történelem egyik kima-
gasló alakja. Szomorú, hogy meg kellett érnie az 
Ukrajna elleni orosz agressziót.
n Amelyet ő testvérháborúnak nevezett. A Gorba-
csov Alapítvány már az első napokban az ellensé-
geskedés mielőbbi leállítására szólított fel, kiemel-
ve, hogy az emberi életeknél nincs és nem is lehet 
értékesebb a világon.
n Ön is a Testvérháború címet adta a könyvének, 
amelyben tizenhárom kérdésre keres választ. A ti-
zenhármas számban van valami célzatosság?
n Semmi. Így jött ki. 
n A kérdés-felelet párosokból sok minden kiderül. 
Nem titkolja: az a célja, hogy felnyissa az olvasó 
szemét, de látnia már neki kell. Miért háborúzik a 
Kreml? 
n Ez a háború az elmúlt százvalahány év történel-
mének következménye, de vehetjük akár az elmúlt 
350 esztendőt is, amelynek fő jellemzője a nagy, 
óceántól óceánig terjedő birodalom gondolata. Már 
I. Péter cár álma ennek megteremtése volt, és ezzel 
Gorbacsov kivételével egyetlen utódja sem hagyott 
fel. Ennek a múltnak az ismeretéből sok minden-
re lehet következtetni. A Szovjetunió összeomlása 
után volt pár évtizednyi átmenet, de ma megint az 
a vezérelv, hogy a világban sok probléma van, ame-
lyeket Amerika és a szövetségesei nem tudnak meg-
oldani, ezért az oroszokra vár a feladat, egyfajta 
kötelességük ez. „Mi, oroszok, majd megmondjuk, 
hogyan kell élni.” Ezt mi jól ismerjük az ötvenes– 

Miért dúl háború 
Ukrajnában?

Ipolyságon született 1956-ban, kassai középiskolásként 
jelentek meg első írásai, egy pozsonyi lapnál lett profi új-
ságíró. Harmincéves korában kalandos körülmények között 
disszidált, két évvel később filmprodukciós irodát alapított 
Münchenben, újabb két év múlva pedig már 22 országban 
200 munkatársat foglalkoztatott. Zolcer János több mint 
húsz éven át szoros barátságot ápolt Mihail Gorbacsovval, 
még egy történelmi visszaemlékezés-sorozatot is készítet-
tek együtt. A Gorbacsov titkai – Az ember, aki megváltoz-
tatta a világot című könyve közönségsiker, a harmadik, 
bővített kiadása jelent meg, kiegészítve az ukrajnai agresz-
szióval foglalkozó Testvérháború című munkával.

Gorbacsovval a közelmúltban
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hatvanas–hetvenes évekből. Az Ukrajna ellen in-
dított háború felnyitotta a Nyugat szemét, hogy 
Putyin személyében egy agresszorral van dolga, az 
oroszok nagy része azonban éppen ellenkezőleg: 
úgy gondolják, hogy ő a megmentő. És ha esetleg 
bírálják, akkor sem azért, mert túl sok ukrán gyere-
ket öletett meg, hanem azért, mert túl keveset. 
n A könyvében megjegyzi, hogy Putyin elszámolta 
magát, nem gondolta, hogy az ukránok ilyen hő-
siesen fognak védekezni, nem hitte, hogy a világ 
demokratikus része összefog és segíti Ukrajnát, to-
vábbá kiderült, hogy az orosz haderő technikai és 
morális állapota – idézem – „a béka segge alatt” 
van. Aztán figyelmeztet, hogy ha a Kreml rövid időn 
belül nem tudja uralma alá hajtani Ukrajnát, ak-
kor hosszú távon, akár évtizedeken keresztül azon 
fog ügyködni, hogy a tervét valamilyen más formá-
ban, de mégis megvalósítsa. Ön tehát úgy gondol-
ja, hogy az orosz–ukrán háború sajnálatos módon 

nagyon sokáig fog tartani. A hidegháború is évtize-
dekig tartott, voltak benne forró pillanatok, de jött 
Gorbacsov, és a tevékenysége nyomán a világ föl-
lélegezhetett. Nem jöhet megint egy új Gorbacsov?
n Nagyon sok író-olvasó találkozóra járok, és szin-
te mindenütt felteszik ezt a kérdést. Csodák szok-
tak történni, ilyen volt 1985-ben az ő hatalomra 
kerülése is. Csak hát én nem hiszek abban, hogy 
ma megismétlődhet ez a csoda. Akkor ugyanis a 
hidegháborús hangulat messze nem volt olyan 
erős, mint ma, amikor egy forró háború folyik, 
és sok orosz azt mondja, hogy gyilkoljátok le az 
ukránokat. Tábornokok és politikusok meg arról 
beszélnek, hogy 19 rakétával fél óra alatt el lehet 
tüntetni Lengyelországot. Ma olyan ellenséges 
hangulat van az orosz társadalomban Ukrajnával, 
Nyugat-Európával, Amerikával szemben, amilyen 
akkor nem volt. Nem hiszem, hogy jöhet egy új 
Gorbacsov, amúgy a hetedik évben – képletesen 
szólva – őt is hátba szúrták. Ha mégis jönne, őt már 
a hetedik órában megpuccsolnák.     

Kerekes András    

Zolcer János

Régebbi fotón Gorbacsov és idősebb George Bush között, a két elnök aláírásával
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A Bókay-kert többek között azért jó helyszín a csalá-
di programokhoz, mert zöld környezetben, biztonsá-
gos körülmények között lehetnek együtt a szülők és a 
gyerekek. Az sem elhanyagolható szempont, hogy az 
önkormányzat színvonalas fellépőkkel kínál kulturális 
programokat, amelyek ráadásul ingyenesek. A kicsiken 
túl pedig a felnőttekre is gondoltak a szervezők, hiszen 
egészen augusztus végéig minden pénteken és szom-
baton zenei programokkal várják az érdeklődőket.

Kikapcs a Bókay-kertben
Amint beköszöntött a szünidő, a XVIII. 
kerületi önkormányzat már másnap gye-
rekprogramokkal várta a családokat a Bó-
kay-kertbe. A programsorozat folytatódik 
egész nyáron.

VAKÁCIÓ VAN
Alighogy elkezdődött a nyári szünet, a vakáció első 
napján az immár hagyománnyá vált ingyenes nyi-
tóbulira várták a családokat a Bókay-kertbe. Máté 
Zsuzsa, a Kondor Béla Közösségi Ház és Intézmé-
nyei igazgatója elmondta, hogy harmadik éve ren-
dezik meg a Kikapcspont névre keresztelt, egész 
nyáron át tartó rendezvénysorozatot a kerületi kö-
zösségi házak, vagyis a Kult18 szervezésében.

A sorozat mindig a tanítás befejezése utáni első 
szombati napon kezdődik koncertekkel, kézműves 
foglalkozásokkal, lufihajtogatással, csillámtetkó-
val és kifestővel. 

NYITÓBULI GYEREKEKNEK
– A nyár kezdetével mindegyik kerületi kulturális 
intézményben tartunk hasonlóan ingyenes fog-
lalkozásokat. Ezekkel a hét közben megrendezett 
programokkal értelmes elfoglaltságot nyújthatnak a 
szülők a gyerekeknek – hangsúlyozta Máté Zsuzsa.

Az intézményvezető hozzátette: a június 15-i 
nyitóbulin adtak a gyerekeknek egy-egy regiszt-

Fotók: 
Váradi 
Levente
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rációs füzetet, amelybe a programokon matricát 
kapnak, majd a nyár végén sorsoláson vehetnek 
részt, amelyen hatalmas legójátékokat szoktak ki-
sorsolni. Ezzel is arra kívánják sarkallni a kerületi 
családokat, hogy látogassák az ingyenes rendezvé-
nyeket. 

HASZNOS GRYLLUS-DALOK
Gryllus Vilmosról tudjuk, hogy nem okoz neki ne-
hézséget, hogy lekösse a gyerekek figyelmét. Ezút-
tal is gitárral, csellóval kísérte a dalait, és énekel-
tette a gyerekeket, akik, ki tudja honnan, de már 
ismerték a szövegeket és a dallamokat. A szövegek 
időnként oktató jellegűek, éppen a gyerekek ko-
rának megfelelően: a közlekedéssel, a villamosra 
való felszállással kapcsolatosak, vagy kézmosásról, 
bacilusokról, netán a vízcsap elzárásáról szólnak.

Gryllus Vilmos saját elmondása szerint olyan 
dalokat szeret írni, amelyek hasznosak a hétközna-
pi életben, amelyekből tanulhatnak valamit a gye-
rekek. A zenész daloskönyveit is meg lehetett vásá-
rolni a színpad mellett, hétféle könyvet és öt cédét 
hozzájuk, hogy a dallam is megtanulható legyen.

A teknőckészítésen, a gyöngyfűzésen és a lep-
keszínezésen kívül a legnépszerűbb a lufihajtoga-
tás volt ezen a hétvégén, legalábbis a legtöbb gye-

rek a rendíthetetlenül hajtogató bohóc előtt állt 
sorban. Még akkor is így volt ez, amikor Szeder & 
Lóci szórakoztatta a közönséget. 

BÓKAY-KERTI ESTÉK
Az elmúlt évi sikeres kezdet után folytatódik a 
Bókay-kerti Esték programsorozat is, amelynek 
eseményeire a már valamivel idősebb korosztá-
lyok figyelmére számítanak a szervezők. Egy olyan 
rendezvénysorozatot hoztak létre az elmúlt nyár 
folyamán, amelynek keretében hétköznapokon is 
várják a könnyed nyári estékre, a szabadba kíván-
kozó közönséget. A jelek szerint sikere volt a kez-
deményezésnek, az elmúlt nyáron sokan felfedez-
ték a lehetőséget.

A Bókay-kert adottságai kiválóak az ilyen prog-
ramokhoz, hiszen a szülők kikapcsolódása mellett 
a gyerekek is jól szórakoznak a kertben. A progra-
mok egészen augusztus végéig tartanak, pénteken-
ként és szombatonként zenével és élőkoncertekkel, 
valamint kulturális meglepetésprogramokkal. 

Bodzay Zoltán Szeder – Szabó Krisztina

Csorba Lóránt „Lóci”

Gryllus Vilmos
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Nagy sikerű kiállításon köszöntötték má-
jusban a Nemcsics Emlékházban a 80 éves 
Ézsiás István szobrászművészt, az interdisz-
ciplináris művészet nemzetközi hírű, sokol-
dalú képviselőjét. A fáradhatatlan mester, 
akinek munkái múzeumokban, köztereken, 
állandó kiállításokon sok helyütt láthatók 
a nagyvilágban, az Ungvár utcai Színország 
Galériában különösen otthon érezhette 
magát: nem véletlenül kapta a tárlat a Szí-
nes geometria alcímet.

– Már fiatalon sokat hallottam Nemcsics Antalról, 
tudtam, hogy mérnök, fest, és a színdinamikával 
foglalkozik, majd együtt dolgoztam vele az inter-
diszciplináris szakosztály megalapításán a Magyar 
Képzőművészek Szövetségében. Fölfedeztem a fes-
tészetében a természettudományos látásmódot, 
amelynek révén kitágította a manuális festészetet, 
annak hatására lépett át a templomi restaurálás-
ból egy másik dimenzióba. A művészeti felfogás 
közelségét, az iránta érzett rokonszenvemet erősí-
tette az is, hogy pápai: ez a város az én életemnek, 
művészi pályámnak is egyik fontos helyszíne. Ott 
tanultam festeni Kéglné Kalmár Annától, aki tanít-
ványainak mindent átadott, amit korábban Mün-
chenben elsajátított. 

A MŰVÉSZETSZERVEZŐ
Ézsiás István festőként indult, de már az iskolai 
színjátszó körben ő készítette a színházi kellékeket 
és díszleteket. Egyenes út vezetett onnan az akkor 
a pápai gimnáziumban tanító A. Tóth Sándor ta-
nítványai közé.

– Ő alapította a híres pápai művészeti kört, és 
kitűnő festő is volt. Kubista képei különösen nagy 
hatással voltak rám. Sándor bácsi a szakkörben rá-
adásul nemcsak a festészet mesterfogásait igyeke-
zett elsajátíttatni velünk: szakadatlanul tágította 
művészettörténeti ismereteinket is. Tőle hallottam 
először az orosz avantgárdról, Párizs művészeti 
életéről, ahol ő az Arc-en-Ciel bábszínház tervező-

je volt. Sokfelé eljutott a világban, élményeit meg-
osztotta velünk.  

A. Tóth Sándor ajánlására került a Veszprém 
Megyei Múzeumba, ahol kiállítások tervezését és 
kivitelezését irányította, valamint restaurálással 
foglalkozott. A Képzőművészeti Főiskola elvégzé-
se után a múzeum restaurátor és kiállításrendező 
osztályát vezette, és ekkor kezdte készíteni első 
betűszobrait. 

– Veszprémben megalapítottam a Fiatal Mű-
vészek Stúdióját, és a Stúdió Veszprémet. Ez tulaj-

donképpen az én első interdiszciplináris próbálko-
zásom volt: vers, zene, képzőművészet együttese. 
Aztán egy amolyan önkéntes száműzetés folyomá-
nyaként Hubertlakon létrehoztam Bakonyi Műhely 
néven egy nemzetközi faszobrász művésztelepet. 
Bakonybélben néprajzi skanzent és műemlékházat 
rendeztem be, Zircen pedig megrendeztem a Bako-
nyi Természettudományi Múzeum állandó kiállítá-
sát, amely máig látható. 

A Bakonyi Műhelyben készült műalkotások 
sok helyre eljutottak: előbb a pápai Esterhá-
zy-kastélyban, majd néhány évvel később a Győri 
Műcsarnokban nyílt belőlük kiállítás, és más kor-
társ faszobrászok munkáival a Lloyd-palotában is 

Ézsiás Pestszentlőrincen
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bemutatkoztak a szobrok. A művésztelepek létre-
hozása amúgy is az egyik szenvedélye Ézsiás István 
szobrásznak: Győrben a Nemzetközi Művésztelep 
egyik szervezője volt, és az ott működő európai 
hírű acélszobrászcsoportot vezette. A város, a 
Rába gyár és a Házgyár támogatásának köszönhe-
tően hiánytalanul rendelkezésre álltak a modern 
fém- és betonszobrászat technikai és technológi-
ai feltételei, így ez a művésztelep évtizedekig ki-
emelt helyszíne volt az acélszobrászatnak – erre a 

mostani győri kiállítás szervezői is emlékeztetnek. 
Veszprém Ézsiása Győrben – ezt a címet adták a ju-
bileumi retrospektív kiállításának, amely a tervek 
szerint július végéig lesz nyitva, és amelyen helyet 
kapott a Nemcsics Emlékházban bemutatott összes 
műalkotás. 

A TÁRGYAK ESZTÉTIKÁJA
– Számomra igen fontos az indusztriális kultúra. 
Már egészen kiskoromban különféle szerkezeteket 
készítettem a tanyán talált napraforgó- és kukori-
caszárakból. Emlékszem, milyen örömet szereztem 
a falusi kisgyerekeknek, amikor az ujjamra húzott 
kukoricaszárral bohóckodtam nekik. Nagyon sok 
paraszti tárgy volt nagyapám házában, és min-

denben, a reszelőben, a fűrészben, a kapában, 
az ekében, a talicskában megláttam valamit, ami 
túlmutatott a tárgyi valójukon és a használati ér-
tékükön. Kassák nagyon pontosan mondja: egy jó 
szék egyúttal szép is. Ebben és a több tudományos 
és művészeti területet egyesítő szemléletmódban 
nagy támogatásra leltem feleségemben: Muha Má-
ria gépészmérnök és kulturális menedzser percek 
alatt tud reagálni arra, ami a műszaki tudomány-
ból átfordítható képzőművészetre: dizájnra, for-
matervezésre vagy akármi másra e területen. 

Ézsiás István Amerigo Tot és Csiky Tibor szob-
rászművészeket tartja mestereinek. Több mint 
száz egyéni kiállítása volt, csoportos kiállításainak 
száma meghaladja a négyszázat. Művészeti szer-
vező munkájának vázlatos fölsorolása is túlnő egy 
képes magazin terjedelmi lehetőségein. Mostaná-
ban ingajáratban van Budapest és a huszonöt éve 
második otthonának tekinthető Olaszliszka kö-
zött, ahol egy új kiállítást készít elő. Természete-
sen ott is művésztelepet alapított (nem is lehetett 
volna másképp), 2005-ben pedig negyven kortárs 
magyar képzőművész alkotásaiból összeállította a 
település Kossuth-mítoszok című állandó kiállí-
tását a Kossuth-házban. Feleségével együtt létre-
hozták a Kelet-európai Modern Képtárat, a Nem-
zetközi Szoborparkot, valamint a Helytörténeti és 
Néprajzi Látványtárat. 

– A Veszprém megyei Vináron születtem, szü-
lőfalumról sem feledkeztem meg: néhány éve ott 
is alapítottam művésztelepet, amely az idei évtől 
a Pápai Református Kollégium Művészeti Szakgim-
náziumának ifjúsági alkotótelepeként működik. 

A művész csaknem másfél évtizede dolgozik 
együtt az Óbudai Egyetem Bánki Donát Gépész és 
Biztonságtechnikai Mérnöki Karával, 2010-ben ott 
hozta létre a Galéria Universitas – Art Industrial 
Galériát. 

– Szeretném, ha a közeljövőben megint el-
juthatnék Pestszentlőrincre. Készül ugyanis egy 
szobrom Hommàge a Nemcsics Antal címmel, az 
Ungvár utcai emlékház elé szánom. Remélem, nem 
lesz akadálya, hogy ily módon is kifejezzem tisz-
teletemet iránta és mindazok iránt, akik ápolják 
művészi örökségét.  

Kerekes András

Fotók: 
Váradi 
Levente
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Új kiállítóhellyel gazdagodott a Tomory Lajos Mú-
zeum 2021 őszén, amikor megkapta a korábban 
szövödeként, majd alkotóházként működő épület -
együttest. A múzeum szakemberei a jövőt tekint-
ve azt tervezik, hogy itt mutatják be Kondor Béla 
grafikus-festőművész hagyatékát.

KONDOR ELŐTT
Heilauf Zsuzsannától, a Tomory Lajos Múzeum 
igazgatójától megtudtuk, hogy mivel a hagyaték he-
lyének kialakítása nem megy egyik napról a másik-
ra, úgy gondolták, addig se álljon kihasználatlanul 
a helyszín. Kisebb felújítási munkákkal alkalmassá 
tették az egykori üzemépületet a tér kipróbálására, 
arra, hogy ott időszaki kiállítást rendezzenek. 

Az első ilyen bemutatkozásra, a Hétköznapok 
és ünnepek című gyár- és egyháztörténeti kiállítás 
megrendezésére a Nemzeti Kulturális Alaptól kap-
tak támogatást. Az épület viszonylag jó állapotban 
volt, de ahhoz, hogy megfeleljen a kiállítófunkci-
ónak, részben fel kellett újítaniuk. Az elmúlt idő-
szakban ennek érdekében az elektromos és a fűtési 
rendszer felülvizsgálatára, vakolatjavításra, a falak 
festésére és az épület környékének megtisztítására 
volt szükség. 

– Ezekhez a munkálatokhoz az intézmény a be-
vételeiből járult hozzá, és az önkormányzat nyújtott 
anyagi forrást, de nagy segítség volt a Civil Zöldítők 
révén jelentkező magáncégtől, hogy húsz fővel rendez-
ték az udvar növényzetét – mondta Heilauf Zsuzsanna. 

PÁRHUZAMOSSÁGOK
A július 14-én nyíló Hétköznapok és ünnepek című 
kiállítás a kerület gyár- és egyháztörténetének be-
mutatására vállalkozik. Ez a párhuzamosság talán 
meglepő, és a múzeum igazgatója szerint mindkét 
téma elbírt volna egy-egy önálló tárlatot. 

– A két téma azért került egymás mellé, mert a 
gyárak és a templomok azok az épületek, amelyek 
a kezdetektől meghatározták ennek a településnek 
az arculatát. Szinte egyszerre nőttek ki a földből. 
Van olyan köztük, amely előbb volt, mint maga a 
település – mesélte Heilauf Zsuzsanna.

KÖVEK A MÚLTBÓL
Miközben a lakótelepek felépüléséig ez a környék 
kertvárosi, földszintes, laza beépítésű kertváros 
volt, a kezdetektől hatalmas gyártelepek tarkítot-
ták, s közben elkezdődtek templomépítések is. Ér-
dekességként említette a múzeum igazgatója, hogy 
előfordult, hogy a templomok a volt gyárépületek 
bontott anyagából épültek, mint például a refor-
mátus vagy akár az unitárius templom is.

A kiállítás egyfelől az itteni nagyobb gyárak tör-
ténetébe enged betekintést. Látható lesz például 
működőképes – de többek között a hangja miatt nem 
működtetett – esztergagép, hatalmas satupad, ki-
sebb szövőalkalmatosság,  a vitrinekben pedig egyéb 
iparági relikviák. Másfelől egyháztörténeti jelleggel 
is bíró papi öltözetek, bútorok és eszközök, valamint 
képek és szövegek a falakon, amelyekből megismer-
heti az érdeklődő a lakóhelye többrétű múltját.

TÁRGYAK GYŰJTÉSE
Tehát egyszerre ismerhetők meg a tárlaton az egy-
kori hétköznapok és ünnepek, a gyárak, valamint 
az egyházi közösségek múltja. Annyi leszűrhető 

Gyárak és templomok
A Hétköznapok és ünnepek című időszaki kiállítással avat-
ja fel a Tomory Lajos Múzeum új kiállítóhelyét a Madách 
Imre utca 49-ben. Július 14-én 10 órakor minden érdeklő-
dőt szeretettel várnak a szervezők a megnyitóra.
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első látásra is, hogy míg a gyárak örök mozgásban, 
változásban, sok esetben elmúlásban voltak a mö-
göttünk hagyott században, az egyház a célja sze-
rint is egyfajta állandóságot képvisel. 

A kiállítás anyaga a kezdetektől, azaz a  XVIII. 
században épült kápolna és a már az 1840-es 
években működő kavicsbánya történetétől 1960-
ig követi nyomon a múltat. A meglévő és a frissen 
összegyűjtött, kölcsönzött tárgyak és dokumentu-
mok mellett tartalmaz olyan darabokat is, ame-
lyek a többféle csatornán – így lapunk oldalain is 
– meghirdetett felhívásra érkeztek adományként a 
múzeumhoz.

A JÖVŐRE TEKINTVE
Heilauf Zsuzsanna elmondta, hogy a környék-
beli lakóktól, volt gyári dolgozóktól, bárkitől to-
vábbra is várnak tárgyakat, bemutatásra érdemes 
emlékeket. Az egyházi anyag bemutatása olyan 
szempontból könnyebbnek bizonyult, hogy a fe-
lekezeteknek van saját gyűjtésük, és rendszeresen 
megemlékeznek az évfordulóikról. Akinek ideje 

van rá, a kiállításon felszerelt tévén megtekintheti 
a Tomory Lajos Múzeum által szervezett gyár- és 
egyháztörténeti konferencia előadásait is.

A Hétköznapok és ünnepek című gyár- és egy-
háztörténeti kiállítás a fűtési időszak kezdetéig, 
esetleg november végéig lesz nyitva a látogatók 
számára. A jövőben az épület felső szintjén Kondor 
Béla hagyatéka kap majd helyet, az alsó szinten 
pedig továbbra is időszaki kiállításokkal, közösségi 
programokkal várják az érdeklődőket.

Bodzay Zoltán

A hely kis története
Gyerkó József sokgyermekes erdélyi családból szár-

mazó szövőmester a feleségével közösen 1927. febru-

ár 1-jén vásárolta meg 1080 pengőért a Madách Imre 

utca 49. (akkor 75.) számú telket, s az utcai fronton 

épült házba még abban az évben beköltöztek. 

Egy szövőműhely létrehozása érdekében a 

család 1943-ban szinte egész évben építkezett. 

Átalakíttatták a hátsó szárnyat, összenyitották 

a szoba-konyhát és a raktárat, ezáltal bővítve a 

lakásrészt, valamint a telek végében egy külön 

magastetős, 59,4 négyzetméteres szövőműhelyt 

építettek öltözővel, WC-vel. 

Többszöri telek- és épületbővítés után a kis 

üzemet 1946-ban Divatszövőipar névre keresztel-

ték. Ekkor a 12 lóerős villanymotor mellett 11 mun-

kás dolgozott az üzemben. Pamut- és lenvásznat, 

műselymet és gyapjúszövetet állítottak elő. Gyer-

kó szövőüzeme 1948. július 1-jétől Pestszentlőrinci 

Textilipari Dolgozók Termelő Szövetkezete néven 

textil-, szövő- és kötőipari termékeket előállító és 

forgalomba hozó ktsz-szé alakult.

Gyerkó József 1952 augusztusában adta visz-

sza az iparát, az ingatlanát államosították. Az 

1960-as évek közepén 15–20-féle cikket gyártot-

tak az üzemben, amely 1968-ban 71 főt foglalkoz-

tatott. Az önkormányzati tulajdonban lévő ingat-

lanban 1992-ig működött a szövetkezet.

A kerületi vagyonkezelő cég 20 millió forin-

tot fordított a felújításra, s 2005 szeptemberében 

a Kondor Béla Közösségi Ház kezelésébe adták 

az ingatlant, amelyet a XVIII. kerületi Művészeti 

Egyesület használt (Út Galéria). Az utolsó kiállítás 

2014. április–májusban volt látható az alkotóház-

ban, Mozdulat és csend címmel.

Az önkormányzat képviselő-testületének dön-

tése értelmében az ingatlan 2021 őszén a Tomory 

Lajos Múzeum telephelye lett. A múzeum hosszú 

távú célja, hogy az ingatlan megújuljon és alkalmas-

sá váljon Kondor Béla életművének bemutatására.

Fotók:
Ruzsa István
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Az irodalom segít

Szöveglelő – Találd meg magad az irodalomban. Ezzel a címmel adta ki az idei  Ünnepi Könyvhétre a 
Libertine Könyvkiadó azt a kötetet, amely az irodalomterápia gyarapodó táborának akár az év köny-
vét is jelentheti. A hazai piacon egyedülálló vállalkozásról van szó, a szerzők olvasnivalót kínálnak 
megannyi élethelyzetre, az irodalom sokaknak nyújthat segítséget azok feldolgozásában, megélésé-
ben vagy szélsőséges esetben túlélésében. Tíz fáradhatatlan irodalomterapeuta – köztük a  Karinthy 
 Frigyes Gimnázium volt tanára, Berta Beáta –, száz címszó, sok száz ajánlott könyv és egy elszánt 
könyvkiadó, akit nem lehetett eltántorítani a tervétől. 
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A minta két brit szerző, Ella Berthoud és Susan El-
derkin 2013-ban megjelent, címszavakba rendezett 
irodalomterápiás kézikönyve, a The Novel Cure 
volt. Valóban csak minta lehetett, mert túlnyomó-
részt olyan szövegeket ajánlott, amelyeket még nem 
fordítottak le magyarra. Szabados Ágnes, a Liberti-
ne Könyvkiadó vezetője a fejébe vette, hogy megje-
lentet egy magyar változatot. Volt, aki semmi esélyt 
nem látott a vállalkozás sikerére, de ő dr. Béres Ju-
dittal, a kiváló irodalomterapeutával, a Magyar Iro-
dalomterápiás Társaság elnökével, a pécsi és a vero-
nai egyetem oktatójával karöltve megtalálta azokat, 
akik hozzá hasonlóan nem ismertek lehetetlent. 

A „Tízek” csaknem két éven át tartó közös mun-
kájának néhány részletét Berta Beáta elevenítette 
föl:
n Az elején abban állapodtunk meg, hogy legyen a 
bűvös szám a száz, vagyis ennyi címszóhoz ajánl-
junk szövegeket, így tíz jut mindenkinek. Az első 
menetben rábíztuk magunkat Béres Juditra, aki 
mindannyiunkat ismer, tudja, ki mivel foglalkozik. 
Máris megvolt körülbelül hatvan címszó, ebből vá-
logattunk, aztán kiegészítettük további témákkal.

Berta Beáta tíz szócikke így néz ki: Alzheimer- 
kór, bántalmazó kapcsolat, generációk öröksége, 
generációk viszonya, gyászmunka, hajléktalanság, 
kamaszkor, közösségi média, párválasztás, utazás.  
Mindegyik mellé bőségesen kínál olvasnivalót, és 
rövid elemzést ad róluk, elősegítve az értelmezést 
és kimondatlanul is ötleteket adva arra, merre ke-
resgéljen tovább az ember, aki az adott élethely-
zetbe keveredett.

Berta Beáta magyar nyelvet és irodalmat, va-
lamint angolt tanított a XVIII. kerületi Karinthy 
Frigyes Gimnáziumban, s vezéregyénisége volt a 
pedagógusok tavaly ősszel kezdődő polgári enge-
detlenségi mozgalmának. Őt – számára is érthetet-
len módon – nem bocsátotta el a tankerület, mégis 
távozott a középiskolai tanári pályáról. Hetente 
három napot egy nyelviskolában tanít, s minthogy 
már korábban diplomát szerzett irodalomterápiá-
ból is, maradék idejében ezirányú tevékenységét 
igyekszik hangsúlyosabbá tenni, jelenleg az ősszel 
induló önismereti csoportjai tervén dolgozik. Dip-
lomamunkájában egy hajléktalanszállón kialakí-
tott önismereti csoport életét mutatta be. 

n Most melyik szócikkel foglal-
kozik leggyakrabban?
n Mindegyik címszó közel áll 
hozzám valamiképpen, sokat 
tudnék beszélni róluk. De ha 
egyet kell választanom, akkor ez 
most az utazás. Alapvetően egy 
belső utazásról van szó, és ez ne-
kem most nagyon időszerű. Szer-
veztem is a közelmúltban egy há-
romalkalmas csoportot ebben a 
témában, éppen itt, a kerületben. 
Ismeretségi körömben is sokakat 
foglalkoztat ez. 
n Milyen művek jöttek szóba a 
csoportban? Azok, amelyeket a könyvben ajánlott?
n Minthogy ez egy rövid időtartamú csoport, csak 
olyan szövegeket vehettünk elő, amelyeket nagyon 
röviden, egy alkalommal fel lehet dolgozni. Mivel 
tudtam, hogy a könyv addigra meg fog jelenni, 
igyekeztem nem azokból válogatni, arra gondolva, 
hogy addigra esetleg elolvassák, úgyhogy inkább 
máshonnan vett idézeteket elemeztünk az uta-
zással kapcsolatban, legyen az lelki vagy fizikai út, 
Odüsszeia, egy Márai-mű vagy akár egy közmon-
dás: Járt utat a járatlanért el ne hagyj. A második 
alkalommal Linn Skåber norvég írónő műve került 
terítékre, a címe: Ma négykézláb akarok járni, s fel-
nőtt monológok vannak benne. A ráncok története 
például arról szól, hogy egy nő belenéz a tükörbe, 
nem tetszik neki, amit lát, és elmereng, hogy ezt 
vagy azt a ráncot mi tette rá, életének melyik ve-
tülete.
n Együtt maradnak a Tízek? Lesz a könyvnek foly-
tatása?
n Mindannyian a Magyar Irodalomterápiás Társa-
ság tagjai vagyunk, jól ismertük egymást korábban 
is. A sikeres közös munka még inkább összefogott 
bennünket. Hogy ebben a mederben folytatjuk-e? 
Épp arra gondoltam, hogy a száz címszó rengeteg 
ugyan, de biztos vannak még témák, amelyek ki-
maradtak. Meg kéne kérdezni az olvasókat, érde-
kelnék-e őket újabb hívó szavak – így interaktívvá 
tehetnénk ezt a kezdeményezést. Szerintem mi 
készen állunk rá.         

Kerekes András     

Berta Beáta. Fotó: Ványi Ákos
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Képzeletbeli utazások a nyárra
Nyaralás előtt, közben, után, esetleg helyett az alább ajánlott könyvek témájuk szerint hazai tájra, 
„csaknem” Portugáliába, sőt a Himalája szorosaiba és lejtőire is elkalauzolják az olvasót. Három ma-
gyar szerző nem épp a legutóbbi könyvhéten megjelent kötetéről, no és ráadásként egy wurlitzerről lesz 
szó Bodzay Zoltán összeállításában.

kult18

NÁDAS PÉTER: RÉMTÖRTÉNETEK
Jól tudom, hogy a Rémtörténetek nem egy klasszikusnak mondható krimi, amit a vo-
naton vagy akárhol egy fejezet erejéig előkaphat az ember. Tulajdonképpen egyáltalán 
nem az. Nem igazán krimi, és noha Nádastól 460 oldalnyi szöveg nem sok – ha nem is 
novellinónak, de nála ez kisregénynek számít –, azért ez mégiscsak egy vaskosnak ne-
vezhető kötet.

Nádas Péter legújabb regénye vidéki, falusi környezetben játszódik, ami jól áll az 
írónak, és nem is olyan távoli tőle, hiszen immár évtizedek óta egy kis faluban, Gombos -
szegen él. A Nádas-fanok persze szűkölnek, hogy ez nem egészen az, amit megszoktak, 
amit vártak, de ez ne zavarja különösebben a leendő olvasót. 

Nem is igazán érthető, hogy milyen újdonságról beszélnek azok a rajongók, akik va-
lamiféle másságot vélnek felfedezni ebben az új regényben, amitől szerintük nem olyan 

jó, mint a korábbiak. A Rémtörténetek legfeljebb abban más – szerintem jobb – Nádas előző köteténél, a Világló részle-
teknél, hogy nincs benne politika. Szerencsés módon nem az író féléves kori látomásairól vagy a hazai és a nemzetközi 
munkásmozgalom történetéről és a család kapcsolódásáról olvashatunk benne.

Hacsak nem azt értik másságon, hogy a szerző az eddigi ködös magasságokból kicsit emberközelbe ereszkedett. 

SÁRI LÁSZLÓ: A HIMALÁJA ARCA 
Köztudottan többnyire nem a Himalája környékére utazunk ilyenkor nyáron (sem). Még-
is jó szívvel ajánlható Sári Lászlónak a Himalája arca/Ázsiáról és a végtelenségről című 
könyve, mert csaknem a szerzővel utazunk, miközben egy helyben maradunk a szobánk-
ban, vagy – ha legalább erre van módunk – árnyékot keresve valahol a víz partján. Aki-
nek pedig megengedi a sors, hogy a Himalája legyen az úti célja, az akár útikönyvként is 
forgathatja a művet. 

Sári László tibetológus sokadik könyvében foglalkozik a keleti filozófiával, a szár-
mazási helyén sok száz évvel ezelőtt létesült kolostorokkal és az ottani vallások legki-
emelkedőbb szerzeteseivel, mint ahogy a 6. és a 14. dalai láma írásainak fordításával is.

A könyv többek között ilyen tanulságokat szűr le a Keletről: „El kell tanulnunk tőlük 
az »egy helyben topogás« művészetét, és úgy kell alkalmaznunk a kényszeres nyugati 
fejlődéseszme helyett, ahogy ők tették: több évezredes »fejlődésképtelenségük«, »stag-
nálásuk« idején is biztonsággal tartották kézben gazdaságukat, lelkesen ápolták, gazdagították kultúrájukat. »Egy hely-
ben topogtak«, mégsem maradtak le semmiről, mert nem siettek sehova. Kár is lett volna.” 
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EGRESSY ZOLTÁN: 
KÉK, KÉK, KÉK 

Tudom, hogy nem szívesen olvasnak az emberek szín-
műveket könyvben, csak nem értem az okát. Az ilyen 
attitűd ellenében mondom: ma már drágább megvenni 
egy színházjegyet, mint ha a könyvet fizetjük ki, amely-
ben több is van, „visszanézhető” is, és nem más rendezi 
helyettünk a játékot, hanem olvasóként lényegében mi 
magunk. Na jó, ez a Portugál című Egressy-darab ese-

tében rossz példa, mert azt olyan jól megcsinálták már 
többször, színházban és filmen is, hogy olvasva nem vol-
na könnyű úgy elképzelni, mondjuk, a kocsmába bicikli-
vel érkező Asszonyt, mint ahogy azt Szirtes Ági eljátssza.

Egressy Zoltán Kék, kék, kék című drámaköteté-
ben hét darabot találunk, mint a mesében, és mind-
egyik jó. Nekem a 4x100 tetszett a legjobban, ame-
lyet ugyancsak megfilmesítettek, a gyúró szerepében 
Máté Gáborral. A futólányok is igen jók… És hogy ez 
a Bittner a drámák mindegyikében (?) feltűnik, külö-
nös. Focikedvelőknek pedig a Sóska, sültkrumpli lehet 
érdekes, amely darab egy focipálya bírói öltözőjében 
játszódik, bemutatva egy olyan világot, amelyet a kí-
vülállók közelebbről nemigen ismerhetnek.

Az Egressy-darabok sikerének vélhetően az a titka, 
hogy nézhetjük így is, meg úgy is, mert attól jók, hogy 
arányosan gondolkodtatnak el és szórakoztatnak. Rit-
ka erény ez.

PETER HANDKE: 
KÍSÉRLET 

A WURLITZERRŐL
A könyv, amelyet ajánlani igyekszem az olvasónak, ki-
csi is, vékonyka is, hiszen Peter Handke három részből 
álló, Kísérlet című esszékötetének középső darabjáról 
van szó, amely alig több száz oldalnál. Simán zsebre 
tehető, mint amit manapság a kiadók és az olvasók 
leginkább elvárnak a szerzőktől, vihető bárhova, akár a 

strandra is a napernyő alá. A helyzet persze nem ilyen 
egyszerű Handkével és még csak a középső darabbal 
sem, pedig mintha ez lenne – már témájánál fogva is 
– a legkönnyedebb. Peter Handke nem különösebben 
futtatott író hazánkban, ami már abból is látszik, hogy 
a szóban forgó, német nyelvterületen 1989–1991-ben 
megjelent, Kísérlet című esszékötetei itthon csak most, 
2018-ban láttak napvilágot. A wurlitzerről szóló kö-
zépső darab kimerítően értekezik a tárgyáról, mindezt 
persze úgy, hogy a saját benyomásai a legérdekesebbek.

Láttam egyszer egy Wim Wenders-filmet, amelyben 
mindvégig egy férfi és egy nő beszélget egy kerti tera-
szon, miközben a kamera a házbelső bútorait lassan 
pásztázva néha egy wurlitzeren nyugszik meg. Erről a 
wurlitzerről van tehát ott is, itt is szó – jöttem rá most, 
olvasás közben, és megnyugodtam. A Kísérlet című köte-
tek másik két darabja a fáradtságról, valamint a sikerült 
napról szól, de azért a wurlitzerről látszik a legjobbnak.
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„Eddigi 22 éves osztályfőnöki munkám so-
rán ez volt a legszínvonalasabb pályaorien-
tációs foglalkozás.”

A 2022/23-as tanév utolsó másfél hónapjában 53 
alkalommal fogadtuk a Külső-pesti Tankerület he-
tedikes tanulóit a Lázár Ervin Programnak (LEP) 
köszönhetően.

A múzeum bemutatása után többek kö-
zött olyan foglalkozáson vehetett részt az 
ide  látogató mintegy 1300 diák, amely remé-
nyeink szerint a sikeres pályaválasztásukat tá-
mogatja. Ennek érdekében ugyanolyan fontosnak 
tartjuk az előkészületeket, mint az iskoláról, a 
szakmáról, a hivatásról történő döntés pillanatát.  
Saját fejlesztésű társasjátékunkban különböző be-
nyomásokat szerezhettek a diákok arról, hogyan 
viszonyulnak önmagukhoz és másokhoz, mire 
tartják magukat alkalmasnak, mely tulajdonsága-
ik, képességeik számítanak az erősségüknek. Ezen-
kívül a hivatásukban, a szakmájukban kiemelkedőt 
alkotó kerületi történelmi személyeket ismerhet-
tek meg. A tanulók időnként rácsodálkoztak arra, 
hogy melyik híresség karakteréhez állnak közel. 

A játékban nem volt vesztes, mindenki csak nyer-
hetett: ismereteket magáról, társairól, helytörté-
netről, példaképekről. Az osztályfőnökök számára 
olyan helyzeteket villantottunk fel, amelyek őket is 
segítik pedagógiai munkájukban, ezt elégedettségi 
kérdőívünk 100 százalékban igazolta vissza. A fog-
lalkozásonkénti 90 perc a játékra volt elegendő, 
de lehetőséget adott a téma további elmélyítésére 
osztályfőnöki órákon.

Bízunk abban, hogy színvonalas programokkal 
fel lehet kelteni a tizenévesek érdeklődését a múze-
umlátogatás, a kultúra iránt, hiszen a jövő látoga-
tóit most áll módunkban formálni, s a világ olyanná 
alakul, amilyenné gyermekeinket neveljük.

Jásperné Nagy Melinda–Mayer Adél
Tomory Lajos Múzeum

LEPergett percek
a Tomory Lajos Múzeumban
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múzeumi nyári
tábor

Játék és kalandozás
Zizivel és Kopp-pal

2023. aug. 21-25.

7-10 éveseknek

Jelentkezés határideje:
2023. augusztus 7.

A tábor díja: 25.000 Ft/fő, amely
tartalmazza a napi egy meleg
ebédet és a foglalkozások
anyagköltségeit.

További információ:
www.tomorylajos-muzeum.hu

Kicsoda Zizi és Kopp?
Hogyan segítenek felfedezni a kerületet?

Megtudhatjátok, ha jelentkeztek a múzeum
játékos kerületfelfedező napközis táborába. 

Helyszín:Tomory Lajos Múzeum 
1181 Bp. , Margó Tivadar u. 116-118.

Jelentkezés:
mayeradelmuzeum@gmail.com

nagymelindamuzeum@gmail.com
06 1 290 1585
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EGYÜTT A KULTÚRÁBAN, OTTHON A KERÜLETBEN!

08. 05. 19 ÓRA

Jegyár vacsorával:

09. 22. 18 ÓRA

Belépő: 1.500 Ft

Koncert az életmű díjas
id. Lakatos Vilmossal
és zenekarával.
Közreműködik:
Lakatos Zoltán

Irodalmi sorozat II.

„MULATÓS EST”

09. 23. 15 ÓRA

Belépő: 4.400 Ft

2.500 Ft

#JÓÉJTPUSZI

Lackfi János,
 ésVecsei H. Miklós

 estje.Sinha Róbert

JAJ, NAGYI!

Komédia egy részben.
Szereplők:
Molnár Piroska
Rohonyi Barnabás
László Lili
Orlai Produkció

Felhívjuk látogatóink figyelmét,
hogy a Kondor Béla Közösségi Ház és Intézményei

augusztus 7-től 13-ig zárva tartanak!
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A PLER-Budapest hét évet töltött el a kézilab-
da NB I/B osztályában, mígnem idén sikerült 
kiharcolnia a feljutást, és ősztől újra a legma-
gasabb osztályban szerepelhet. Mindez azt is 
jelenti, hogy olyan csapatok látogatnak majd 
el a BUD Arénába, mint a Telekom Veszprém, 
a Pick Szeged vagy éppen a Ferencváros, és 
ezeken a mérkőzéseken telt ház is lehet az új 
sportcsarnok ezerfős nézőterén.

Ilyen rangadókra vágytak évek óta a szurkolók, a 
játékosok és a klubvezetés is. Köztük Börcsök  Csaba 
szakosztályvezető, aki 2022 januárjában vette kéz-
be a csapat ügyeit. A XVIII. kerülethez több szálon 
kötődő szakember maga is a klub utánpótlásbázi-
sának számító Kassa utcai iskolában ismerkedett 
meg a sportággal, majd lett a PLER játékosa. A ki-
nevezésekor három-négy éves időszakra tervezett, 
reálisan ennyi idő alatt volt elvárható, hogy a csa-
pat esélyessé váljon az NB I-be való feljutásra.

n Hamarabb sikerült a bravúr, így két kérdés is 
adódik. Miért nem jött ez össze korábban, illetve 
minek köszönhető a viszonylag gyors feljutás?

n Ez egy összetett dolog, nehéz utólag megfejte-
ni. Azt ne felejtsük el, hogy ha kiesik egy csapat az 
NB  I-ből, akkor a játékosok többsége szétszéled. 
A  legjobbaknak azonnal akad kérője, mások pedig 
új kihívást keresve igazolnak el ilyenkor. Ezt a PLER 
sem tudta elkerülni, ráadásul az utánpótlás leg-
jobbjait is elvitték az akadémiák. Újra fel kellett épí-
teni a csapatot, és ez a folyamat még idén is tartott. 
n Nem volt elvárás a feljutás, tavaly nyáron az első 
ötbe kerülés volt a realitás. Mikor változott ez meg?
n Valóban az első ötbe jutás volt az alapvető cél 
erre a szezonra, de útközben rájöttünk, hogy több 
is van ebben, és a szezon második felében egyre in-
kább gondolkodtunk a feljutáson. Az utolsó előtti 
fordulóban dőlt el, ráadásul úgy, hogy mi Egerben 
a bajnoktól egy góllal kikaptunk, viszont hazafelé 
a buszon megtudtuk, hogy a mögöttünk álló Győr 
szintén vereséget szenvedett a Tatától, és így az 
utolsó, Békés elleni hazai meccsünktől függetlenül 
az NB I-be jutottunk. A vezetőedző Horváth Attila, 
a kapusedző Bakos István és az erőnléti edző, Nagy 
Ábel kiváló szakmai munkát végzett. Jó hír, hogy 
mindannyian maradnak, és hosszabb távra tervez-
hetünk velük. 

Az NB I-re készül a PLER
Méltó körülmények között fogadhatják a világsztárokat 
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n Az NB I-es felkészülés július 17-én kezdődik. Im-
már az új otthonukban?
n Igen, a BUD Arénában kezdjük a munkát. Nagyon 
fontos, hogy „belakjuk” a csarnokot, és magát a lé-
tesítményt is fel kell készíteni az első bajnokira. Je-
len pillanatban még nincs kész a sorsolás, de akár 
a Veszprém vagy a Szeged is lehet az első. Főleg, 
ha hazai meccsel kezdünk, akkor aztán nincs mese. 
Az NB I más kávéház, itt már nem lehet megtenni, 
hogy nem a saját pályánkon készülünk. Hiszen ezt 
vártuk mindannyian, hogy hazatérjünk, és legyen 
egy olyan otthonunk, amilyen régen is volt. Nagy 
tétmeccsek jönnek, sok szurkolóra számíthatunk. 
Az önkormányzat maximálisan mellettünk áll, 
mozgósítottak ők is minden kapcsolatrendszert, 
hogy megfeleljünk az NB I-nek. Szigorú követelmé-
nyek vannak a csapatokkal szemben egy-egy mér-
kőzés lebonyolításával kapcsolatban. Hogy mást 
ne mondjak, a mérkőzésekről szóló beharangozó és 
összefoglaló, az interjúk, a sajtótájékoztatók is szi-
gorú szabályok szerint történnek. Nemcsak a klub 
honlapján, hanem a közösségi médiában is.
n A PLER-Budapest tradicionális nevelő egyesület, 
az egyik legjobb utánpótlásképző bázis az országban. 
n Már az U16-os, az U18-as és az U20-as csapa-
tunknál is komolyak az elvárások. Itt ér össze a 
Kassa Utcai Általános Iskola és a PLER kézilabda 
utánpótlása. Külön hangsúlyt fektetünk ezekre a 
fiatalokra, két tapasztalt edző, Kovács Mihály és 
Laurencz Szabolcs felel a szakmai munkáért. Sze-

Légiósok és régi PLER-esek is érkeztek
Az NB I-re jelentős erősítéssel készül a PLER-Budapest. A sikeres 

szerepléshez, amely a csapat esetében a bennmaradás kiharcolását 

jelenti, gyorsan körül kellett nézni a játékospiacon. Több légióssal is 

megállapodott a klub - szerb, horvát, lengyel és ukrán játékosok is 

aláírtak már, a hazai erősítések közül pedig többen, egykori PLER-

nevelésként, gyakorlatilag hazaérkeznek.

– Az újak mellett természetesen a feljutó csapat legjobbjaira, köztük 

rutinos játékosokra, illetve a már NB I/B-ben bizonyító fiataljainkra is 

számítunk – mondta Börcsök Csaba.

mélyükben egyszerre van jelen a rutin és a fiatalos 
temperamentum. Az eredmények pedig magukért 
beszélnek. Az U18 mindössze egy góllal maradt le a 
Final Fourról, míg az U20-as csapat magabiztosan 
játszott a négyes döntőben, és imponáló játékkal 
41-32-re nyert a nagy esélyesnek számító NEKA el-
leni fináléban. A PLER a fennállása óta 74 NB I-es 
játékost adott a magyar csapatoknak, és tíz válo-
gatott játékossal is büszkélkedhetett. Ezt az utat 
szeretnénk folytatni a jövőben is.

Puskás Attila

Börcsök Csaba

Az új BUD Arénában játszik a PLER az NB I-ben

Fotók: 
Ványi Ákos
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– Kalmár Sanyi bácsi évtizedes álma vált valóra. 
Korábban is mindent megtettek, hogy feljussanak, 
de valami mindig közbejött – kezdte a visszaemlé-
kezést Györfi János. – Nagyon jó helyre kerültem. 
Sosem fogom elfelejteni, amikor bemutattak a 
csapatnak, amelynek több játékosa ellen korábban 
még játszottam. Béla bácsinak, az egyesület aszta-
losának a műhelyében elsöpörték a faforgácsot az 
asztalról, felraktak egy nagy bogrács pörköltet, és 
együtt ebédeltünk. Már ekkor éreztem, hogy ez egy 
baráti közösség. 

A cél egyértelműen a feljutás volt, és ehhez ak-
kor minden az edző rendelkezésére állt.

– Nagy létszámú volt 
a keret, de minden poszt-
ra volt három-három em-
ber. Nem csoda, hogy egy 
egymás közötti edzőmér-
kőzés is „életre-halálra” 
ment, mert meg kellett 
küzdeni a kezdőhelyekért.

A szakember egy akkor 
még merőben szokatlan, 
agresszív letámadásra 

épülő védekezést honosított meg, az emberfogást, 
amely a hatos fal mellett rendkívül hatékony volt. 
Kevés gólt kaptak, viszont a védekezésnek köszön-
hetően sokat szereztek gyors megindulásokból. Az 
NB I/B megnyerése nem okozott gondot, de követ-
kezett az osztályozó torna Vácott.

– Nem mi voltunk az esélyesek, a két NB I-es ki-
eső, a Komló és az Ózd, illetve a keleti csoport baj-
noka, az akkor anyagilag is rendkívül megerősített 
Tiszavasvári volt az ellenfél a rájátszásban. A Kom-
ló és az Ózd két hírhedten keményen játszó gárda 

A PLER-történelem 
arany pillanata

Huszonöt évvel ezelőtt, 1998 őszén az élvonalba való fel-
jutásról álmodott a Pestszentlőrinci SC férfi kézilabdacsa-
pata. A klub legendás elnöke, Kalmár Sándor ennek remé-
nyében szerződtette vezetőedzőnek az akkor 38 éves Györfi 
Jánost. A korábbi kőkemény védő és beállós pedig csodát 
tett: az NB I/B nyugati csoportjában elért első hely után az 
osztályozón a keleti csoport bajnokát és a két NB I-es rivá-
list is legyőzve az NB I-be jutott a PSC.

A Pestszentlőrinci SC NB I-be jutó csapata a 1998-99-es bajnokság végén

Györfi János
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volt, az Alkaloida költségvetése pedig a tízszerese 
volt a mienknek. A bajnokság megnyerése össze-
hozta a csapatot, a vb-ezüstérmes irányító, Kovács 
Mihály jól összefogta a fiatalokat. A váci osztályozó 
torna első napján még a szövetségből kilátogatók 
is azt várták, hogy nagyon elvernek minket. Ehhez 
képest volt, hogy több mint tíz góllal is vezettünk 
az első meccsen, az Alkaloida ellen, s a vége 28-20 
lett a javunkra. A PSC aztán a Komló ellen 31-26-ra 
nyert, az Ózd elleni 29-28 pedig azt jelentette, hogy 
három győzelemmel kivívta az NB I-es tagságot.

– A Komló elleni győzelem is egy csoda volt. Ér-
dekes, hogy ahogy közeledett az osztályozó utolsó 
napja, úgy fogytak a nézők, mert a legtöbben per-
sze nem miattunk érkeztek, így az Ózd elleni utol-
só meccsen voltak a legkevesebben.  Nagyon nehéz 
mérkőzés volt, de nagyot küzdve győztünk. S itt 
meg kell említenem egy akkor ránk nagyon jellem-
ző dolgot. A végjátékban beküldtem a pályára egy 
cserejátékost, a szélső Szécsi Attilát, aki hét gólt 
szerzett, és gyakorlatilag ő döntötte el a meccset. 
Ami azt jelenti, hogy nem számított, ki a kezdő és 
ki a tartalék. A kispadon nem sértődött játékosok 
ültek, hanem olyanok, akik a kevés lehetőséget is 
megragadva hatalmas energiával küzdöttek a győ-
zelemért.

Györfi János akkor így nyilatkozott: „Taktikai 
érettségünk és akaratunk diadala volt ez a győze-
lem. Veni, vidi, vici!” Mindezt úgy vitte véghez a 
PSC, hogy egy igazságtalan bajnoki rendszerben 
kellett kivívnia a feljutást.

– Nem tartom korrektnek az osztályozós rend-
szert, mert egy bajnoki győzelem után azonnal 
NB  I-es csapatokkal kell küzdeni. Márpedig egy 
NB I-es csapat, bármennyire is utolsó a bajnokság-
ban, sokkal erősebb. A kézilabdában a két osztály 
között óriási különbség volt akkor is, és van most 
is. Csoda volt a háromból három győzelem. 

Az NB I-ben már megerősített játékoskerettel 
egy ideig kitartott az osztályozó lendülete. Győrfi 
János a legnagyobb élménynek a Nyíregyháza le-
győzését tartja. A Lőrinci Sportcsarnokban még a 
bordásfalakon is kapaszkodtak a szurkolók.

– A Nyíregyháza egy törökországi nemzetközi 
kupamérkőzésre készült, és úgy gondolták, hogy hét 
közben mintegy felkészülésként megverik a Lőrin-

cet, és utaznak tovább. Nem így történt. Béla bácsi 
készített fából tapsolókat, amikkel fergeteges szur-
kolást csapott a közönség. Szinte remegtek a falak.

A PSC a bravúr ellenére végül utolsó lett, de 
a szezon közben edzőváltás is történt. A kerületi 
kézilabdacsapat azonban előbb a Malévval, majd 
az Elektromossal kötött fúzió révén az élvonalban 
maradt egészen 2016-ig. Györfi János 2002–2003-
ban még egy idényre visszatért, de akkor már más 
volt a közeg.

– Az NB I egy profi, zsoldos világ, hozzám pe-
dig közelebb állnak a családias hangulatú egyesü-
letek. Egy feljutás után az újonc csapatnak mindig 
nagyon nehéz, hiszen anyagilag és a játékoskeret 
minőségében is nagyon meg kell erősödnie, ha 
meg akar ragadni az élvonalban. A bennmaradás 
is hatalmas teljesítmény lenne. A Szeged vagy a 
Veszprém, de akár egy erősebb középcsapat ellen 
játszani is különleges élmény – utalt a mesteredző 
a jelenre. 

Annak is örül, hogy ismét a régi helyszínen, a 
mostanra újjáépült sportcsarnokban, a BUD Aré-
nában játszhat a PLER-Budapest. 

– Az a mi helyünk, az igazi otthonunk. A szur-
kolók is azt szeretik, a régi sikerek helyszínét. Hin-
ni kell a bennmaradásban, és ha a hazai meccseken 
hozzák a pontokat, és egy-egy bravúr is összejön, 
akkor bármi lehet.

Puskás Attila

Györfi János a PSC első NB I-es keretének élén 1999-ben
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Megnyílt Magyarország legkorsze-
rűbb gördeszkapályája a Bókay-kert-
ben. A különféle technikai elemekkel, 
rámpákkal és meghódítandó akadá-
lyokként szolgáló korlátokkal ellátott 
betonpálya építésekor a tervezők fi-
gyelembe vették a gördeszkások javas-
latait. A szabadidős sportlétesítményt 
június 17-én egy zenés bulival és sport-
ági bemutatóval tarkított esti program 
keretében avatták fel.



Görpark a Bókayban
Az Aktív Magyarország program támogatásával 
létesített pálya építési költségeit részben önkor-
mányzati, részben pályázati forrásból fedezték. 

– A Bókay-kert új gördeszkapályáján kívül 
a fiatalok szabadidős tevékenységét szolgálja a 
BMX-pálya, a Bókay-gödör sporteszközei és a Ha-
vanna-lakótelepi kézilabdapálya is – mondta Sza-
niszló Sándor polgármester, aki Kunhalmi Ágnes 
országgyűlési képviselővel, Somody László alpol-
gármesterrel és Takács-Kiss Mártával, a Magyar 
Országos Görkorcsolya és Gördeszka Szövetség 
elnökségi tagjával együtt adta át a pályát.

Az Aktív Magyarország öt évvel ezelőtt kereste 
meg a szövetséget, hogy szakmai segítséget kérjen 
minél jobb minőségű gördeszkapályák építéséhez. 
Azóta kilenc pályát adtak át, és további négy-öt 
épül még az országban. A Bókay-kerti, mint a leg-

újabb létesítmény, már bekerült a versenynaptár-
ba, és július 29-én itt tartják a Magyar Gördeszka 
Bajnokság fordulóját.

– Kétféle pálya létezik, a street és a park. Ez egy 
street pálya, ilyen típusú versenyekre alkalmas. 
Nagyon jó minőségben épült, hazai viszonylatban 
kiemelkedő, de akár nemzetközi versenyre is alkal-
mas – árulta el Takács-Kiss Márta. – Alapvetően 
gördeszkásoknak készült, de bizonyos feltételek 
mellett görkorcsolyázók és BMX-biciklisek is hasz-
nálhatják.

A szövetség számára sokat jelent egy-egy új 
pálya átadása, a sportág térhódítását szolgáló inf-
rastruktúra fejlesztése.

– Minél több jó minőségű pálya lesz, annál 
több egyesület alakulhat, egyre több versenyzővel. 
Jelenleg kilenc egyesületben negyvenkét engedély-
lyel rendelkező versenyző tartozik a szövetséghez. 
Figyelembe véve, hogy a gördeszkaszakág három 
éve jött létre, ez nagyon jónak számít. Rendsze-
resen részt veszünk most már külföldi gördeszka-
versenyeken is, és két versenyzővel ott voltunk a 
dubai világbajnokságon. 

Somody László a nyitórendezvényen elmondta, 
hogy a pálya létrehozásában az éppen bemutatót 
tartó görkorcsolyás, deszkás és biciklis srácok a 
kezdetektől fogva részt vettek ötleteikkel, javasla-
taikkal a görpark megvalósításában.

Takács-Kiss Márta, Szaniszló Sándor, Kunhalmi Ágnes, Somody László
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 – Egymást támogatva érveltek a pálya mellett, 
és úgy éreztük, hogy az önkormányzatnak érdemes 
az ügy mellé állnia. A részben pályázati támoga-
tással megépült pálya egy értékes beruházás. Nem 
feltétlenül anyagi értelemben, bár a százmillió 
forintos építési költség sem alacsony, hanem első-
sorban a szabadidős sport számára. A Bókay-kert-
ben – természetesen saját felelősségre – ingyen 
lehet hódolni a gördeszkás élményeknek.

Nagyon sokan rétegsportágnak gondolják a 
görkorit és a gördeszkázást, de már a megnyitó 
estéjén is látszott, hogy a legkisebbektől, a kisis-
kolásoktól kezdve a felnőttekig nagyon sokan sze-
retnek gördülni. 

– A kerületi sportkoncepciónkba is nagysze-
rűen beleillik mindez, hiszen nemcsak a látvány-
sportágakat, a csapatsportokat igyekszünk tá-
mogatni, hanem a sokszor méltatlanul háttérbe 
szoruló, egyszerre szabadidős és versenysportot 
is. Nagyon bízom benne, hogy akik kijönnek a Bó-
kay-kertbe, és kipróbálják, használják ezt a pályát, 
balesetmentes sportélményekkel gazdagodnak – 
tette hozzá az alpolgármester.

-puskás-

Fotók:
Váradi 
Levente
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Horváth Andrea gyerekkorát családi tragé-
diák sötétítették el. A szomszédos Rákoske-
resztúrról járt át a Kondor Béla Általános 
Iskolába, nagybátyja felesége ott tanított, 
és ő vette a szárnyai alá. A többi tanár is 
sokat segített neki, és életre szóló sport-
barátságai születtek itt. A Hunyadiban 
érettségizett, és a kerületben szerzett OKJ-s 
képesítést is, a Hengersor utcai technikum-
ban. Érthető, hogy XVIII. kerületinek (is) 
vallja magát, bár azóta már elköltözött, és 
több évig élt Nagy-Britanniában is. Élspor-
toló, a bikinifitnesz tízszeres magyar bajno-
ka, több világversenyen állt a dobogón.

n Mi az a bikinifitnesz? Külön-külön mind a két 
szóról van fogalmunk…
n A testépítés része, a jó genetikai adottságokkal 
rendelkező, kisebb edzésmúltú, légiesen sportos 
megjelenésű nők számára találták ki. 2011 óta a 
testépítés-fitnesz szakág része. A kategória alap-
követelményei évek alatt alakultak ki és rögzültek.
n Összefoglalná nekünk a legfontosabbakat?
n Vékony csontváz, vékony ízületek, nyúlánk 
izomzat, szép és ápolt bőr, szép arc és haj – az 
együttes hatást értékelik az összkép és a versenyző 
kisugárzása alapján. A szálkás, eres izomzatú ver-
senyzőket ebben a kategóriában lepontozzák. Lát-
szódjon, hogy jár konditerembe, vagy rendszere-
sen sportol az adott versenyző, de ne olyan erősen, 
hogy definiált izomtömeggel rendelkezzen. Külön-
ben ez most a legnépesebb női kategória, több más 
típusú verseny is felvette a kategóriái közé.  
n A szavaiból arra következtetek, hogy itt a geneti-
kai adottságok a legfontosabbak.  
n Ez az egész testépítésre igaz, de a testi adott-
ságoknak más sportágakban is meghatározó sze-
repük van. Műkedvelőként mindent lehet csinálni, 
a szabadidősportnak nincsenek ilyen követelmé-

Az életmód a fontos,
nem az életkor 

nyei, konditerembe is rengeteg amatőr jár, de a 
versenysport más. A miénk elsősorban esztétikai 
sport, ennek megfelelő kritériumokkal.
n Ön mióta műveli? 
n 2016 januárjában kezdtem el edzeni. Akkor 
harminchárom éves voltam, s már abban az évben 
színpadra álltam úgy, hogy életemben először vol-
tam a konditerem súlyzós részlegén. De világéle-
temben sportoltam, már általános iskolásként is. 

Fotók:
Végh Zoltán
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A Kondorban nagyon élénk sportélet volt, végig az 
élvonalban voltunk a kézilabdában is. 
n Milyen eredményei vannak, és mire a legbüsz-
kébb?
n Tízszeres magyar bajnok vagyok, és kupagyőz-
tes, ugyanis két kategóriában is rajthoz álltam: 
versenyeztem a Masters Bikini Fitnessben és a 
felnőtt kategóriában egyaránt, ami azt jelenti, 
hogy tizennyolc–húsz évesekkel együtt léptem 
színpadra, és ugyanúgy megálltam a helyem. 
A Diamond-kupákon mindig topérmes voltam, 
vagyis az első három között végeztem. 2019-ben a 
legeredményesebb Masters-versenyzőnek válasz-
tottak, mind a szövetség, mind az egyéb díjátadó-
kon, ami akkor megkoronázta az előző évi európai 
szereplésemet. Egész hosszú sikerlista volt, közel 
ötszáz amatőr érmes versenyző közül a 36. helyen 
végeztem a nemzetközi egyéni éremtabellán. De 
a legbüszkébb arra vagyok, hogy Magyarországon 
elsőként szereztem meg a nemzetközi szövetség 
Masters profikártyáját, az IFBB Elite Pro Cardot, és 
ezáltal profi sportolóvá értem. Mindezt harminc-
nyolc évesen, ami a visszajelzések szerint sokak-
nak adott pluszmotivációt.  
n Hogyan zajlik le egy verseny?
n A genetikai adottságok értékeléséről már szól-
tam. A színpadon négy pózt, négy negyedfordu-
latot kell bemutatni. Ezt is értékelik, és nagyon 
nehéz. Én szoborpóznak hívom őket, merthogy 
egészen természetellenes helyzetben van a test, 
amit tanulni szükséges. Ahhoz, hogy megfelelő-
en nézzünk ki a színpadon, kell egy tanár, aki ezt 
megtanítja. Az nem elég, ha a tükörben jól néz ki 
az ember, mert ott tükör nélkül kell tudni prezen-
tálni. Az agy-izom kapcsolatot kell rögzíteni. 
n Ki az edzője?
n Kezdettől fogva Berkes László és Berkes-Vasvári 
Nikolett versenyzői csapatának tagja vagyok.
n Hogyan néz ki egy edzés?
n Attól függ, milyen időszakban vagyunk, de Laci 
kiképzőtiszt, így van egy kerete az edzéseknek. 
Versenyidőszakban keményebb, máskor lazább, 
olyankor nem olyan feszített a tempó. Hetente öt-
ször, olykor hatszor maximum egy óra. Most példá-
ul súlyzós gyakorlatok és néha kardió. Erősítés, de 
nagyon körültekintően, mert ahogy már említet-

Horváth Andrea a Szegedi Tudományegyetemen kommuniká-

ciós szakértői diplomát szerzett, a győri Széchenyi István Egye-

tem sport coach szakán most júniusban tette le a záróvizsgákat, 

és már készül egy harmadik képesítés megszerzésére. 

tem, túl izmos nem lehet az ember, el kell találni a 
tökéletes arányokat. 
n Milyen magas?
n 170 centi.
n És hány kiló?
n Alapozó időszakban 61-62, a versenysúlyom 52. 
n Nehéz a fogyasztás?
n Jó az anyagcserém, gyorsan fogyok, így hamar 
formába lendülök.
n Étkezés? Halljuk a kedvenceket…
n Reggel zabmuffin, délben csirkemell. Most, hogy 
nem készülök versenyre, pörköltnek, zöldbabbal. 
Máskor csak kisütve, zöldfűszerekkel.  Egy két-há-
rom éves életmódváltás előzte meg a versenyzést, 
így a diéta sosem okoz gondot számomra.  

Kerekes András
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A nyári bőrápolás és -hidratálás egyé-
nenként eltérő lehet, azonban vannak 
olyan alapszabályok, amelyeket kortól 
és bőrtípustól függetlenül mindenki-
nek ajánlott betartania. Testrészeink 
közül leginkább az arcunk van kitéve 
erős napsugárzásnak, ezért az különös 
figyelmet érdemel. A témáról Czibulá-
né Czeferner Orsolya kozmetikussal be-
szélgettünk. 

FŐ A TISZTASÁG
A nyári hónapokban kicsit több időt kell szentel-
nünk az arcbőrünk tisztán tartására, mert az izza-
dás következtében a szennyeződések és a por köny-
nyebben megtapad a bőrön, eltömítve a pórusokat, 
ami akár gyulladáshoz is vezethet.

– Naponta többször, de legalább reggel és este 
tisztítsuk meg az arcbőrünket – tanácsolta Czibu-
láné Czeferner Orsolya. – A letisztításhoz köny-
nyebb állagú zselés, vizes tisztítók ajánlottak. A 
tonizálás is jót tesz, hiszen összehúzza a póruso-
kat, visszaállítja az arcbőr ideális pH-értékét, meg-
fékezi a fölösleges olajok termelődését. Emellett 
hetente egyszer alkalmazzunk bőrradírt, amely el-
távolítja az elhalt hámsejteket. Ugyanakkor fontos, 
hogy ezt ne vigyük túlzásba, mert hátráltatja a bőr 
természetes megújulási folyamatát, és felborítja a 
vízháztartást, ami a bőr fokozott zsírosodásához 
vezet. 

MI LEGYEN A KRÉMEKKEL?
Bár nagy melegben nem igazán esik jól bármit is 
magunkra kenni, a hidratálás ilyenkor is elenged-
hetetlen. 

– A nehéz, zsíros krémeket félretehetjük, de 
könnyű hidratáló krémet ajánlatos használni, fő-
leg, ha sokat tartózkodunk légkondicionált helyi-
ségben. Így elkerülhetjük bőrünk kiszáradását. Ha 
valaki nagyon nem szeretné magát krémezni, an-
nak termálvizet tartalmazó arcpermetet ajánlok, 
ez nemcsak hidratál, hanem hűsít is. 

FÉNYVÉDELEM
Az erős nap, a sós és a klóros víz is megviseli a bőrt, 
ezért még nagyobb figyelmet kell fordítani a védel-
mére és a regenerálódására. 

– A napsugárzás bőröregedést, vízhiányt, szá-
raz arcbőrt és pigmentációs rendellenességeket 
okozhat. A bőrünknek fényvédelemre van szük-
sége az UVA- és UVB-sugarakkal szemben – hang-
súlyozta a kozmetikus. – Az arcra való napvédő 
krémet (ami legjobb, ha 50 faktoros) a nappali 
krém után használjuk, így védhetjük meg a bőrt 
az idő előtti öregedéstől, a ráncoktól, pigmentá-
ciós foltoktól. Az ajkak is érzékenyek lehetnek, 
ezért érdemes legalább 15 faktoros ajakápolót 
használni. 

A szakember hozzátette: a nyári hónapokban 
nem ajánlott a nagyon erős smink, hiszen nem tud 
alatta lélegezni a bőr. Célszerű alapozó helyett szí-
nezett BB-krémet használni. (Ebben az esetben is 
szükség van fényvédő krémre, amelyet a BB-krém 
alá kell felvinni, megvárva, hogy teljesen beszívód-
jon.) 

FELKÉSZÜLNI,
VIGYÁZZ, KÉSZ…
A nyaralás belülről feltölt és pihentet, azonban a 
bőrünket rendkívüli módon megviseli. 

– Utazás előtt érdemes ellátogatni egy felké-
szítő kezelésre a kozmetikushoz, aki antioxidán-
sokban és vitaminokban gazdag készítmények-
kel tölti fel az arcbőrt – magyarázta Czibuláné 
 Czeferner Orso  lya. – A nyaralást követően pedig 
egy hialu  ron  savas feltöltő kezelés és tű nélküli 
mezoterápia ajánlott, amivel orvosi tisztaságú 
hatóanyagokat juttatunk be a bőr alatti kötő-
szövetbe. 

A kozmetikus arra is felhívta a figyelmet, 
hogy vannak olyan kezelések, amelyek nyáron 
egyáltalán nem ajánlottak. Ilyen a tűs mezo-
terápia, a kémiai hámlasztás és a sminkteto-
válás is. 

Domján Vivien

Arcunk védelmében
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Frissítő dinnyés arcpakolás
Hozzávalók:

n 2 evőkanál méz

n 1 szelet görögdinnye

Elkészítés: 

A dinnye húsát egy villa segítségével 

pépesítjük, majd hozzákeverjük a mézet, 

és jól összedolgozzuk. Felvisszük az arcbőrre, 

és addig hagyjuk rajta, amíg teljesen 

megszárad.

Hidratáló uborkás pakolás
Hozzávalók:

n kígyóuborka

n natúr joghurt

Elkészítés: 

Egy darab uborkát lereszelünk, hozzáadunk fél 

csésze joghurtot, összekeverjük, és  5 percig 

állni hagyjuk. Arcra, nyakra, dekoltázsra 

egyaránt alkalmazható. 10-15 percig 

mindenképp ajánlott fennhagyni.
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Négynapos evangelizációnak adott otthont 
júniusban a Pestszentlőrinc Erzsébet-Béla-
telepi Református Egyházközség szervezésé-
ben a Felsőcsatári úti Megbékélés temploma. 
A rendezvénynek elgondolkodtató címet 
adtak: Mit használ, ha megnyersz mindent, 
de a lelkedet elveszik?! A részletekről és 
a rendezvény tapasztalatairól kérdeztük 
Bartha Attilát, a gyülekezet lelkészét. 

n Kifejező cím, egészen biztos, hogy sokan fölkap-
ták rá a fejüket. Honnan jött az ötlet?
n Stílszerűen a Bibliából. Lukács evangelista teszi fel 
így a kérdést (9,23-25): Mit használ az embernek, ha 
megnyer mindent, de a lelkében kárt vall? Vagy egy 
másik gondolat, amelyről manapság gyakran esik 
szó: mennyit ér az ember? Vajon számszerűsíthető-e 
a megváltás? Jézus meghalt a kereszten, Isten fia ön-
magát adta értünk. Drágán váltottak meg bennün-
ket! Ilyen és hasonló témákról fejtette ki gondolatait 
a vendég lelkipásztor, az erdélyi Hátszegről érkezett 
Bódis Miklós. Az evangelizáció további témáiról is ő 
beszélt, mind a négy napon ő szolgált. Az érdeklődés 
nagyon nagy volt a program iránt. 
n Kik vettek részt az eseményen?
n Egyrészt a mi gyülekezetünkből sokan, másrészt 
érkeztek távolabbi budapesti kerületekből és mesz-
szebbről is. Általában több mint nyolcvanan vol-
tak jelen egy-egy alkalmon, kétszer annyian, mint 
amennyien az istentiszteleteinkre jönnek.  
n Hogyan reagáltak a hívők?
n Megértették az üzeneteket. Felemelő bizony-
ságtételek voltak, amikor az emberek azt mondták 
el, hogyan találták meg Jézus Krisztust. Akadtak, 
akik megtértek, és voltak olyanok, akik már követői 
a Megváltónak, és most megerősödtek a hitükben.
n Mit kell tudnunk a Hátszegről érkezett lelkipásztorról?

n Kalotaszegen született, vagy talán Kalotaszent-
királyon. Ott nőtt fel, a teológiára került, szinte 
minden vizsgája jelesre sikerült, mindent megta-
nult tehát, de nem volt Jézus követője. 
n Ez meg hogyan lehetséges?
n Visszakérdezek: tud biciklizni?
n Igen. 
n Én is, hatéves korom óta. És ha pár évig nem 
ülök kerékpárra, akkor is tudom, hogyan kell csi-
nálni. A megtérés is ilyen. Egyszerűnek tűnik, va-
lójában arról van szó, hogy az ember rábízza az 
életét Istenre. Lehet úgy is élni, hogy hiszek Isten-
ben, rendszeresen járok templomba, de mégis én 
vagyok a saját életemnek az ura, tehát nem bízom 
rá Jézusra, hogy vezesse az életemet. Lelkipásztor-

mindannyian úgy 

születünk, hogy 

távol vagyunk 

Istentől, 

de ha eljön 

az a pillanat, 

amikortól rábízzuk 

magunkat, 

akkor megfordul 

az életünk, és követni 

kezdjük őt.

Felemelő 
bizonyság-
tételek
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ként is lehet élni így, az ember mindent megtanul, 
tisztességesen végzi a dolgát. Ahogy elmondta, 
sikeresen szolgált egy gyülekezetben, sok mindent 
létrehozott, de nem jutott el odáig, hogy rábízza 
Jézusra az életét. Harmincéves volt már, amikor 
egy berekfürdői lelkészkonferencián szólította 
meg őt az Úr, ott bízta rá magát Jézus Krisztusra. 
n Önnel hogyan van ez?
n Én tizenöt éves koromban tértem meg, akkor 
hívtam be az életembe Jézust mint megváltómat. 
Addig Istentől távol éltem, hiszen mindannyian 
úgy születünk, hogy távol vagyunk Istentől, de ha 
eljön az a pillanat, amikortól rábízzuk magunkat, 
akkor megfordul az életünk, és követni kezdjük őt. 
Nálam 1991. július 20-a volt ez a fordulópont. 

n Visszatérve a júniusi evangelizációra, hogyan 
került ide az erdélyi Bódis Miklós lelkipásztor?
n Ő az elmúlt tíz-tizenöt évben sok helyen megfor-
dult a Kárpát-medence magyarlakta területein. Sok 
helyre hívják őt. Én Marcaliból ismerem, amikor ott 
szolgáltam, többször is vendégünk volt. A  kicsi, sőt 
pici marcali templom mindig tele volt, előfordult, 
hogy százharmincan érkeztek az evangelizációra, a 
gyerekek a szószék mellett álltak a lépcsőn. Sok em-
ber élete változott meg igehirdetésének hatására. 
Budapesten is szolgált már több helyütt, pár éve a ke-
rületi Kossuth téren tartott szabadtéri evangelizációt, 
ezt a reformátusok az evangélikusokkal együtt közö-
sen szervezték. Barátok vagyunk, remélem, máskor is 
köszönthetjük őt körünkben. Kerekes András



Flip-flop, fatalpú, gumi, magas sarkú, kun-
kori orrú, csillogós, szegedi. Hosszan so-
rolhatnánk, mennyiféle papucs 
létezik, de vajon kik hordták 
először, és hogyan lett a legnép-
szerűbb nyári lábbeli? 

NINCS ÚJ A NAP ALATT
Azt gondolnánk, hogy a papucs mint 
utcai viselet 21. századi kényelmi ta-
lálmány, régen ki sem léptek volna 
benne a házból, de mindig bebizonyo-

sodik, hogy az ókoriaknak 
mi „a cipőjüket sem 
vihetjük”. Az egyipto-
miak és a babilóniai-
ak inkább szandált, 
míg a perzsák és 
az asszírok főként 

egy magasabb szárú 
nyitott lábbelit hordtak. 

Ezekhez a lábbelikhez hason-
lóan valószínűleg a papucsok is Keletről 

származnak, ahol gyakran gazdagon díszítették 
őket hímzéssel és bélyegzett aranyozással. Eddig 
a legrégebbi papucsokat kopt sírokban találták a 
2–8. századból.

A TÉRHÓDÍTÁS
A papucs a földrészünkön először stílusosan az 
olasz csizmán jelent meg. Nagy valószínűség sze-
rint Bizáncon keresztül jutott el a félszigetre, és az 
5. században vált ismertté Európa többi részén is. 
Hazánkban igazán a török uralom idején terjedt el. 
A korai papucsok Európában általában bőrből és 
fából készültek. Lübeckben már a 15. század elején 

is létezett papucskészítő céh. 1444-ben 
született egy rendelet, amely előír-

ta, hogy a cipészeknek csak 
cipőt, a papucskészítők-
nek pedig csak papucsot 
szabad készíteniük.

FLIP-FLOP VAGY ZÖRI
A két bohókás név mögött egy több ezer éves tör-

ténet húzódik, a flip-flop őse ugyanis még pa-
piruszból és pálmalevelekből készült, 

viselése pedig a fáraó kiváltsága 
volt. Később Japánban is nép-
szerűvé vált, mert kiválóan 
szolgálta azt a szokást, mely 

szerint a házba való belépés 
előtt leveszik, távozáskor pedig felveszik a 
lábbelit. Az eredetileg rizsszalmából és egyéb 

növényi szálas anyagokból készült papucsot zöri 
névre keresztelték. A 20. századi nyugati kultúrák-
ban csak a második világháborút követően jelent 
meg, amerikai katonák importálták hazájukba 
mint szuvenírt. A zörit az amerikai divatipar ha-
mar felkapta, és igazi 
tengerparti lábbelit 
csinált belőle. A flip-
flop az 50-es években 
a kaliforniai életér-
zés részévé vált. Mivel a 
sarkunkat semmi sem rögzíti a papucs talpához, 
az minden lépésnél klaffogó hangot hallatva a tal-
punkhoz csapódik. Innen ered a flip-flop elneve-
zés, amely tehát egy hangutánzó szó. dv.

Keleti kényelem

Tudta?
A 19. század óta sok országban a kényelmes 

mamuszokat is papucsnak nevezik, még akkor is, 

ha van oldalsó részük, azaz valójában alacsony 

cipők. A „papucs alatt állni” kifejezés is ebből 

az időszakból származik: a középosztálybeli 

feleségek akkoriban gyakran viseltek házi 

papucsot. Azok a férjek, akik alárendelték magukat 

a „házi uralkodónak”, „papucs alá kerültek”, 

azaz papucsférjjé váltak.
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A mi papucsunk 
A paprikához hasonlóan a kézzel varrott és hímzett, díszes szege-

di papucs is igazi hungarikum. Közismert az a mondás, miszerint 

„a szegedi papucsnak párja nincs”. Ez azt jelenti, hogy az erede-

ti lábbeli forgatós volt, tehát a jobb és a bal lábra készült darab 

megegyezett. A papucs „szegediségét” alapvetően a minta adja, a 

piros vászonra hímzett kalászok, nefelejcsek, pipacsok, gyöngyvi-

rágok. Bizonyos típusok bojtosak vagy szalagosak voltak, sőt kü-

lönleges alkalmakkor fehér szegedi papucsok is készültek, ezeket 

menyasszonyok hordták az esküvőjükön. A papucskészítés ikoni-

kus alakja a népi iparművész Rátkai Sándor (1904–2011) volt.
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A sport és az édes élet 
helyszíne
Százhúsz évvel ezelőtt, 1903. május 4-én 
nyílt meg a Szemere-lövölde Pusztaszent-
lőrincen. Később a XVIII. kerület népszerű 
strandja lett, ma pedig a szintén közkedvelt 
Zila Kávéház – Krisztina Cukrászda és Étte-
rem működik a falai között.

A lövölde homlokzata a megnyitó idején

Céllövő verseny

A Május 1. strandfürdő bejárata 1957-ben

A strand parkja az 1960-as években

József főherceg (középen) a lövölde előtt

A tisztasági fürdő bejárata a dolgozókkal, 1967
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Az országgyűlési képviselő és földbirtokos Szeme-
re Miklóst 1902 novemberében választották meg 
a Budapesti Egyetemi Atlétikai Club elnökének. 
Szemere ebből az alkalomból „Legfőbb dicsőség a 
vitézség” jelszóval ígéretet tett arra, hogy a pusz-
taszentlőrinci birtokán svájci stílusú lövöldét épít-
tet, melyet az ifjúság használatára díjmentesen 
enged át. Az építkezés 1903 elején el is kezdődött, 
és már május 4-én nagyszabású nemzetközi céllö-
vő verseny keretében tartották az ünnepélyes meg-
nyitót, amelyre automobilokkal, fogatokkal, illetve 
külön villamossal érkezett az illusztris kül- és bel-
földi vendégsereg. Az eseményen tiszteletét tette 
Széll Kálmán miniszterelnök, Wlassics Gyula okta-
tásügyi miniszter, valamint József Ágost főherceg 
és felesége, Auguszta főhercegnő is. Délben a ver-
senyt ebédszünet szakította meg, Szemere vendé-
gül látta a 600 jelenlévőt, öt lacipecsenyés asszony 
sütötte számukra a disznóhúst. A lőrinci lövöldé-
ben még ugyanazon év októberében megtartották 
a második nemzetközi céllövő versenyt is.

Ezt követően egyre-másra rendezték itt a ran-
gos versenyeket, 1912-ben itt készült fel Prokopp 
Sándor olimpiai bajnok sportlövő is. Az első világ-
háború idején Szemere a katonaság lőgyakorlataira 
ajánlotta fel a létesítményt.

A háborút követően, 1920 után ritkábbak lettek 
a lövészetek, viszont megszaporodtak a helyi ren-
dezvények, 1923 áprilisában például Petőfi-ünne-
pet rendeztek itt. A környéken lakók kérésére végül 
1928-ban beszüntették a céllövést, majd 1930-ban 
Szemere Miklós örököse az épületet a településnek 

adományozta. Már az 1930-as években felmerült, 
hogy a területen strandfürdőt kellene létesíteni, és 
hévforrások reményében meg is kezdődtek a pró-
bafúrások. A második világháború idején a kérdés 
lekerült a napirendről, így Mattyák Aladár tervei 
szerint csak 1947-ben kezdték meg a strand építé-
sét, amely 1950-től fogadta a fürdőzőket. Az egy-
kori lövölde ekkor öltözővé lényegült át, ahol ösz-
szesen 660 szekrényt helyeztek el. A főváros egyik 
leghidegebb vizű strandjaként tartották számon 
a három hektáros területen elnyúló Május 1-et, 
a friss kútvíz 18,5 °C-os volt. A betonból készült 
nagymedence 50x25 méteres, míg a kör alakú gyer-
mekmedence 110 négyzetméteres volt – utóbbi ré-
szére azonban 30–32 °C-ra melegítették a vizet. 
1955–1957-ben a strand mellé tisztasági fürdőt is 
építettek, 1968-ban pedig kabinsorral bővítették 
az öltözők számát. Az 1960-as években a strandot 
naponta átlagosan hétszázan látogatták. 

A tisztasági fürdőt 1991-ben bezárták, a strand 
üzemeltetése az 1990-es években veszteségessé 
vált, ezért 1998-ban felszámolták, és a területé-
re lakóparkot építettek. A főépület – amelyet egy 
időben söröző-biliárdteremként hasznosítottak – 
1994-től fővárosi védettséget élvez. 1998-ban vá-
sárolta meg Zila László, aki az évekig tartó felújítás 
és átalakítás után 2003 januárjában nyitotta meg 
méltán híres éttermét és cukrászdáját.

De a bejárat felett ma is látható a felirat, mely a 
120 évvel ezelőtti avatóra emlékeztet: Caput Glo-
riae Virtus. Pápai Tamás László

Strandélet

A Zila Kávéház – Krisztina Cukrászda és Étterem, 2020
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Bigabi, a balga 
meztelencsiga
Közeledett Bigabi születésnapja. Barátai hetek óta 
tanakodtak, mivel lepjék meg őt. Óvatosan kérdez-
gették, próbálták kipuhatolni, minek örülne, azt 
persze nem árulták el neki, hogy miért kíváncsis-
kodnak. Bigabi tétován hajlítgatta ide-oda a szar-
vacskáit, nem értette, mire való ez a nagy titokza-
toskodás.

– Semmi különösebb vágyam nincs – mondta 
–, nekem az a boldogság, ha együtt vagyunk, és 
játszunk.

A barátoknak már csak három napjuk maradt, 
hogy kitaláljanak valami jó kis meglepetést. Gond-
terhelten üldögéltek, amikor egyszer csak kurjan-
tás hasított a levegőbe. Pál, a cinege kiáltott fel. 

– Megvan, pajtikáim! Eszembe jutott a megol-
dás! Amikor elvittem a hátamon egy kis repülőútra 
Bigabit, arról panaszkodott, hogy nincs háza.

– Persze hogy nincs – legyintett Szabina, a sü-
nilány –, a meztelencsigáknak nincs házuk. Ezért 
nevezik őket meztelennek. 

– Miért, én is meztelen vagyok, mégsem hívnak 
úgy, hogy Adorján, a meztelengörény?! Csak úgy, 
hogy Adorján, a görény – vetette közbe Adorján, a 
görény. 

– Csakhogy a csigák általában magukon hord-
ják a házukat. Kivéve a meztelencsigákat – okította 
a többieket Tivadar, a teknős. – Bigabi mindig leve-
lek alatt alszik. Talán így jó neki.

– Lehet, de azért az ötlet nem rossz – szólalt 
meg Kinga, a nyuszilány. – Tákoljunk össze egy ké-
nyelmes házat neki!

– Nem rossz ötlet? Hogyhogy nem rossz? 
Egészen szenzációs! – magasztalta Pál javaslatát 
Adorján. – Lássunk hozzá az építéshez!

– Várjatok, cimbikék! – hűtötte le a lelkesedést 
Ágoston, a vakond. – Először meg kell tervezni, 
hogy nézzen ki a házikó. Ne legyen se túl pici, se 
túl nagy, ne fújja el a szél, legyen bejárata. Satöbbi. 
Várom a jobbnál jobb javaslatokat. 

Bigabi barátai összedugták a fejüket, és pár óra 
alatt kitalálták, hogy nézzen ki a ház. Aztán kijelöl-
ték a helyét, és munkához láttak. Adél, az arany-
sakál a nádasban, Bianka, a bodobács és Gina, a 
szarvasbogár a mezőn, Ágoston pedig a föld alatt 
gyűjtött alapanyagokat. Leveleket, ágakat, kavicso-
kat szedtek össze. Amikor ezzel megvoltak, Kinga, 
Bianka és Gina az összeillesztésükön kezdett dol-
gozni, Szabina pedig réseket szúrt rájuk a tüskéi-
vel, hogy levegőt is kapjon majd a kis lakó. Adorján 
a földről, Pál a levegőből szervezte a munkálatokat. 

A ház a születésnap reggelére elkészült. Dél-
után, amikor mindannyian összegyűltek a Barát-
ság-mezőn, Pál a magasba emelkedett. 

– Kedves Bigabi! – szólította meg az ünnepel-
tet. – Nagy nap a mai! A születésnapod!
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– Tényleg? – ámult el Bigabi –, teljesen kiment 
a fejemből! 

– Csakhogy a miénkből nem, picinyem! Készí-
tettünk neked egy szuper ajándékot – ezzel a hátá-
ra mutatott. Bigabi rájött, mit szeretne.

– Szálljak fel rád? – kérdezte.
– Szállj. Én pedig felszállok veled, és odarepí-

telek. Ti gyertek gyalog – fordult oda a többiekhez. 
Pár perc alatt a helyszínre értek. És elállt a sza-

vuk a meglepetéstől. A ház összeomlott, a levelek 
nagy része hiányzott.

– Itt meg mi történt? – kérdezte döbbenten 
Kinga. 

– Fincsi kajcsikat találtam itt nemrég – magya-
rázta Bigabi. – Puha leveleket, nedves, szaftos föl-
det, csak a kövekkel nem tudtam mit kezdeni. 

– Ó, te balga Bigabi, belakmároztad az aján-

dékodat?! – csapta össze a pracliját Kinga. – Ezt a 
házikót építettük neked a születésnapodra!

Bigabi zavarában megint a szarvacskáit forgat-
ta. 

– Őőő. Izé… Nem tudtam… De köszönöm… És 
nagyon finom volt… 

– Hát ez szenzációs! – kacagott Adorján. 
– Semmi baj, nem sértődünk meg! – sietett 

megnyugtatni Bigabit Bianka.
– Tudjátok, mit? – szólalt meg Gina. – Építsünk 

fel egy nagyobb házat, ahová bármikor bemehe-
tünk játszani!

– Rendben, de én is szeretnék részt venni az 
építésében! – mondta Bigabi.

– Az csak természetes, cimbikém! Ez már nem 
szülinapi ajándék lesz, hanem a mi közös játszó-
házunk!
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Vidám játékokat is tervezhetsz a ka-
lózbulira, mi most egy célbadobós já-

ték ötletét kínáljuk.
Az elkészítése nagyon egyszerű, egy pa-

pírdobozra fessél tetszésed szerinti formát, 
vágd ki, és a zoknijaidat gombócformába 
tekerve kezdődhet is a játék. Anya, biztosan 
meg fog dicsérni, mert végre minden zoknid-
nak meglesz a párja. Ugye, hogy megéri?

Szervezz egy nyári partit a barátaidnak, ahol meg-

található minden kellék egy jó kis kalózbulihoz! A 

jókedv garantált!

Íme, néhány javaslat:

Séták alkalmával gyűjtsél kavicsokat, és fesd 

be őket fényesen csillogó ezüst- és aranyszínű-

re. Amíg száradnak, iránytűt készíthetsz, hiszen 

a kalózhajó irányításához ez elengedhetetlen a 

nyílt tengeren. Az iránytű sablonját megtalálod 

itt, csak másold le bátran!

Távcső nélkül bizony nehéz tájékozódni és 

rábukkanni a kincses szigetre. Az elkészítésé-

hez két papírhengerre, ragasztóra és spárgára 

lesz szükséged. Kövesd figyelemmel az ábrát, 

és máris kémlelheted a kék tenger vizét.

Egy kalóz kard nélkül nem szállhat a nyílt 

tengerre! Készítsd el a saját kardodat, hogy a 

kincsért folytatott versenyben te legyél a nyerő!

Kalózbuli 1. 

Kalózbuli 2. 

A feladatokat és a rajzokat készítette:
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Hajóra fel, és indulhat a kincskeresés! 
Vajon melyik hullám repít el a kincses-
ládához? Kövesd a vonalakat, és hama-
rosan meglepetésben lesz részed!

Kincskereső
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Szaniszló Sándor

polgármester
Demokratikus Koalíció
Tel.: 296-1320, 296-1330
E-mail: polgarmester@bp18.hu
Facebook:  
https://www.facebook.com/SzaniszloSandorOfficial/
Fogadóóra: előzetes egyeztetés alapján minden hónap első hétfő-
jén 16 és 18 óra között a Polgármesteri Hivatalban (Üllői út 400.).
Bejelentkezés a 296-1320 vagy a 296-1330 telefonszámon.

Somody László
alpolgármester
Momentum

Tel.: 296-1315
Mobil: +36-30-248-76-50
E-mail: somody.laszlo@bp18.hu
Facebook: https://www. 
facebook . com/somodylaszlo18ker/
Előzetes egyeztetés alapján minden 
hónap utolsó hétfőjén 16 és 18 óra 
között a Polgármesteri Hivatalban 
(Üllői út 400.). Bejelentkezés a 296-

1315 számon. Képviselői fogadóóra minden hónap első kedd-
jén 17 és 17.45 között a Kerekerdő Óvodában (Attila u. 9.).

Kőrös Péter
alpolgármester
MSZP

Tel.: 296-1318
Mobil: +36-30-249-50-72
E-mail: koros.peter@bp18.hu
Facebook: https://www. 
facebook . com/Koros.Peter.18.
kerulet/
Előzetes egyeztetés alapján minden 
hónap utolsó hétfőjén 16 és 18 óra kö-
zött a Polgármesteri Hivatalban (Üllői 

út 400.). Bejelentkezés a 296-1318 telefonszámon. Képviselői 
fogadóóra: minden hónap utolsó szombatján 10 és 12 óra kö-
zött a Kondor Béla Közösségi Házban (Kondor Béla sétány 8.).

MAKAI TIBOR
alpolgármester
Jobbik

Mobil: +36-70-409-71-80
E-mail: makai.tibor@jobbik.hu
Facebook: https://www.facebook.
com/makai.tibor
Fogadóóra: előzetes egyeztetés alapján, 
minden hónap utolsó hétfőjén a Polgár-
mesteri Hivatalban (Üllői út 400.).

Petrovai László
alpolgármester
Párbeszéd Magyarországért

Tel.: 296-1350
Mobil: +36-30-252-93-68
E-mail: petrovai.laszlo@bp18.hu
Facebook: https://www. 
facebook . com/petrovailaszlo/
Előzetes egyeztetés alapján minden 
hónap utolsó hétfőjén 16 és 18 óra 
között a Polgármesteri Hivatalban 

(Üllői út 400.). Bejelentkezés a 296-1350 telefonszámon.

kunhalmi ágnes
a kerület országgyűlési képviselője
MSZP

Fogadóóra: minden hónap utolsó csütörtökén 17–19 óra kö-
zött az MSZP-székházban (Üllői u. 337.). Minden hónap máso-
dik csütörtökén 16–18 óra között az Ady Endre u. 83/B alatti 
képviselői irodában. Bejelentkezés a 205-3045 te le fonszámon 
hétköznapokon 14–18 óra között.

Önkormányzati Képviselők

Banga Zoltán
LMP
Mobil: +36-30-779-67-86
E-mail: banga.zoltan1@gmail.com
Fogadóóra: minden hónap első hétfőjén 17 és 19 óra között a 
Kandó Téri Általános Iskolában. Előzetes egyeztetés szükséges 
a 06-30-779-6786 telefonszámon.
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Bauer Ferenc
Fidesz–KDNP
Mobil: 06-30-159-95-92
E-mail: bauerferi@t-onlinehu
Előzetes telefonos egyeztetés alapján.

Dabasi Ottóné
Demokratikus Koalíció
Mobil: +36-20-592-48-00
E-mail: evadabasi04@gmail.com
Fogadóóra: minden hónap második hétfőjén 17 és 18 
óra között a Csontváry Kosztka Tivadar Általános Iskola 
ebédlőjében (Kondor Béla sétány 10.). Előzetes egyezte-
tés szükséges a 06-20-592-4800 telefonszámon.

Dámsa József Lajos
Fidesz–KDNP
Mobil: +36-20-412-28-50
E-mail: jozsef.damsa@gmail.com
Előzetes telefonos egyeztetés alapján.

Fehér Gábor
MSZP
Mobil: +36 30 955 7347
Minden kedden 16–18 óra között a Darus utcai iskolá-
ban, minden pénteken 16–18 óra között a Góriett sport-
iskolában. Szociális és lakásügyekben minden hónap 3. 
csütörtökjén az Üllői út 286-ban előzetes egyeztetés 
alapján.

Ferencz István
Demokratikus Koalíció
Tel.: +36-20/934-7444
Fogadóóra: előzetes egyeztetés alapján

Galgóczy Zoltán
Fidesz–KDNP
Mobil: 06-30-927-37-40
E-mail: gz777@freemail.hu
Előzetes egyeztetés alapján.

Kassai Dániel
független
Mobil: +36-30-407-45-61
E-mail: kassai.daniel.reka@gmail.com
Előzetes egyeztetés alapján a Polgármesteri Hivatalban 
(Üllői út 400.). Bejelentkezés a 06-30-407-4561 telefon-
számon.

Kádár Tibor
Fidesz–KDNP
E-mail: kadar.tibor@fidesz.hu
Minden hónap első péntekjén 17–18.30 között a Vö-
rösmarty iskolában, minden hónap második péntekjén 
17–18.30 között a Piros Iskolában.

Kiss Róbert
Fidesz–KDNP
Mobil: +36-20-572-66-81
E-mail: kisrob@freemail.hu
Előzetes egyeztetés alapján.

Láng István
Demokratikus Koalíció
Mobil: +36-30-951-72-27
E-mail: lang.istvan01@gmail.com
Fogadóóra: minden hónap második keddjén 18 és 19 
óra között az Eötvös Loránd Általános Iskolában (Laka-
tos út 30.). Előzetes egyeztetés szükséges a 06-30-951-
7227 telefonszámon.

Dr. Lévai István Zoltán
Fidesz–KDNP
Mobil: +36-30-942-73-79
E-mail: levaiz79@gmail.com
Előzetes egyeztetés alapján.

Nagy Balázs
Momentum
Mobil: +36-20-206-73-55
E-mail: nagy.balazs.istvan@gmail.com
Előzetes egyeztetés alapján.

Nagy Károly
független
E-mail: nagy.karoly@bp18.hu
Előzetes egyeztetés alapján.

Pál Norbert
MSZP
E-mail: palnorbert.pestimre@gmail.com
Fogadóra: minden hónap második csütörtökjén 16 és 
18 óra között, Ady Endre utca 83/B. Előzetes egyezte-
tés szükséges a hétköznap 14 és 18 óra között hívható 
 06-1-205-3045 telefonszámon.

Szarvas Attila Sándor
Fidesz–KDNP
Mobil: +36 30 455 7479
Előzetes egyeztetés alapján.

Tóth Kálmán
Fidesz–KDNP
Mobil: +36-20-974-23-78
E-mail: bokay.kepviselo@gmail.com
Előzetes egyeztetés alapján.

A Városgazda XVIII. kerület
Nonprofit Zrt. elérhetőségei

Ügyfélszolgálat
1181 Baross utca 7.
Telefonon: hétfőn 8–18, kedden, szerdán és csütörtökön 
8–16, pénteken 8–13 óra között a +36-30-549-6922-es 
mobil- és a 297-0799-es vezetékes telefonszámon.  E-mail: 
ugyfelszolgalat@varosgazda18.hu. Személyes ügyfélfo-
gadás: hétfőn 10–18, szerdán 8–16, pénteken 8–12 óra 
között.

Közérdekű információk

és címek

Ingyenes jogi tanácsadás a Polgármesteri Hiva-

tal ügyfélszolgálatán.

Telefonos jogsegély-szolgálat a 296-1438-as 

számon, hétfőn 14:00–16:00 óra között és  szer-

dán 8:00–9:00 óra között.

Pestszentlőrinc-Pestszentimre 

 Polgármesteri Hivatal

Üllői út 400. Tel.: 296-1300

Hatósági Főosztály

Üllői út 400. Tel.: 296-1300

A személyes ügyfélfogadás szünetel!

XVIII. Kerületi Kormányhivatal

Városház u. 16. Tel.: 896-4319. Hivatalvezető: 

Hodruszky Csaba. Ügyfélfogadási idő: H.:  13–

17, Sz.: 8–12 és 13–16, P.: 8–12

Kormányablak 

Üllői út 445. Tel.: 896-4098. Nyitvatartás: H.: 

8–18 óráig, K.: 8–16 óráig, Sz.: 11–19 óráig,                  

Cs.: 8–16 óráig, P.: 8–14 óráig. Soron kívüli 

ügyintézéshez időpontfoglalásra a www.ma-

gyarorszag.hu és a www.1818.hu internetes 

oldalon, valamint a 1818-as telefonszámon van 

lehetőség.

Pestszentimrei Ügyfélszolgálati Iroda

Nemes u. 14. Tel.: 290-8493, 297-5619

A személyes ügyfélfogadás szünetel!

Pestszentimrei referensi iroda

Tel.: 294-1685. Pestszentimrei Városrészi Ön -

kormányzat (www.bp18.hu)

Közjegyzők

Üllői út 423. I. em. Tel.: 296-0809

Bartók L. u. 5. III. 6. Tel.: 297-4110

Üllői út 365. I. 1. Tel.: 290-0809

Zsebők Zoltán Szakrendelő

Thököly út 3. Tel.: 297-1210

www.18euszolg.hu

Pintér Kálmán Szakrendelő

Nemes u. 18. Tel.: 297-1210

www.18euszolg.hu

Rendőrkapitányság

Üllői út 438. Tel.: 292-9212

Tűzoltó-parancsnokság

Üllői út 235. Tel.: 459-2319

Közbiztonsági Centrum

Kondor Béla. sétány 1. Tel.: 294-1011

kisokos
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hirdetés

SZEMÉTGYŰJTŐ
Feladatok
A társaság által kezelt közterületeken meghatározott útvonaltervek 
szerint a hulladékgyűjtő edények ürítése; a műanyag zsákok pótlása; a 
megtelt zsákok lezárása és a kijelölt helyen való összegyűjtése elszál-
lítás céljából; a hulladékgyűjtő edények környezetének tisztán tartása, 
hulladékmentesítése; a görgeteges szemét összegyűjtése; a hulladék-
gyűjtés helyszínein esetleg tapasztalt rongálások, hibák jelzése az osz-
tályvezetőnek; a társaság kezelésébe tartozó, kiürített önkormányzati 
lakások lomtalanítása. 
Elvárások 
Jó szervező-, kommunikációs és együttműködési készség; kulturált és fe-
gyelmezett magatartás; csapatszellem; megbízható, önálló, felelősségteljes 
munkavégzés.

PARKFENNTARTÓ
Feladatok
A társaság kezelésben lévő közterületeken kertészeti, parkfenntartási, kar-
bantartási feladatok végzése; szükség szerint egyéb, szakképzettséget nem 
igénylő feladatok ellátásában való közreműködés; a zöldfelületek esztétikai 
képének tervezése, formálása, parkosítás; az évszaknak megfelelő növényá-
polás (talajművelés, nyírás, locsolás, gyommentesítés); zöldhulladék-keze-
lés (összegyűjtés, komposztálás); a gyomirtó és növényvédő szerek szaksze-
rű kezelése; a kertészeti gépek kezelésével megbízott munkavállalók esetén 
a damilos gép, illetve az önjáró fűnyíró traktor kezelése.
Elvárások 
Együttműködési készség; kulturált és fegyelmezett magatartás, csapatszel-
lem, megbízható, önálló, felelősségteljes munkavégzés; a kertészeti gépek 
kezelésével megbízott munkavállalók esetén a vonatkozó OKJ-s vagy kis-
gépkezelői képzettség.

VÍZVEZETÉK-SZERELŐ
Feladatok
A mosdók, mosogatók, csaptelepek, szifonok szükség szerinti cseréje vagy 
javítása; a WC-csészék, tartályok és tartozékaik javítása, cseréje; a falakon 
kívüli csőrepedések megszüntetése, kisebb dugulások elhárítása; a keverő 
csaptelepek, kerti csapok karbantartása, rendeltetés szerinti működésük 
biztosítása; a melegvíz-ellátó berendezések javítása, vízoldali bekötése stb.; 
egyéb, napi hibaelhárítási munkák elvégzése.
Elvárások 
Vízvezeték-szerelő végzettség; igényes munkavégzés.
Előnyök
B-kategóriás jogosítvány; a szakmában szerzett gyakorlat és tapasztalat.

ASZTALOS
Feladatok 
Az épületek faszerkezetű nyílászáróinak és berendezési tárgyainak (beépí-
tett szekrény, bútor, lambéria) karbantartása és felújítása; könnyen össze-
szerelhető bútorok gyártása. 
Elvárások 
Szakirányú végzettség; legalább 1–3 éves szakmai tapasztalat; megbízható, 
precíz munkavégzés.
Előnyök 
B-kategóriás jogosítvány.

KŐMŰVES
Feladatok
A magasépítési osztály feladatkörén belül kőművesmunkák elvégzése (épü-
letek karbantartása, építőmesteri fenntartási munkák, magasépítő-ipari 
munkák). 
Elvárások
Szakirányú végzettség; legalább 1–3 éves szakmai tapasztalat; megbízható, 
precíz munkavégzés. 
Előnyök 
B-kategóriás jogosítvány.

SEGÉDMUNKÁS
Feladatok
A mélyépítési és a magasépítési osztályon belül segédmunkási feladatok 
ellátása.
Elvárások 
Rugalmasság, fizikai állóképesség, megbízhatóság, pontosság.
Előnyök
B-kategóriás jogosítvány.

SEGÉDMUNKÁS (LOGISZTIKA)
Feladatok
A rakodási, pakolási és egyéb anyagmozgatási stb. feladatok ellátása; a lo-
gisztikai osztály feladatkörén belül felmerülő egyéb segédmunkási feladatok 
ellátása.
Elvárások
Alapfokú végzettség, önálló, megbízható munkavégzés. 
Előnyök
B-kategóriás jogosítvány.

INTÉZMÉNYTAKARÍTÓ 
Feladatok 
Irodák, telephelyek, egyéb létesítmények (például uszoda, sportcsarnok) ta-
karítása; közterületi létesítmények takarítása; kisebb rendezvények, esemé-
nyek kapcsán a takarítási feladatok ellátása; ha vállalja a balatoni takarítást, 
a balatonakali gyermektáborunkban a helyiségek, közösségi a terek és egyéb 
területek takarítása, valamint segédkezés az étkeztetésnél, tálalásnál. 
Elvárások
Alapfokú végzettség; folyamatos többműszakos munkarend vállalása; sza-
bálykövető és felelősségteljes munkavégzés. 
Előnyök 
Szakirányú takarítógép-kezelői végzettség; hasonló területen szerzett ta-
pasztalat.

BALATONAKALI, TAKARÍTÓ
Feladatok 
A tábor helyiségeinek, közösségi tereinek és egyéb területeinek előírás szerinti 
száraz és nedves takarítása, szemeteseinek ürítése; a berendezési, használati 
tárgyak és eszközök (bútorok, csaptelepek, kilincsek, villanykapcsolók, tükrök 
stb.) rendszeres tisztítása; a csoportok váltása közötti nagytakarítás, ágyne-
műcsere; a takarítóeszközök és a tisztítószer-készlet ellenőrzése, igénylése; a 
takarítószerek felhasználására vonatkozó biztonsági előírások betartása és be-
tartatása; a takarítószerek előírás szerinti tárolása; a napi háromszori étkezés 
alkalmával a tálalási és az étkezéseket követő takarítási feladatok ellátása. 

A Városgazda XVIII. kerület Nonprofit Zrt. munkatársakat keres!
Jelentkezés módja: önéletrajzzal – a pozíció megnevezésével és a bruttó bérigény megjelölésével – e-mailben: 
allas@varosgazda18.hu vagy postán: Városgazda XVIII. kerület Nonprofit Zrt., 1181 Budapest, Baross utca 7.

Amit kínálunk: biztos, hosszú távú munkalehetőség, családias munkahelyi légkör, szakmai fejlődés, képzé-
seken való részvétel, kedvezményes üdülési lehetőség, alkalmazottikártya-kedvezmény, egyes szakterületeken 
teljesítményen alapuló, alapbéren felüli jövedelem (teljesítménybér, mozgóbér), munkáltatói kamatmentes 
lakáscélú kölcsön, egészségmegőrzési programok (szűrővizsgálatok, sportrendezvények), gyermekeknek biz-
tosított szolgáltatások, programok (sportolási lehetőség szakosztályi keretek között, a nyári időszakban gyer-
mekfelügyelet programokkal stb.), családok támogatása (gyermek születése esetén egyszeri kifizetés).
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Elvárások 
Alapfokú végzettség; jó problémakezelő és együttműködési készség; kul-
turált és fegyelmezett magatartás, csapatszellem; megbízható, önálló, 
szabálykövető és felelősségteljes munkavégzés; kiválasztás esetén vállalja, 
hogy részt vesz a foglalkoztató által megszervezett tüdőszűrésen és fog-
lalkozás-egészségügyi vizsgálaton (az egészségügyi kiskönyv megszerzése 
érdekében). 
Előnyök
Szálláshely-takarításban, óvodában, iskolában, gyermektáborban takarítói 
feladatokban, közétkeztetési, vendéglátóhelyen tálalási, takarítási felada-
tokban szerzett tapasztalat.

GONDNOK-PORTÁS
Feladatok
Portaszolgálati, valamint általános üzemeltetési és fenntartási feladatok ellá-
tása; a személy- és a gépjárműforgalom ellenőrzése; a telephelyre érkezők biz-
tonságos és szabályos be- és kiléptetése; az igénybevétel, a belépési jogosultság 
ellenőrzése; a jogosulatlan pálya- és egyéb létesítményhasználók azonosítása; a 
telefonközpont kezelése, a beérkező telefonhívások fogadása; a létesítmények 
igénybevételi időbeosztásának naprakész ismerete; a létesítmény területére tele-
pített biztonságtechnikai eszközök felügyelete; a telephelyen található épületek, 
tereptárgyak, egyéb kihelyezett berendezések, eszközök megfigyelése; lopás, tűz 
vagy más veszélyhelyzet azonnali jelentése, intézkedés a kiadott utasítás sze-
rint; a veszélyt jelentő hibák azonnali jelzése, azok elhárításának haladéktalan 
megkezdése; a rábízott gépek és eszközök szakszerű üzemeltetése, használata, 
azok karbantartása; a telephelyen belüli munkák elvégzése (fűnyírás, gallyazás, 
kertészkedés, járdakarbantartás stb.); a munkakörhöz kapcsolódó adminisztratív 
feladatok ellátása, nyilvántartások vezetése. 
Elvárások
Alapfokú végzettség; jó problémakezelő és együttműködési képesség; kul-
turált és fegyelmezett magatartás, csapatszellem; megbízható, önálló, sza-
bálykövető és felelősségteljes munkavégzés; felhasználói szintű számítás-
technikai ismeretek.
Előnyök
B-típusú jogosítvány; hasonló területen szerzett tapasztalat; vízszerelői/
villanyszerelői/lakatos végzettség.

HÁZTECHNIKUS
Feladatok
A BUD Aréna működését szolgáló épületgépészeti berendezések, hálózatok 
és eszközök működtetése, kezelése, a működés naponkénti ellenőrzése; az 
épületgépészeti berendezések, hálózatok és eszközök karbantartása és szak-
karbantartásuk irányítása, felügyelete; munkalapok igazolása; hibák feltá-
rása, hibajavítás, szerelés; a berendezések és eszközök műszaki állapotának 
nyilvántartása; egyéb épületüzemeltetési feladatok; a munkaköri feladatok 
ellátása során felmerülő adminisztratív feladatok. 
Elvárások
Legalább középfokú végzettség (épületgépész, gépész, fűtésszerelő vagy 
gázkészülék-szerelő); minimum 3 éves szakmai tapasztalat épületgépésze-
tet érintő karbantartási vagy kivitelezési területen; szakmai hivatástudat, 
a szakismeretek folyamatos fejlesztésének igénye; önálló, precíz, megbíz-
ható munkavégzés; kiváló kommunikációs és problémamegoldó képes-
ség, együttműködődési készség; az MS Office felhasználói szintű ismerete 
(Word, Excel, Outlook); B-kategóriás jogosítvány.
Előnyök 
Szakirányú műszaki végzettség (épületgépész technikus, gépésztechnikus 
vagy gázkészülék-szerelő); hőszivattyús berendezések üzemeltetésében, 
karbantartásában szerzett tapasztalat; elektromos szabványossági felül-
vizsgálói végzettség.

USZODAMESTER
Feladatok
Az úszómedencében, a medencetérben és a strandmedencében tartózkodók 
életének, testi épségének védelme, a házirend betartatása; az úszómedence 
és környezete tisztaságának, valamint az előírt vízminőségnek az ellenőr-
zése, regisztrálása az uszodanaplóban; a szauna előírás szerinti működte-
tése; a hatósági ellenőrzések kapcsán a terület biztosítása az üzemviteli 
szabályzat szerint, a felvett helyszíni jegyzőkönyvek igazolása; az uszodák 

és a strand gépészeti, karbantartási feladatainak ellátása az érvényes tech-
nológiai utasításoknak megfelelően; aktív együttműködés az uszodagépész 
kollégákkal; a bérlői sávtükör alapján az igénybe vevők ellenőrzése; a mun-
kakörhöz tartozó ellenőrzési és adminisztratív feladatok ellátása.
Elvárások
Úszómester-uszodamesteri végzettség; hasonló munkakörben szerzett 
tapasztalat; pontos, felelősségteljes munkavégzés; műszakos munkarend 
vállalása.

RAKTÁROS
Feladatok
Fizikai árumozgatás a raktárvezető utasítása és a felmerülő igények szerint; 
a kivitelezési egység által igényelt anyagok kiadása, a fel nem használt, il-
letve a bontásból eredő anyagok visszavételezése; a társaság által vásárolt 
anyagkészlet és tárgyi eszközök nyilvántartása; a raktárban történő min-
dennemű anyagmozgatással kapcsolatos adminisztratív feladatok ellátása; 
a dolgozóknak kiadott szerszámok egyedi nyilvántartása.
Elvárások 
Raktárban szerzett tapasztalat; jó fizikai erőnlét, állóképesség; pontos, fe-
lelősségteljes munkavégzés; rendszerben való gondolkodás, csapatmunka. 
Előnyök
Több területre kiterjedő anyagismeret (barkács-, villanyszerelési, vizes és 
építőipari anyagok ismerete).

GÉPKOCSIVEZETŐ, RAKODÓ ÉS AUTÓMOSÓ 
Feladatok
Áru átvétele és átadása, rendeltetési helyre történő szállítása; közremű-
ködés a rakodási feladatokban; a társaság flottájába tartozó gépjárművek, 
valamint kis- és nehézgépek belső és külső takarítása; a gépjárművek, gépek 
telephelyen belüli mozgatása azon gépjárművek esetében, amelyekre a ve-
zetői engedély kiterjed. 
Elvárások
Alapfokú végzettség; önálló, megbízható munkavégzés; B-kategóriás jogo-
sítvány.
Előnyök
Hasonló munkakörben szerzett tapasztalat.

TEHERGÉPKOCSI-VEZETŐ ÉS RAKODÓ
Feladatok 
Tehergépkocsi vezetése; a szállítandó rakomány teljes körű kézi anyagmoz-
gatása; a  rakodási és a kapcsolódó egyéb fizikai feladatok ellátása; a társosz-
tályokon dolgozók munkájának segítése külső munkavégzési területeken; a 
gépjármű műszaki állapotának ellenőrzése, a gépjármű rendszeres ápolása.
Elvárások 
C-kategóriás gépjárművezetői engedély; jó fizikai állóképesség és terhelhe-
tőség; fegyelmezett, szabálykövető, megbízható feladatellátás.

TÁRSASHÁZI ÜGYINTÉZŐ
Feladatok 
A szolgáltatókkal való közműegyeztetések; a közös tulajdont képező 
föld, építmény, berendezések, felszerelések fenntartásával, üzemelte-
tésével, karbantartásával és felújításával kapcsolatos teendők ellátá-
sa; a halaszthatatlan hibaelhárítások intézése (gyorsszolgálati munka 
megrendelése); az elhárítás ellenőrzése, ellenőriztetése; az állagmeg-
óvási munkákkal kapcsolatos ügyintézés; a házak gépészeti berende-
zéseinek üzemképes állapotban tartása, ellenőrzése, a felülvizsgálatok 
elvégeztetése; átalánydíjas szerződések megkötése; a munkavégzés 
ellenőrzése; a tulajdonosok, a bérlemények törzsadatainak nyilván-
tartása; általános ügyviteli adminisztráció (postázás, levelezés, doku-
mentálás); egyeztetések, a panaszok, reklamációk ügyintézése; kár-
bejelentés, biztosítókkal való kapcsolattartás; közgyűléseken történő 
részvétel és közgyűlés tartása, előkészítése.
Elvárások
Középfokú végzettség (érettségi); szakirányú képzettség (társasházkezelő); tár-
sasházkezelésben szerzett gyakorlat (1–3 év); B-kategóriás jogosítvány; hatá-
rozott, magabiztos fellépés, kiváló kommunikációs készség szóban és írásban; 
precíz, megbízható, felelősségteljes munkavégzés; PC-programok (Excel, Word) 
felhasználói szintű ismerete; csapatmunkára, együttműködésre való készség.
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Házhoz megyek!  Fogsor készítését, javítását vállalom garanciával. 
Hívjon bizalommal!Telefon: 06-20-980-3957

SZŐNYEGTISZTÍTÁS, KÁRPITTISZTÍTÁS a leggyorsabban! Melegvi-
zes mélymosás, vegytisztítás, szegés, javítás, függöny, takaró. Kár-
pittisztítás otthonában. Telefon: 06-1-280-75-74, mobil: 06-30-94-
94-360, www.szonyegexpressz.hu

Számítógépek javítása helyszínen, hétvégén is. Vírusirtás, tanács-
adás, telepítések, alkatrészcsere garanciával. Ingyenes kiszállás. 
Aradi Zoltán Tel: 06-70-519-2470, Email: szerviz@szerviz.info

Redőny, szúnyogháló, napellenző, szalagfüggöny, reluxa, roletta, 
készítés-szerelés különböző kivitelben garanciával. Redőny gurtni-
csere, átalakítás, javítás, napellenző ponyvacsere, egyéb árnyékoló 
javítás. Nemeskéri Árnyékolás: 06-20-971-9201, 257-1875

Kazáncsere, kéménybélelés teljes ügyintézéssel szolgáltatók felé, 
garanciális beüzemelés, egykézben kedvező ár. Kérjen ajánlatot! 06-
70/227-3040, 06-70/3041, www.olcsonkazancsere.hu 

Kellemes nyaralást! Ránk a legmelegebb helyzetben is 
számíthatsz. Szeretettel vár a Body-Face Academy & 
Spa Szépségszalonban Csom Barbara kozmetikus mes-
ter. www.kozmetikusbudapest.hu Telefon: (30) 6244816 

Szobafestést-mázolást, tapétázást, gipszkarton szerelést vállalok, 
korrekt áron, ingyenes felméréssel és árajánlat készítéssel. Korrekt 
és kedvező árakkal dolgozunk! Tel.: 0670/324-7125

ÉPÍTÉSZMÉRNÖK – családi házak, társasházak, irodaházak 
és csarnok épületek tervezése a gondolattól a megvalósulá-
sig végigkísérve – építészeti rajzok, felmérési tervek készítése 
–belsőépítészeti tervezés – 3D látványtervezés – energetikai 
tanúsítvány készítés – műszaki ellenőrzés – műszaki tanács-
adás – teljes körű projekt menedzsment – 18. kerületi meg-
rendelésekre kedvezmény! www.noorbert.hu 06-30-847-0047

Kertépítés, térkövezés, kerítésépítés, betonozási munkák, gyepesí-
tés, favágás, bozótirtás, permetezés, támfalépítés. Díjmentes felmé-
rés. Web: www.telekrendezes.hu tel: 06-20/259-6319 

Tetődoktor! Régi hajlott tetők javítása, cseréje, beázás el-
hárítás, bádogozás, Lindab tető, új tető cserepezése, kisebb 
javítások, SOS munkák: 0630/622-5805, 0620/492-4619 

Csatornamanó Kft.! Duguláselhárítás. Csatornakamerázás. Vízsze-
relés. Minden Nap! Mátrai Imre Tel: 06-30-911-8536

A Korrekt Szolgáltatások Kft teljes körű takarító szolgálat 
2014-óta vállal magánszemélyek és cégek részére minden 
jellegű takarítást. Keressen minket bizalommal. www.
nagytakaritas.com, 06-30/511-7895 

VILLANYSZERELÉS! Kisebb - nagyobb villanyszerelési munkákat 
vállalok rövid határidővel garanciával. Tel: 06-70/515-6114

Tetőfedést, bádogozást azonnali kezdéssel, garanciával 
vállalok. T: 291-5966, Mobil:0630/458-6231

Kőműves munkát azonnali kezdéssel vállalok. T: 291-
5966, Mobil:0630/458-6231

Teljes munkaidős TAKARÍTÓ munkatársakat keresünk nap-
palos és éjszakai munkavégzésre VERSENYKÉPES BÉREZÉS-
SEL, Vecsésen található ipari parkba. Jelentkezz még ma! 
E-mail: adam.arnold@jusec.hu Telefon: O6 70 512 4828

Érvényes vagyonőri igazolvánnyal és tanúsítvánnyal ren-
delkező kollégákat keresünk VAGYONŐR munkakörben 
Budapesten lévő irodaházak őrzésére. Jelentkezz még ma! 
E-mail: hr@jusec.hu Telefon: O6 70 902 7293 

INGATLAN
Eltartási vagy örökösödési szerződést kötnénk idős személlyel. 
Megoldjuk gondjait, segítünk mindenben, ottlakással vagy anélkül. 
0630/9543987 

Fiatal diplomás házaspár életjáradéki szerződést kötne idős hölgy-
gyel vagy úrral. Tel.: 06-30/965-0495 

Eltartási vagy életjáradéki szerződést kötnék egyszeri nagyobb ösz-
szeg vagy havi fix összeg vagy mindkettő! Segítség megoldható! 06-
30/299-7335
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Bóka y-kerti

KEZDÉSI IDŐPONT 19:00 ÓRA
FACEBOOK.COM/PROGRAMOK18 
VAROSGAZDA18.HU/BOKAYKERTIESTEK

JAZZ Á LA CARTE
07. 01., SZOMBAT

DANUBE RIDDIM
07. 07., PÉNTEK: 18:30

PRESSO BAND
07. 08., SZOMBAT

ARANYTORKÚ TONY
07. 14., PÉNTEK

HENDZSÓ
07. 15., SZOMBAT

ABAHÁZI CSABA 
AKUSZTIK
07. 21., PÉNTEK

KÖZÉPKORI 
TÁNCHÁZ
07. 22., SZOMBAT

MON AMOUR
07. 28., PÉNTEK

LECKE UTCA 
AKUSZTIKUS TRIÓ
07. 29., SZOMBAT

ABAHÁZI CSABA 
AKUSZTIK
08. 04., PÉNTEK

GYŐRI-TELEK MÁRTI
08. 05., SZOMBAT 

HENDZSÓ
08. 11., PÉNTEK

JAZZ Á LA CARTE
08. 12., SZOMBAT 

KINGA ÉS GERY DUÓ
08. 18., PÉNTEK

A rendezvény szervezője: Budapest Főváros XVIII. kerület Pestszentlőrinc-Pestszentimre Önkormányzata és a Városgazda XVIII. kerület 
Nonprofit Zrt. A programváltoztatás jogát fenntartjuk!

PROGRAMOK JÚLIUS-AUGUSZTUS:

Solid color


